
Генеральный прокурор 
Республики Беларусь Александр 
Канюк не так давно заявил о том, 
что публиковать декларации о дохо-
дах государственных служащих не 
вполне этично. Дескать, это пря-
мая наводка: есть у кого красть. Так 
же, похоже, считают и депутаты, 
не включившие норму о публичном 
декларировании доходов в проект 
закона о борьбе с коррупцией.

Не вполне понятно, почему про-
курор Канюк и депутаты считают, что 
доходами государственных служа-
щих интересуются исключительно те, 
у кого может возникнуть намерение 
совершить уголовно наказуемое дея-
ние. Не думаю, что работник МТЗ, 
получающий два миллиона девять-
сот тысяч рублей в месяц, пойдет 
грабить генерального прокурора, 
явно получающего несколько боль-
шую сумму. Но вот вопрос о разнице 
в доходах, скажем, того же работ-
ника МТЗ и заместителя министра 
промышленности возникнуть может.

При этом, скажем, в Украине 
такая перспектива никого не пугает. 
Можете спрашивать.

7 апреля была опубликована 
декларация президента Украины 
Петра Порошенко. Доходы Петра 
Алексеевича превысили 368 мил-
лионов гривен, что соответствует 
примерно 16 миллионам долларов. 
Из них 18 миллионов гривен было 
выплачено государству в виде нало-
гов, а еще 123 миллиона гривен, 
включая заработную плату прези-
дента, а до избрания – народного 
депутата Украины Петра Порошенко, 
было передано на благотворитель-
ные программы. Кроме того, соглас-
но заявлению пресс-службы, пред-
выборная кампания Порошенко 
также оплачивалась из собственных 
средств Петра Алексеевича.

Но Порошенко избирался прези-
дентом, уже будучи одним из самых 
богатых граждан Украины. Об этом 
знали все – включая бомжей, под-
бирающих в урнах коробки от кон-
фет «Рошен», чтобы сдать их в маку-
латуру. Значит, украинцы доверили 
свою судьбу одному из олигархов – 
людей ненавидимых (согласно логи-
ке белорусских депутатов и прокуро-
ров) настолько, что упоминание об 
их доходах равнозначно наводке на 
ограбление?

А ведь кроме президента 
Украины опубликовали свои доходы 
практически все публичные персоны 
страны.

Один из самых популяр-
ных интернет-ресурсов страны – 
«Украинская правда» (та самая, кото-
рую когда-то создал убитый Георгий 
Гонгадзе) – подсчитал совокупные 
доходы украинского правительства. 
Восемь министров – в том числе 
премьер Арсений Яценюк – заде-
кларировали доходы свыше одного 
миллиона гривен. Для современной 
Украины весьма значительная сум-
ма. Всего же совокупный доход пра-
вительства составил около 63 мил-
лионов гривен.

Гривен, а не белорусских рублей. 
Несмотря на серьезное снижение 
курса гривны, украинская нацио-
нальная валюта не упала до уровня 
белорусской. И, вероятно, несмотря 
на ведущиеся военные действия, не 
так уж и скоро упадет.

Значительные доходы заде-
кларировали также и депутаты 
Верховной Рады. Так, например, 
первый заместитель руководите-
ля парламентской фракции «Блока 
Петра Порошенко», в прошлом 
бизнес-партнер Порошенко Игорь 
Кононенко заработал в 2014 году 
свыше 15 миллионов гривен. Об 
этом свидетельствует его деклара-
ция, с которой может познакомиться 
каждый желающий украинец.

Как и с декларацией любого дру-

гого депутата. На сайте Верховной 
Рады Украины вы можете увидеть, 
какая недвижимость находится у 
него в собственности, какой транс-
порт ему принадлежит, сколько денег 
и на каких банковских счетах хранит-
ся и по каким акциям он получает 
дивиденды.

То же касается всех членов пра-
вительства, губернаторов, руковод-
ства Администрации президента.

И толпы возмущенных украинцев 
вовсе не стоят при этом возле пра-
вительственных учреждений с тре-
бованием отправить в отставку всех 
этих весьма состоятельных людей. 
Напротив: волнует вовсе не сам факт 
состоятельности, а то, насколько 
выросли доходы самих чиновников и 
политиков и их семей с момента при-
хода их во власть.

Украинская пресса утверждает, 
что доходы многих из них упали. В 
том числе лиц, занимающих сегод-
ня министерские посты и имеющих 
депутатские мандаты. При этом, 
если желаете, на тех же сайтах вы 
можете узнать, какие именно креди-
ты и под какой процент (и где, в каких 
финансовых учреждениях) получа-
ют эти господа и члены их семей. 
То есть если на втором году депу-
татства лицо, задекларировавшее 
годом ранее в собственности скром-
ную квартиру в Белой Церкви или 
даже в Киеве, вдруг окажется соб-
ственником недостроенного особня-
ка в престижном районе столицы или 
где-нибудь в пригороде да еще объ-
яснит это получением кредита под 
2% или даже под 5% годовых – вот 
тут-то скандал и начнется!

А пока его скандалить-то? 
Радоваться нужно, что президент не 
нищий и у него нет нужды воровать. 
А у его сына нет нужды брать взятки.

И, думаю, никто из всех этих 
вполне обеспеченных людей не опа-
сается, что их придут грабить. Они 
просто – в отличие от белорусских 
таможенников, хранящих миллионы 
долларов в особнячке под ванной, 
– имеют счета в банках, которые не 
ограбишь.

Именно открытость деклараций 
о доходах государственных служа-
щих всех уровней является сегодня 
наилучшей гарантией избирателя в 
борьбе с коррупцией. А свободная 
пресса, которая не просто перепе-
чатывает эти декларации, но еще 
и сопоставляет их с предшествую-
щими, профессионально анализи-
рует соответствие расходов семей 
политиков и чиновников их доходам, 
своевременно оповещает общество: 
внимание – коррупционер выявлен!

И если отдельные депутаты (не 
будем обижать всех) и еще более 
отдельные прокуроры (тоже не 
будем тыкать пальцем, ибо среди 
прокуроров немало вполне прилич-
ных людей) нервничают из-за того, 
что граждане увидят их деклара-
ции, – какой из этого можно сделать 
вывод?

Я лично никакого вывода не 
делаю. Незачем. Я просто добросо-
вестно уплатил налоги. Кто желает 
– проверьте. В пятницу, 10 апреля, 
гражданином Республики Беларусь 
А.И.Федутой по итогам 2014 года 
были перечислены пять миллионов 
триста две тысячи пятьсот рублей 
налога – в том числе с учетом гоно-
раров, полученных мной в газете 
«Народная Воля». Не слишком мно-
го, но, как говорится, чем богаты…

Кстати, возможно, память меня 
подводит, но, помнится, когда-то 
публиковались декларации прези-
дента Беларуси, премьер-министра 
и ряда других должностных лиц. 
Ничего страшного не произошло тог-
да – правда ведь? Почему бы не вер-
нуться к этой хорошей традиции? К 
тому же и Александр Григорьевич, по 
его словам, не возражает.
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Ён так любіў Беларусь…
ПоСТаЦь

Днямі споўнілася 115 гадоў з 
дня нараджэння Гаўрылы Іванавіча 

Гарэцкага (1910–1988), геолага, 
географа, эканаміста, доктара 

геолага-мінералагічных навук, 
заслужанага дзеяча навукі, акадэміка 
АН БССР, стваральніка адной з 
буйнейшых у Савецкім Саюзе 
лабараторый геалогіі антрапагену.

Браты Гарэцкія, Максім і Гаўрыла, 
належаць да залатога пакалення 
беларускай інтэлігенцыі, што 
насуперак неспрыяльным, часам 
фатальным умовам здолела многа і 
годна папрацаваць для духоўнага 
адраджэння Беларусі, сцвярджэння 
яе як суверэннай этнічнай адзінкі ў 
агульначалавечай супольнасці.

Літаратурная і навуковая спадчына 
братоў Гарэцкіх знаходзіць належнае 

адлюстраванне ў працах навукоўцаў, 
сярод якіх даследаванні А.Адамовіча, 
Дз.Бугаёва, М.Мушынскага, Т.Голуб. У 
1997 годзе быў створаны фонд братоў 
Гарэцкіх, які спрыяе штогадоваму 
правядзенню навуковых канферэнцый 
– Гарэцкіх чытанняў, выданню 
зборнікаў матэрыялаў з дакладамі 
вядомых літаратуразнаўцаў, 
філолагаў, геолагаў і географаў. 
Выдадзены шэраг кніг, сярод якіх: 
“Браты Гарэцкія”, “Лісты жыцця 
і кахання”, “Жыццёвы меланж” 
акадэміка Радзіма Гаўрылавіча 
Гарэцкага. Мне пашчасціла браць 
удзел ва ўкладанні і выданні кнігі 

“Акадэмік Гаўрыла Гарэцкі” да 
100-годдя з дня нараджэння майго 
шаноўнага настаўніка.

17 красавіка 2015 года ў Музеі 
гісторыі беларускай літаратуры ў 
Мінску адбудуцца 23-я Гарэцкія 
чытанні.

Па сваім асабістым досведзе 
шматгадовай працы побач я магу 
засведчыць, што Гаўрыла Іванавіч быў 
шчырым патрыётам, які не шкадаваў 
сябе дзеля спраў на карысць роднай 
Беларусі. Ён і сам пісаў: “Праца па 
вывучэнні геалогіі Беларусі – як мэта 
апошніх гадоў майго жыцця. Гэта – 
самае галоўнае, самае важнае, самае 

вялікае, самае значнае. У ахвяру 
гэтаму я нясу самога сябе, сям’ю, 
сваё каханне, усё!”. У лісце да родных 
ад 19 снежня 1943 года ён пісаў:  “…
Шляхі да мэты, розныя шляхі. Галоўны 
шлях – нацыянальнае адраджэнне, 
абуджэнне душы народаў, яго 
невычарпальных неўміручых 
багаццяў, нацыянальнае свядомасці. 
А сродак гэтага абуджэння – росквіт 
эканомікі, індустрыялізацыя і 
ўрбанізацыя, спыненне эміграцыі, 
выгнання, бліскучы развітак сельскай 
гаспадаркі. Я толькі на паўдарозе. 

(Заканчэнне чытайце на  2-й стар.)
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Александр 
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Ён сышоў…
Сёння рэспубліканскі савет 

грамадзянскай кампаніі “Гавары 
праўду!” павінен абраць новага 
кіраўніка. Нагадаем, што былы лідар 
Уладзімір Някляеў на мінулым тыдні 
абвясціў пра выхад з усіх апазіцыйных 
структур, у тым ліку з кампаніі, якую 
ўзначальваў. 

Былы намеснік Няклева Андрэй 
Дзмітрыеў заявіў пра тое, што будзе 
балатавацца на першую пасаду.

“Узначаліць такую структуру – 
гэта вялікая адказнасць, тым больш 
напярэдадні прэзідэнцкіх выбараў. 
Будзе з’езд, будзем выбіраць, і я буду 
вылучацца на кіраўніка арганізацыі”, – 
празнаўся ён.

Сёння ж павінны быць вырашаны 
і пытанні, якія тычацца прэзідэнцкіх 
выбараў. Папярэдне было абвешчана, 
што “Гавары праўду!” будзе вылучаць 
на выбарах Таццяну Караткевіч.

Хто такі Андрэй Дзмітрыеў?
даСье

Андрэй ДЗМІТРЫЕЎ нарадзіўся 
12 мая 1981 года ў Мінску. Вучыўся 
ў Еўрапейскім гуманітарным 
універсітэце на факультэце філасофіі. 
У 2000–2001 гг. служыў у арміі. З 2001 
да 2011 года – сябра Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі.

У 2005–2009 гадах меў свой бізнес, 
з’яўляўся дырэктарам кансалтынгавай 
кампаніі. З 2010-га – намеснік кіраўніка 
грамадзянскай кампаніі “Гавары 
праўду!”, лічыцца адным з “шэрых 
кардыналаў” гэтай грамадзянскай 
ініцыятывы. 

Падчас выбараў-2010 кіраваў 
штабам кандыдата ў прэзідэнты 
Уладзіміра Някляева. У ноч на 20 
снежня пасля акцыі пратэсту ў цэнтры 
Мінска быў затрыманы і змешчаны 
ў СІЗА КДБ. Пасля чаго агучыў па 
тэлебачанні падрыхтаваны беларускімі 
спецслужбамі тэкст пра недатычнасць 
сілавікоў да правакацый ля Дома ўрада. 
Потым патлумачыў гэта тым, што яго 
шантажыравалі жыццём дзяўчыны 
(пасля тых падзей яны пажаніліся). На 
судзе папрасіў прабачэння ў паплечнікаў 
і працягвае актыўную дзейнасць.

ТЫМ чаСаМ

Уладзімір НЯКЛЯЕЎ, які спачатку катэгарычна адмаўляўся 
каментаваць сваё рашэнне аб сыходзе з палітыкі, зрабіў новую заяву.

Цягнік далей не ідзе…
Прычына, па якой я выйшаў з апазіцыі, 

ясна названа ў заяве, і я адмаўляўся 
ад усялякіх каментарыяў з гэтай наго-
ды. Але каментарыі «ўдзельнікаў працэ-
су», лідараў і актывістаў структур, якія 
ўваходзяць у апазіцыйную кааліцыю, усё 
ж патрабуюць удакладненняў.

Паводле заведзенай у апазіцыі 
традыцыі, кожны намагаецца 
выкарыстоўваць промах іншага для яго 
дыскрэдытацыі. Справа падаецца так, 
быццам ва ўсім вінаваты адзін бок. У 
дадзеным выпадку – кампанія «Гавары 
праўду!». А астатнія – малайцы. Але якія 
малайцы, калі на кожным пасяджэнні 
кожны казаў пра разуменне важнасці, 
неабходнасці кангрэса, а рашэнне (за 
два гады!) так і не прынята?

Калі коратка, канва падзей такая. 
Адной з асноўных мэт аб’яднання чаты-
рох апазіцыйных структур вакол прагра-
мы «Народны рэферэндум» было вылу-
чэнне адзінага кандыдата ў прэзідэнты 
ад Партыі БНФ, руху «За Свабоду», 
сацыял-дэмакратаў і грамадзянскай 
кампаніі «Гавары праўду!». Адразу былі 
вызначаны прэтэндэнты на месца 
адзінага кандыдата ад «Народнага рэфе-
рэндуму»: Мілінкевіч і Някляеў.

Пасля доўгіх кансультацый і перамоў 
стала зразумела, што адзіным я не 
буду. Партыя БНФ і рух «За Свабоду» 
блакіравалі такую магчымасць. Тым 
самым яны блакіравалі кангрэс і вылучэн-
не адзінага кандыдата ад усёй апазіцыі, 
што для мяне было прынцыпова важ-
на. Значна важней маіх асабістых (якіх 
я не хаваў) амбіцый, таму я зняў сваю 
кандыдатуру на карысць Мілінкевіча, 
мяркуючы, што такім чынам вырашаю 
пытанне адзінага кандыдата, перамога 
якога на кангрэсе (пры падтрымцы чаты-
рох апазіцыйных структур) не выклікала 
сумневаў.

Але як толькі адкрылася даро-
га да перамогі на кангрэсе, Аляксандр 
Мілінкевіч адмовіўся па ёй ісці. Праз 
тры дні пасля прыняцця рашэння аб яго 
вылучэнні.

Прапановы заняць месца кандыдата 
ў прэзідэнты ад “Народнага рэферэн-
думу”, якое раптам вызвалілася, я не 
прыняў. Вось тады і з’явіліся як бы неча-
каныя кандыдаты ад Партыі БНФ, руху 
«За Свабоду», кампаніі «Гавары праўду!».

Адмовіўшыся ад прэтэнзій на 
вылучэнне адзіным кандыдатам, я не 
адмовіўся ад самой ідэі. І ўнёс пра-
панову вылучыць адзіным кандыда-
там у прэзідэнты палітвязня Мікалая 
Статкевіча. Абгрунтаваў яго ўдзел. 
Сказаў, якой я бачу ў такім выпад-
ку прэзідэнцкую кампанію. Доўга 

абмяркоўвалі, што і як, і ў выніку 
прагаласавалі «за» толькі тры структуры. 
Зноў нічога не выйшла.

Тады я зрабіў наступны крок: 
прапанаваў кіраўнікам структур, якія 
ўваходзяць у ініцыятыву «Народны рэфе-
рэндум», падпісаць працэдуру вылу-
чэння адзінага кандыдата асобна. Да 
гэтага рашэння далучыліся хрысціянскія 
дэмакраты. І калі б да пяці подпісаў 
дадаўся подпіс прадстаўніка АГП або 
«Справядлівага свету», пытанне кангрэ-
са было б вырашана. Паўгода таму! Але 
гэтага не здарылася...

АГП і «Справядліваму свету» не 
падыходзіў адзін з механізмаў вылу-
чэння дэлегатаў на кангрэс: праз збор 
подпісаў. Хоць гэта ніяк не менш дэма-
кратычна, чым вылучэнне на сходах. На 
таптанне вакол гэтага было выдаткавана, 
як я ўжо сказаў, паўгода, і, калі я ўбачыў, 
што дамовіцца не ўдасца, зняў прапано-
ву па зборы подпісаў.

Гэта давала перавагі АГП і 
«Справядліваму свету», але замест таго, 
каб адрэагаваць на гэтую прапанову 
аператыўна (сёння прапанова – заўтра 
адказ), АГП і СС цягнулі паўмесяца, што 
дало магчымасць структурам «Народнага 
рэферэндуму» заявіць: «Усё. Цягнік 
сышоў».

Вось толькі тады я выйшаў з гэта-
га цягніка. Гэта зусім не быў, як некаму 
хочацца прадставіць, усплёск эмоцый. 
Гэта было ўзважанае рашэнне, заснава-
нае на разуменні: цягнік далей не ідзе. 
Значыць, трэба выходзіць.

Чаму я стаяў за кангрэс? Таму што 
гаворка сёння не столькі аб выбарах (якіх 
можа быць яшчэ шмат), колькі пра выбар, 
які ў існуючых гістарычных умовах можа 
быць адзіным і апошнім. І кангрэс мне 
бачыўся не толькі як інструмент выбару 
адзінага кандыдата, а перш за ўсё – як 
механізм размеркавання адказнасці за лёс 
краіны. Адказнасці кожнага апазіцыйнага 
лідара і актывіста, адказнасці кожнага 
члена грамадства, без чаго нам немагчы-
ма будзе адстаяць Беларусь.

І вось я тлумачу і тлумачу ў гэтым 
цягніку пра гэта, а чую аб сходах, 
подпісах, пра тое, хто ў якім – праз 
подпісы ці сход – апынецца вагоне. Ды 
якая розніца, калі цягнік ідзе пад адхон?..

Я зусім не сцвярджаю, што адзін 
ва ўсім маю рацыю, а ўсе – не. Так не 
бывае. Так, я таксама памыляўся, рабіў 
не зусім верныя крокі, але, калі сыходзіў 
у бок ад галоўнай дарогі, рабіў высілак – і 
вяртаўся. Цяпер проста пройдзены пункт 
незвароту.

Уладзімір НякляЕЎ.

ПрЯМаЯ линиЯ

Как не подорвать здоровье на даче

Ирина Степановна 
ВИНогРАДоВА

людмила Андреевна 
гУлЕВИч

Скоро дачный сезон. Для многих белорусов это не 
только возможность отдохнуть на свежем воздухе, но и 
необходимость работать на садоводческом участке. Как 
выиграть битву за урожай и не навредить собственному 
здоровью?

чем опасна «поза дачника»?
как бороться с высоким давлением?
что делать, если повышен холестерин?
Правда ли, что низкое давление не менее опас-

но, чем высокое?
На эти и другие вопросы ответят заведующая тера-

певтическим отделением медицинского центра «ЛОДЭ» 
людмила Андреевна гУлЕВИч и врач-терапевт выс-
шей категории Ирина Степановна ВИНогРАДоВА.

Звоните  сегодня 14 апреля с 15.30 до 17.00 по телефону 328-68-41.
Присылайте свои вопросы заранее по электронной почте  

nvonlineinfo@gmail.com  с пометкой «Прямая линия».

Александр ЛУкАшЕнко,  
глава государства:

«Народ должен знать, как живут 
чиновники и их родственники,  
откуда деньги и собственность  
у этих людей. Это, по-моему,  
нормальная международная практика».

(31 июля 2014 года. На совещании о совершенствовании законодательства по борьбе с коррупцией.)

Александр конюк,  
генеральный прокурор:

«Я не вижу в этом необходимости.  
Что это даст – удовлетворит обывательский 

интерес? …Это не совсем корректно и этично. 
Кроме того, это и прямой риск.  

Когда известно, сколько у тебя денег,  
это станет наводкой для преступников»

(9 апреля 2015 года. Во время представления в парламенте законопроекта «о борьбе с коррупцией».)

дЭМакраТЫЯ Па-беларУСкУ

Пачалася зачыстка?
Міліцыянеры канфіскавалі ўсю аргтэхніку ў Гомельскім 

грамадска-палітычным цэнтры па вуліцы Палескай, 52.
Ператрус доўжыўся каля дзвюх гадзін, у выніку чаго 

супрацоўнікі аддзела па наркакантролі Навабеліцкага раёна 
забралі чатыры сістэмныя блокі ад камп’ютараў і мадэм.

Падставай для агляду стала заява невядомага 
грамадзяніна, які нібыта атрымаў з электроннай пашто-
вай скрыні праваабаронцы Леаніда Судаленкі відэаролік 
парнаграфічнага зместу.

Гэтае паведамленне, паводле сцвярджэння міліцы-
янераў, было адпраўлена з IP-адраса грамадска-
палітычнага цэнтра.

Крымінальная справа па артыкуле 343 (Выраб і 
распаўсюд парнаграфіі) у дачыненні да праваабарон-
цы пакуль што не ўзбуджана, але праводзіцца правер-
ка. На думку калегі Леаніда Судаленкі Васіля Палякова, 
напярэдадні выбараў сілавікі пачалі зачыстку палітычных 
апанентаў улады з канфіскацыі тэхнікі.

ЦЭнЫ

Чаму  
так дорага?

Як змяняецца кошт прадукцыі ад 
фабрыкі да прылаўка? 

Газета “Вячэрні Гродна” прасачыла 
гэта на прыкладзе прадукцыі мясцовай 
гародніннай фабрыкі. Лічбы сведчаць 
самі за сябе. Адразу зразумела, чаму 
прадаўцоў у нас значна больш, чым 
вытворцаў. Каментарыі, як кажуць, не 
патрэбныя.

Пра- 
дукцыя

Закупачны 
кошт без 

ПДВ
Рознічны 

кошт
У ганд-
лёвай 
сетцы

Агуркі 20.000 26.400 32.000–
35.000

Зялёная 
цыбуля 40.000 56.000 60.000

Ліставая 
салата 50.000 62.000 76.000

Бакла- 
жаны 44.000 52.000 71.000

надвор’е

Дождж, мокры снег…
У Беларусі на гэтым тыдні чакаецца халаднаватае,  
ветранае і сырое надвор’е, прагназуюць сіноптыкі.

У аўторак і сераду на большай 
частцы тэрыторыі пройдуць кароткача-
совыя ападкі (дождж, магчымы мокры 
снег). Тэмпература паветра ноччу 
складзе ад мінус 1 да плюс 4 градусаў, 
днём – 5–11 вышэй за нуль. У сераду 
па паўднёвым захадзе да плюс 13.

Чацвер можа стаць самым 
непагодлівым днём. У многіх раёнах 

чакаецца ўзмацненне ветру з парывамі 
да 15–20 м/с, днём па паўночным 
усходзе да 23 м/с. Тэмпература 
паветра ноччу плюс 2–9 градусаў, 
максімальная днём – ад 6 да 12 цяпла, 
па поўдні – да плюс 16.

У канцы тыдня пачне паступаць 
яшчэ больш халодная паветраная 
маса з паўночных мораў.

У пятніцу 17 красавіка часам 
пройдуць ападкі, у асноўным дождж. 
Тэмпература паветра ноччу – ад 0 да 
плюс 7 градусаў, днём – плюс 5–12.

У выхадныя дні надвор’е істотна не 
зменіцца: часам ападкі (дождж, мокры 
снег). Тэмпература паветра ноччу 
складзе ад мінус 3 да плюс 3 градусаў, 
максімальная днём – плюс 4–10.
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из жУрналиСТСкого блокноТаІнІЦЫЯТЫваПазІЦЫЯ

Скажи, кто твой брат
Украина и Беларусь похожи, потому что дружили веками, ни разу не поссорились, не говоря уже о том, чтобы мечом друг  

на друга замахнуться. Поэтому и язык, и душа, и песни наши созвучны, и праздники христианские отмечаем в одни и те же  
святые дни. Но сегодня украинцев и белорусов характеризует еще одна, не очень приятная, похожесть –  

раскол в обществе из-за развязанной нечистоплотными политиками войны.

Довольно большая часть белору-
сов подвержена российской пропа-
ганде, и барометр мнения этих людей 
колеблется где-то за чертой прили-
чия, как и политические шоу россий-
ских телеканалов, которые вещают у 
нас, как у себя дома. Поэтому в бело-
русских семьях о событиях на юго-
востоке Украины спорят до хрипоты, 
ссорятся с друзьями, родными, пар-
тнерами по бизнесу. Не раз был этому 
свидетелем.

Но мы с группой белорусских 
журналистов едем в Украину, чтобы 
посмотреть, поговорить и потом обо 
всем рассказать. Может, благодаря 
нашим стараниям хоть немного уля-
гутся «гражданские» страсти. Едем 
без всякой опаски: ведь никто из нас 
не лгал, не лебезил в угоду полити-
кам, не оскорблял соседнюю страну. 
И мы можем спокойно смотреть в гла-
за своим украинским коллегам.

Кордон
От Минска до областного центра 

Черкассы 800 км, но автобус простор-
ный, а главное – экипаж, Александр и 
Володя, – профессионалы, исколеси-
ли всю Европу.

Вот и украинский пропускной 
пункт «Новые Яриловичи». Саша 
Коктыш, как куратор группы, исчез с 
документами на целый час. Мы выш-
ли из автобуса, осмотрелись. Все 
спокойно, разве что непривычная 
тишина – машин, пересекающих гра-
ницу в ту или другую сторону, прак-
тически нет. И только недавно соору-
женные из мешков с песком оборони-
тельные гнезда напомнили, что где-то 
там, уже ближе к Мариуполю, куда 
откатилась линия фронта, кровоточит 
исковерканная взрывами украинская 
земля. Там такие же, только изреше-
ченные пулями, блокпосты и окопы…

Саша вернулся сердитым:
– Час спрашивали – куда и зачем 

едем. В Черкассы звонили… Вернее, 
спрашивала. Но-о-о… красивая такая!

Все засмеялись. Действительно, 
женщины в Украине и Беларуси кра-
сивые и умные. Особенно те, которые 
не поддаются дешевой пропаганде, 
то есть сами умеют думать. (Уж про-
стите меня, все остальные.) А еще они 
надежные и преданные, способные в 
неимоверном напряжении, работая с 
утра до ночи, обеспечить фронтовой 
тыл лекарствами, одеждой и обувью, 
продуктами и добрыми письмами. 
Чем спасли жизнь не одному мужику 
на этой проклятой ими войне. В чем 
мы убедились буквально через день.

Скоро два часа ночи. На подъ-
езде к Черкассам еще один блокпост 
со стоящей рядом боевой машиной 
пехоты (БМП). Когда бойцы узнали, 
что мы белорусские журналисты, нас 
пропустили быстро и без проверки.

Через полчаса заселились в 
теплую и чистую гостиницу «Днепр». 
Портье передала нам «сухие пай-
ки», которые заботливо подготовила 
Валентина Душок. И хоть за 14 часов 
дороги мы раза три хорошо переку-
сили и совсем не чувствовали голо-
да, было приятно. Насчет запаса хар-
чей в дорогу – это тоже по-нашему: 
по-белорусски, по-украински…

Котел был
Это подтвердили в беседе с нами 

бойцы 118-й отдельной горно-пехот-
ной бригады Сергей Лугеря и Игорь 
Довбиш, которые провели в окопах 
по полгода. Совсем недавно после 
ранений оба отлежали в больнице и 
получили небольшой отдых. А сей-
час с нетерпением ожидают ротации, 
то есть приезда с передовой своих 
боевых товарищей, которые в ско-
ром времени должны вернуться в 
Черкассы.

В украинскую армию они пош-
ли добровольцами, чтобы защитить, 
как они сказали, свои семьи, своих 

детей, своих любимых, свою родную 
землю. Одеты в камуфляжную форму, 
у Сергея на груди просматривается 
синий кусочек моря или неба – тель-
няшка. Я не успел спросить, в каких 
войсках он когда-то отслужил. Сергей 
плотный, крепко сколоченный, побри-
тый наголо мужик. А улыбка светлая, 
открытая, добродушная. Танки он 
называет «танчиками», так говорят 
мальчишки, когда играют в войну. 
Ему бы какую-нибудь детскую теле-
передачу вести, а не воевать. Уверен, 
малыши бы его полюбили…

Игорь замкнут в себе, с орлиным 
и твердым взглядом. На голове чер-
ная копна волос.

– Он у нас молчун, – повернув-
шись к рядом сидящему другу, шутит 
Сергей. – Поэтому я начну говорить.

И рассказал о том, о чем даже 
самые смелые украинские телекана-
лы сообщали вполголоса. На россий-
ских же об этом громко и злорадно 
кричали.

– То, что сепаратисты могут 
окружить Дебальцево, мы знали за 
несколько месяцев. Особенно нака-
нуне, приблизительно за месяц, ког-
да взяли в плен несколько сепара-
тистов и они подтвердили, что гото-
вится план нашего окружения. Да и 
перебежчики, которые переходили на 
нашу сторону, об этом предупреж-
дали.

– Перебежчики со стороны 
Донецка, из так называемого опол-
чения?

– Да. Они посмотрели, кто и как 
воюет против Украины, и решили 
перейти на нашу сторону. Так вот, 
про угрозу окружения мы доклады-
вали вышестоящему командованию, 
но реакции не было никакой. И линию 
обороны часто можно было построить 
более разумно. Мы с нашим коман-
диром сами что-то меняли, чтобы 
меньше было потерь, но делали это 
в пределах возможного. Ведь при-
каз есть приказ, и его нужно выпол-
нять. В Артемовске, под Иловайском 
и Дебальцево ситуация была похо-
жая. Нас просто слили. Обидно, когда 
тебя продают. Много ребят погибло, 
жалко.

Да и некоторые люди… К нам 
приходили женщины: «Дайте молоч-
ка детям…» Мы, конечно, делились 
с ними, чем могли. А они фотогра-
фировали наши позиции и продава-
ли эту информацию сепаратистам. 
Вычислили мы их – но что им ска-
жешь? Пусть носят этот грех до конца 
жизни.

На наш вопрос, что показалось 
самым тяжелым на этой войне, 
Сергей ответил:

– Ощущение того, что тебя преда-
ют. Поймите, проблема не в Путине, 
проблема внутри нашей страны! 
Необдуманные приказы, тактика, без-
различие вышестоящего командо-
вания… Нам не хватало вооружения, 
амуниции, медикаментов. В окопах 
одежда быстро снашивается. Если бы 
не волонтеры, мы бы не выстояли. 
Они привозили нам обмундирование, 
лекарства, еду.

– А сколько государство вам пла-
тит?

– Три тысячи гривен сейчас, а 
когда находимся в зоне боевых дей-
ствий, еще две тысячи доплачивают 
(на момент разговора 5 тысяч гри-
вен – это всего 166 долларов США. 
– В.Д.). Сепаратисты получают по 
400 долларов ежемесячно – и «зеле-
ными». Среди них много тех, кто до 
войны работал на шахтах и за тяже-
лый труд получал копейки. И вот все 
рухнуло, богатенькие владельцы шахт 
убежали, а куда мужикам безработ-
ным податься? И пошли многие из 
них в так называемое ополчение – 
не по убеждениям, а чтобы семьи не 
голодали.

– А что вам помогало держаться 
на передовой, как снимали стресс – 
может, водкой?

– Вы что?! – подключился к раз-
говору Игорь. – На передовой сухой 
закон. Можешь, конечно, напиться, но 
тогда ты – труп! Шутили, поддержи-
вали друг друга. Даже, как пацаны в 
детстве, чтобы отвлечься, устраивали 
кучу-малу.

– А ненависть к противнику была?
– Нет, мы просто выполняли свою 

работу, как и они. Хотя не мы пришли 
захватывать чужую землю, а они. Мы 
свою землю защищаем, это сегодня и 
есть наша работа.

– Мы быстро поняли, что с нами 
воюют профессионалы, – продол-
жил разговор Сергей и взял со стола 
чистый лист бумаги. – Представьте, 
что это улица или квартал в городе. 
Так вот, с той стороны из минометов 
обрабатывали территорию, где мы 
находились, как шахматную доску, – 
по квадратам. Сначала идут в одну 
строну, а потом – в обратную, накры-
вая пропущенные участки. Так рабо-
тают только профессионалы! И мины 
против нас использовали современ-
ные, которые взрываются на подле-
те, то есть в воздухе, и сложно было 
укрыться.

Мы с уважением относились 
к своему противнику. Они к нам – 
тоже. Даже были моменты интерес-
ные, как в игре, – кто кого перехитрит. 
Сепаратисты называли нас «ангелами 
смерти», российские профессионалы 
– «железной бригадой».

Да, на войне разное может слу-
читься. Но я не могу понять, зачем 
глумиться над «двухсотыми» (погиб-
шими. – В.Д.) или «трехсотыми» 
(ранеными. – В.Д.), когда отрезают 
носы, уши и… простите, не буду гово-
рить при женщинах. Профессионалы 
такого никогда не сделают! Это дела-
ют не воины, а нелюди, шакалы…

Борщ для фронта
Наш разговор слушают волонте-

ры: заместитель председателя обще-
ственной организации «Блокпост» 
Алексей Романов, глава обще-
ственного корпуса «Азов» Даниил 
Майоров. Сегодня в городах и посел-
ках Украины созданы десятки, если 
не сотни, таких организаций, которые 
с первого дня войны и по сей день 
помогают защитникам Отечества. В 
Черкассах работает несколько при-
емных пунктов, куда люди приносят 
одежду, закатки и другие продукты 
питания, деньги. На них волонтеры 
покупают медикаменты, обмундиро-
вание, вещи для личной гигиены и все 
это передают на фронт. Мотаясь туда 
и обратно, часто рискуя попасть под 
обстрел.

– Устаем ужасно, – говорит 
Татьяна Волочай, – но, когда смотрим 
на наших бойцов, которые несколько 
месяцев провели в холодных окопах, 
у нас открывается второе дыхание. 

И мы снова упаковываем коробки 
и везем нашим ребятам. Дети при-
носят рисунки, шоколадки и просят 
передать их солдатам. Просто сле-
зы наворачиваются… У меня у самой 
семья, дети, небольшой бизнес – и 
везде нужно успеть. Практически все 
заработанные деньги идут на помощь 
ребятам, которые за нас воюют.

Молодые парни-волонтеры не 
просто патриоты, они еще и солда-
ты тыла. Самоотверженные, стойкие, 
уверенные в том, что делают правое 
дело.

В Черкассах волонтеры работа-
ют в ими же организованных цехах 
по сушке овощей. В одном из них 
снял видео и записал короткий раз-
говор мой коллега Александр Зенков. 
Волонтер общественной организации 
«Наш батальон» Наталья Зоря рас-
сказала, что в зимний период они в 
основном готовят сухие концентраты 
для бойцов АТО.

– В этой упаковке сухой борщ на 
20 человек. Высыпал в горячую воду, 
закипятил – и готово. Картошку мы 
отдельно готовим, ее ребята добав-
ляют по вкусу. Пишут с фронта, что им 
очень нравятся наши борщи, просят 
передать еще. Весной мы будем для 
них готовить более двадцати блюд.

– А оборудование где взяли?
– Все сушилки, все оборудование 

для производства концентратов нам 
предоставили жители города. Овощи 
приносят разные люди, кто сколько 
может. Еще у нас есть волонтерка, 
которая готовит имбирный чай, куда 
входят имбирь, лимоны и мед. Все 
перемешивается. Буквально ложечку 
растворяешь в горячей воде – и вита-
минизированный чай готов. Ребятам 
на фронте тоже очень нравится.

– А как справляетесь, ведь столь-
ко овощей нарезать нужно?..

– Каждый день к нам прихо-
дят 10–15 человек, чтобы помочь. 
Некоторые прибегают даже на час во 
время обеда, а потом возвращаются 
на свою основную работу. Есть пен-
сионеры, которые помогают нам пол-
ную смену. Они договорились между 
собой и меняются, приходят через 
день.

А продукцию мы передаем на 
фронт с помощью волонтерских бри-
гад из разных общественных объеди-
нений.

Героям слава!
Сегодня вечером ротация: в 

Черкассах будут встречать бойцов 
118-й отдельной горно-пехотной бри-
гады, которые семь месяцев прове-
ли на фронте. Согласно «Большому 
словарю иностранных слов», у сло-
ва «ротация» много значений. Это и 
типографская машина для печатания 
газет и журналов большим тиражом, 
и период времени, в течение кото-

рого на полях сменяют друг друга 
возделываемые культуры. Но совсем 
другой смысл ротация приобрета-
ет на полях войны. Как и в мыслях 
тех, кто ждет своих родных и близ-
ких, надеясь, что они вернутся живы-
ми и невредимыми. Ведь ротация 
может принести печальную и горькую 
весть…

– По городу можете ходить сво-
бодно, – напутствует нас Валентина 
Душок. – У нас спокойно.

И действительно, за три дня 
нашего пребывания в трехсоттысяч-
ном областном центре никто ни разу 
не подошел, чтобы стрельнуть сига-
рету или попросить «рубль на пиво». 
В отличие, например, от Минска или 
Вильнюса.

Со слов наших украинских коллег, 
эта война выявила самые отрицатель-
ные черты человеческой натуры. Но 
больше проявилось положительно-
го. Люди сплотились и стали более 
отзывчивыми, сдержанными, стали 
добрее относиться друг к другу.

Вот и Соборная площадь, где 
собралось достаточно много людей, 
в их руках цветы, национальные фла-
ги, сумки с продуктами. Подростки 
и детишки стоят с голубыми и жел-
тыми – в тон национальной симво-
лике – воздушными шариками. И это 
пока непонятное для них слово «рота-
ция» они запомнят на всю оставшу-
юся жизнь. Только ассоциироваться 
оно будет, к сожалению, с войной, 
которую подогревала некогда друже-
ственная и большая соседняя страна. 
Страна, где, возможно, даже живет 
кто-то из их бабушек и дедушек…

В самом начале площади, рядом 
с остановкой, стоит памятник, силу-
эт которого напоминает большой 
камень. У его подножия много живых 
цветов, горят лампадки. В центр это-
го валуна вмонтирован широкий плаз-
менный экран, на котором поочеред-
но под спокойную печальную музыку 
появляются лица ребят из Небесной 
Сотни. Среди них и портрет нашего 
земляка Михаила Жизневского. В эти 
февральские дни вся Украина вспо-
минает героев Майдана.

Просьбу ко всем встречаю-
щим встать так, чтобы образовался 
живой коридор, выполнили неожи-
данно быстро и организованно. 
Люди замерли, притихли. В вечерних 
сумерках растворилась тишина.

На далеком перекрестке показа-
лись машина сопровождения и авто-
бус. Все начали скандировать: «Герои! 
Герои!!! Герои!!!» Голоса людей сли-
лись в единый мощный хор, сила 
которого все нарастала и нарастала. 
Казалось, что сейчас его слышит вся 
Украина. Это был голос народа, кото-
рый стал НАЦИЕЙ!

Из автобуса по одному выхо-
дили уставшие бойцы и строились 
в шеренги. В строй встали и наши 

вчерашние знакомые Сергей и Игорь. 
Командир бригады отрапортовал о 
прибытии, после чего фронтовикам 
вручили хлеб-соль.

Большой каравай испекла мама 
одного из солдат. «Дорогие сынки, – 
сказала она, – вы преподнесли нам 
два подарка. Первый – это то, что 
вы смело пошли защищать родную 
землю. А второй – что вы вернулись 
живыми. Этот каравай – как наша 
земля, пусть он прибавит вам силы, 
разделите его по-братски». Солдаты 
бережно передавали каравай из рук в 
руки и целовали…

За мужество, героизм и высокий 
профессионализм командиру 128-
й горно-пехотной бригады Сергею 
Шаптале президент Украины Петр 
Порошенко присвоил звание Героя 
Украины. Остальным бойцам прямо 
на площади глава областного совета 
Валентина Коваленко и глава област-
ной государственной администрации 
Юрий Ткаченко вручили почетные 
награды «200 лет со дня рождения 
Тараса Григорьевича Шевченко» и 
«365 лет Украинскому казачьему госу-
дарству».

Только после этого широкий люд-
ской коридор сомкнулся, накрепко 
обняв «железный батальон» со всех 
сторон. Вот мать целует солдата, гла-
дит его волосы и сквозь слезы при-
читает: «Сынок, вернулся, живой… 
Обещал мне вернуться – и вернул-
ся…» Вот жена обняла мужа-воина, а 
детишки, как воробышки, прижались 
к ногам отца и стоят молча…

Площадь быстро заполнили 
радостные улыбки, люди разбились 
на небольшие группы и говорили, 
говорили… Но пришло время расхо-
диться. Бойцы обнимались, как бра-
тья, и прощались. Кто-то приглашал 
друзей в гости на ночлег, ведь не все 
призывались из города.

В гостиницу мы возвращались 
практически молча. Настолько было 
сильным впечатление…

На следующий день, по дороге 
в Минск, решили перекусить. «Мы 
здесь сидим, полно еды, тепло… 
Даже неудобно как-то. Это я про 
украинских ребят, которые сейчас на 
передовой, – задумчиво произнесла 
Таня Смоткина. – Давайте поднимем 
тост за их здоровье. И за Украину». 
Странно, я об этом тоже подумал…

Хотя – что здесь странного? Ведь 
там остались близкие мне по духу 
и по убеждениям люди, мои братья: 
журналисты, которые отказались 
обслуживать власть на оккупирован-
ных сепаратистами территориях, сол-
даты 118-й отдельной горно-пехот-
ной бригады, отчаянные волонтеры и 
миллионы граждан Украины, которые 
в лихую минуту встали на защиту сво-
ей земли.

Как же хочется, чтобы народо-
население моей родной Беларуси 
тоже стало нацией, уважающей саму 
себя, – но только безо всякой вой-
ны. Сплоченной и гордой за свою 
историю, культуру, за свой родной 
язык и за самую красивую во всей 
Вселенной землю, которую подарил 
нам Бог.

(Продолжение темы  
в следующем номере.)

СІТУаЦЫЯ

На месцы былога Чэрвенскага рынку – пустка
Мінск. Маякоўскага, 2. Менавіта па гэтым адрасе яшчэ некалькі гадоў таму знаходзіўся Чэрвенскі рынак.  

Яго, нягледзячы на пратэсты прадпрымальнікаў, якія там працавалі, зачынілі яшчэ вясной 2012 года.  
На месцы былой гандлёвай пляцоўкі збіраліся пабудаваць сучасны шматфункцыянальны комплекс.

Прайшло амаль тры гады, а будоўля так і не распачалася. Чаму? “Народная Воля” паспрабавала знайсці адказ на гэтае пытанне.

Планы: гандлёвы 
цэнтр і гатэль

Пра мадэрнізацыю тэрыторыі 
Чэрвенскага рынку гаварылі 
даўно. Праўда, спачатку размоў 
пра тое, каб знішчыць рынак 
у цэнтры сталіцы, не было. 
Белкаапсаюз выношваў пла-
ны аб рэканструкцыі гандлёвых 
плошчаў, маўляў, гораду патрэб-
ны сучасны рынак. І нават быў 
распрацаваны адпаведны праект, 
згодна з якім стары Чэрвенскі 
рынак збіраліся мадэрнізаваць – 
узвесці на яго месцы шматфунк-
цыянальны гандлёвы комплекс.

Зразумела, што для такой 
фінансавазатратнай справы 
патрабаваўся заможны інвестар. 
І ён знайшоўся ў 2008 год-
зе. Інвестыцыі ў будаўніцтва 
пагадзілася ўкласці іранская 
кампанія Didas. Партнёрам з 
беларускага боку, зразуме-
ла, выступіў Мінгарвыканкам, 
які выставіў іранцам умо-

вы супрацоўніцтва. Аб’ём 
інвестыцый павінен быў скласці 
ні многа ні мала 200 мільёнаў 
долараў.

Інвестыцыйная дамова паміж 
сталічнымі ўладамі і іранскім 
інвестарам была падпісана 
толькі ў 2011 годзе. Тагачасны 
старшыня Мінгарвыканкама 
Мікалай Ладуцька паведаміў, 
што на месцы рынку выраша-
на пабудаваць “буйны гандлёвы 
дзелавы і забаўляльны цэнтр”. 
Пры гэтым беларусы адзначылі, 
што іранская кампанія выйш-
ла за межы распрацавана-
га Мінгарвыканкамам праек-
та і пабудуе чатырохпавярховы 
гандлёва-сэрвісны цэнтр з рын-
кам і гіпермаркетам, чатырохпа-
вярховы падземны паркінг, а так-
сама дваццаціпавярховы гатэль з 
нумарамі-апартаментамі.

Прадпрымальнікам, якія 
працавалі на Маякоўскага, 
загадалі зачыніць свае гандлёвыя 
кропкі да Новага, 2012-га, года. 
Новую прапіску Чэрвенскі рынак 

атрымаў у спальным мікрараёне 
“Лошыца”, дзе ён функцыянуе і 
дагэтуль.

Адзначым, што будаўніцтва 
новага гандлёвага комплексу 
на Маякоўскага, 2 павінна было 
завяршыцца да 2015 года.

І што мы маем зараз?

Рэчаіснасць: 
будоўля пакуль  
не распачалася
Карэспандэнт “Народнай 

Волі” пабываў на мес-
цы будаўніцтва. Але, як 
высветлілася, нічога тут не буду-
ецца. Тэрыторыя абнесена пло-
там з зялёнай сеткі, з-за якой 
бачна голае поле. Ні тэхнікі, ні 
будаўнікоў няма. Уваход на ага-
роджаную тэрыторыю пера-
крыты. Трэба сказаць, яна 
ахоўваецца. Насустрач мне 
спачатку выбег сабака, а потым 
з’явіўся яго гаспадар – мясцовы 

ахоўнік.
– Тут нікога няма, – шчыра 

расказвае мужчына. – Толькі 
некалькі дзён, як завяршыліся 
работы па дэмантажы старых 
збудаванняў. Да новай будоўлі 
яшчэ ніхто не прыступіў.

На просьбу дазволіць сфа-
таграфаваць тэрыторыю знутры 
ахоўнік адказаў адмовай: маўляў, 
не дазволена.

– Фатаграфуйце там, дзе 

стаіце, на тэрыторыю я вас не 
пушчу. А калі ёсць нейкія пытанні, 
то вось вісіць пашпарт аб’екта, 
ёсць кантактныя нумары адказ-
ных асоб, ім і званіце.

Пашпарт аб’екта аказаўся 
вельмі змястоўным. У тым сэн-
се, што на ім у графе “тэрміны 
будаўніцтва” напісана: “сне-
жань 2014 – студзень 2014”. 

Глупства! Абракадабра! Калі ж 
даты памяняць месцамі, то аб’ект 
павінны былі пабудаваць за 11 
месяцаў.

Астатнія дадзеныя, зда-
ецца, дакладныя. Заказчыкам 
будаўніцтва з’яўляецца кампанія 
“Дзідас Інтэрнэшнл груп”, 
генпадрадчыкам – “Інтэрнэшнл 
груп”. Адказны за выкананне 
работ – Аляксандр Бадун. Па 
тэлефоне, пазначаным як кантак-
тны, я яму і патэлефанаваў.

– Я там даўно не працую, – 
адказаў Аляксандр Анатольевіч. 
– Вам лепш патэлефанаваць 
напрамую генпадрадчыку.

Так я і зрабіў. Але атры-
маць афіцыйны каментарый у 
кіраўніцтва “Дзідас Інтэрнэшнл 
груп” аказалася няпроста. 
Спачатку на ўсе тэлефон-
ныя званкі мне адказвалі, 
што кіраўніцтва арганізацыі 
адсутнічае ў Мінску. Потым 
супрацоўнікі, з якімі я вёў перамо-
вы, напэўна, стаміўшыся ад маёй 
упартасці, прапанавалі даслаць 

ліст з канкрэтнымі пытаннямі. 
Даслаў. Адказу не атрымаў. 
Амаль штодзённыя званкі ў фірму 
генпадрадчыка на мінулым тыдні 
таксама плёну не далі.

У рэшце рэшт мне адказалі: 
“Вы можаце надрукаваць матэ-
рыял. Рабіце, як лічыце патрэб-
ным”.

Матэрыял мы друкуем і 
просім кіраўніцтва “Дзідас 
Інтэрнэшнл груп” лічыць гэтую 
публікацыю пісьмовым 
запытам. Чакаем адказаў 
на пытанні: “Чаму сарва-
ны тэрміны будаўніцтва шмат-
функцыянальнага комплексу? 
Калі яно нарэшце распачнецца? 
Колькі інвестыцыйных сродкаў 
укладзена ў рэалізацыю гэтага 
праекта? Хто нясе адказнасць за 
тое, што зямля ў цэнтры Мінска 
пустуе?”

Пасля атрымання адказаў 
газета абавязкова вернецца 
да тэмы гэтай шматпакутнай 
будоўлі.

Віталь гАРБУЗАЎ.

Штраф трэба 
павялічыць

Міністр транспарту і 
камунікацый Анатоль Сівак 
лічыць, што штраф павінен 
быць дастаткова моцнай 
пагрозай для пасажыраў, якія 
не купляюць білетаў.

Паводле слоў міністра, яго 
ведамства мае намер ужо сёлета 
выступіць з ініцыятывай унесці 
змяненні ў заканадаўства наконт  
павышэння штрафаў за безбілетны 
праезд.  Але гэта не азначае, што 
рашэнне будзе прынята сёлета.

«Дэпутаты ў такіх сацыяльных 
пытаннях вельмі акуратна сябе 
паводзяць, – цытуе Анатоля Сівака 
газета “Звязда”. – Проста гэтая рабо-
та ўключана ў план. Сказаць, што 
гэта будзе напрыканцы 2015 года, 
нельга. Я бачу як міністр праблему: 
людзі не баяцца атрымаць штраф і 
таму не плацяць за праезд. Колькасць 
безбілетнікаў павялічваецца. І 
атрымліваецца, што, каб людзі плацілі, 
неабходна ўтрымліваць армію тых, 
хто гэтыя штрафы павінен са стопра-
цэнтнай гарантыяй збіраць. Як толькі 
зайшлі ў аўтобус без білета – значыць, 
адразу штраф. А гэта вялікія выдаткі. 
Таму штраф павінен быць дастаткова 
моцнай пагрозай».

Сёння штраф за безбілетны пра-
езд складае 0,5 базавай велічыні – 90 
тысяч рублёў.

чУлІ?

Кожная пятая 
здзелка  

з расіянамі – 
здзелка  

з ілжывай 
структурай

Прадстаўляючы днямі дэпутатам 
законапраект «Аб барацьбе з карупцы-
яй» генеральны пракурор Аляксандр 
Канюк асобна спыніўся на злачын-
най дзейнасці кіраўнікоў беларускіх 
і расійскіх прадпрыемстваў, якія 
наладзілі пэўныя карупцыйныя схемы.

Генпракурор расказаў пра паездку 
ў Маскву, дзе ён сустракаўся са сваім 
расійскім калегам Юрыем чайкам. 
Падчас сустрэчы ўзнімалася пытанне 
пра эканамічныя злачынствы – схемы, 
якія выкрылі праваахоўнікі. Паводле 
слоў Канюка, з Беларусі ў Расійскую 
Федэрацыю неаднаразова без пера-
даплаты накіроўвалася прадукцыя. 
Грошы за яе ў Беларусь не вярта-
юцца. Пасля эмісары з беларускіх 
прадпрыемстваў едуць у суседнюю 
краіну, атрымліваюць там грошы і дзе-
ляць іх. Пры гэтым кіраўнікі беларускіх 
прадпрыемстваў у такіх выпадках 
спасылаюцца на тое, што, калі яны 
не будуць пасылаць сваю прадук-
цыю без перадаплаты, яны згубяць 
расійскі рынак. “Насамрэч пад выгля-
дам эканамічнай рызыкі адбываюцца 
афшорныя схемы”, –  сказаў генпраку-
рор Беларусі.

На пытанне дэпутатаў, колькі гро-
шай такім чынам згубілі беларускія 
прадпрыемствы, Аляксандр Канюк 
адказаў, што размова ідзе пра трыльё-
ны беларускіх рублёў.

рЭЦЭПТ

Лекі за год  
падаражэлі  

на 30%
Медпрэпараты – лідар па рос-

це коштаў у Беларусі сярод нехар-
човых тавараў, сведчаць дадзеныя 
афіцыйнай статыстыкі. Больш, чым 
лекі, у мінулым годзе падаражэлі 
толькі рыба і морапрадукты – на 32,8% 
ад узроўню мінулага года. На 30,4% 
павысіліся цэны на садавіну.

Дарэчы, калі за мінулы год таблеткі 
і настойкі выраслі ў цане на 30%, то ўжо 
з пачатку гэтага года лекі падаражэлі 
на 8,6%. Рэзкі скачок коштаў на меды-
каменты адбыўся ў сакавіку.

Сергей лугеря, 
Игорь Довбиш.

(Заканчэнне.  
Пачатак на 1-й стар.)

Каб захаваць троху сіл фізічных, 
спыніць фізічную дэградацыю, хваробу 
сэрца, апуханне, нязможнасць, 
неўрастэнію. Каб ня толькі дайсці 
да Зямлі абетаванай праз пустэчу 
Ханаанскую, але выйсці не дзеля 
смерці, а дзеля працы вялікай, 
няўтомнай, несупыннай, працы 
чорнай, будзённай і вялікай разам. Каб 
рабіць яе з умельствам, замілаваннем, 
насалодай, паспяховасцю. ...Каб 
толькі захаваць сілы, каб толькі 
разумна скарыстаць іх, каб быць 
вартым вялікае мэты. Працаваць 
не толькі самому. Прыцягнуць да 
вывучэння геалогіі Беларусі лепшых 
вучоных – рускіх, украінцаў, палякаў, 
ліцвінаў, латвійцаў і перш-наперш 
беларусаў. Зрабіць справу вывучэння 
геалогіі Беларусі ня толькі асабістай 
мэтай, але дзяржаўнай справай, 
адказным дзяржаўным будаўніцтвам. 
Скласці дзяржаўны план вывучэння 
геалогіі і карысных выкапняў Беларусі, 
абараніць гэты план, ажыццявіць 
яго, здабыць вялікія вынікі, адшукаць 
вялікія багацці – нафту, каменнае 
вугалле, соль, цэмянтовыя вапнякі і 
даламіты, гіпс, серу, мінеральныя 
воды, карналіты, жалезістыя 
кварцыты…”.

Гаўрыла Іванавіч падтрымліваў 
сяброўскія адносіны і вёў перапіску з 
Якубам Коласам, дзяліўся з ім сваімі 
планамі па адраджэнні эканомікі, у 
тым ліку геалогіі Беларусі, таксама і 
яе навукі, культуры, мастацтва: “Дарагі 
Канстанцін Міхайлавіч! Увесь час з 
1930 года я жыву думкай і летуценнем 
аб звароце на любую Радзіму, і не 
толькі таму, каб скласці ў роднай зямлі 
свае косці… але і таму, каб прынесці 
карысць роднаму народу, каб хоць 
адзінае зярнятка прынесці ў засекі 
нашае культуры, каб хоць жменьку 
зямлі пакласці ў велічны курган 
адбудовы.

Думка аб Беларусі была галоўным 
рухавіком маёй дзейнасці за мінулыя 
25 год. Я зрабіўся геолагам таму, 
што ў галіне геалогіі, здавалася 
мне, можна прынесці найбольшую 
карысць нашай беднай карыснымі 
выкапнямі краіне. Але ўмовы склаліся 
так, што мне прыйшлося працаваць 
не ў галіне карысных выкапняў, а ў 
галіне інжынернае і чацвярцёвае 
геалогіі. Непасрэдная практычная 
карысць чацвярцёвае геалогіі не 
так відавочная, асабліва ва ўмовах 
Беларусі. І разам з тым навуковыя 
даследаванні па чацвярцёвай геалогіі 
вельмі складаныя, цяжкія, патрабуюць 
шмат высілкаў, вялікіх матэрыяльных 
выдаткаў, шматгадовае напружанае 
працы, – і не заўсёды, нягледзячы 
на ўсё гэта, бываюць плённымі…  
Адданы Вам Гаўрыла Гарэцкі. 26 
верасня 1955 г.”.

А вось што пісаў Г.Гарэцкі ў другім 
лісце Я.Коласу: “Незалежна ні ад чога, 
я буду працаваць з мэтаю прынесці 
карысць сваёю навуковаю дзейнасцю 
Беларусі, беларускаму народу.  
…Здалёку падыходжу я да прастораў 
Беларусі, але падыду абавязкова 
і зразумею іх гісторыю ў новы 
геалагічны час – антрапаген.

Вось і зараз з замілаваннем 
вывучаю я геалагічную гісторыю 
Чорнага і Каспейскага мораў, морскія 

адклады Понта-Каспія і іх суадносіны 
з сухаземнымі адкладамі. Цікава 
надзвычайна – а гэтая гісторыя вядзе 
мяне і да гісторыі Беларусі, да гісторыі 
яе рэк, зледзяненняў і міжледавіковых 
эпох… ні на хвіліну не адрываўся я ад 
Беларусі, верыў і веру ў яе шчаслівы 
лёс, у яе самую светлую будучыню, у 
бліскучы росквіт беларускае савецкае 
культуры, у неўміручасць свайго 
народа, і нішто не адарве мяне ні ад 
Беларусі, ні ад беларускага народа. 
…21 студзеня 1956 г.”.

“Ваш ліст, любы мой Канстанцін 
Міхайлавіч, быў для мяне сонечным 
променем, новым абуджэннем 
доўгатрывалай надзеі.

Дык няхай жа светлымі будуць 
усе Вашыя гады мужнага, адданага, 
сакавітага, плённага служэння 
Савецкай Радзіме, беларускаму 
народу, беларускай савецкай 
культуры. Адданы Вам Гаўрыла 
Гарэцкі. 26 верасня 1955 г. Дзедаўск”.

28 верасня 1965 года Г.І.Гарэцкі 
быў адноўлены ў званні акадэміка 
АН БССР і з 1966 года стаў 
старшым навуковым супрацоўнікам 
Лабараторыі геахімічных праблем 
АН БССР па сумяшчальніцтве, у той 
самы час выконваў абавязкі галоўнага 
спецыяліста Аддзела інжынернай 
геалогіі Гідрапраекта, жыў з сям’ёў у 
г.Дзедаўску Маскоўскай вобласці. У 
1968 годзе вярнуўся ў Мінск і з 27 
сакавіка 1969 года быў прызначаны 
загадчыкам Сектара палеагеаграфіі 
антрапагенавага  перыяду 
Лабараторыі геахімічных праблем АН 
БССР. Улічваючы эталоннае значэнне 
тэрыторыі Беларусі ў складзе іншых 
рэгіёнаў ледавіковай зоны Усходняй 
Еўропы, Гаўрыла Іванавіч адразу ж 
разгарнуў актыўную дзейнасць па 
ўсебаковым комплексным і глыбокім 
даследаванні антрапагенавых 
адкладаў і ўтварэнняў Беларусі 
па розных напрамках. Сярод іх на 
першае месца ён ставіў комплекснае 
вывучэнне выкапнёвых флоры і фаўны.

Абараніўшы кандыдацкую 
дысертацыю ў красавіку 1972 года 
на Вучоным савеце Геалагічнага 
інстытута АН СССР у Маскве, я 
ў кастрычніку 1973 года падала 
дакументы на конкурс на пасаду 
старшага навуковага супрацоўніка 
ў Аддзел агульнай і рэгіянальнай 
тэктонікі, які ўзначальваў Радзім 
Гаўрылавіч Гарэцкі, прайшла па 
конкурсе і працавала тут да 1 сакавіка 
1978 года, да таго часу, пакуль не 
з’явілася магчымасць перайсці ў 
аддзел Гаўрылы Іванавіча, у якім я 
шчыравала да канца 1991 года. Мне 
пашчасціла сядзець у адным кабінеце 
з Гаўрылам Іванавічам, сталы нашы 
стаялі побач. Быў гэта кабінет 76 у 
будынку на Ленінскім праспекце, 
68 (зараз праспект Незалежнасці). 
У мяне была магчымасць амаль 
штодзённа бачыцца з Гаўрылам 
Іванавічам, назіраць, як ён працуе, 
сустракаецца і размаўляе з людзьмі 
рознага ўзросту, ад школьніка і да 
акадэміка. Без перабольшвання магу 
сказаць, што для мяне гэтыя гады 
былі самай лепшай жыццёвай школай. 
Праз яе прайшлі сотні людзей, і лёс 
большасці з іх пад уражаннем сустрэч 
з Гаўрылам Іванавічам змяніўся 
да лепшага. Ва ўсіх адносінах 
Гаўрыла Іванавіч быў Чалавекам 
надзвычайным, усебакова адораным, 

на рэдкасць працавітым, выключна 
стрыманым і мэтанакіраваным.

У той жа самы час Гаўрыла Іванавіч 
быў сынам, мужам, бацькам, дзядзькам 
для сваіх родных. Ён беражліва, з 
трапяткімі пачуццямі ставіўся да 
сваёй сям’і, да жонкі і сыноў. Любоў 
да родных і крэўных дапамагала яму 
выстаяць у цяжкіх выпрабаваннях на 
мяжы жыцця і смерці і зберагчы ў 
сваёй душы цяпло і пяшчоту. Аб гэтым 
перш-наперш сведчаць шматлікія 
апублікаваныя лісты Гаўрылы Іванавіча. 
Чытаем ліст ад 8 ліпеня 1938 года да 
жонкі Ларысы Восіпаўны Парфяновіч-
Гарэцкай: “Мая любая-любая! Мая 
самая дарагая, самая харошая, мая 
чыстая, светлая Ларута!.. Сёння Ты 
для мяне – само сонца, само шчасце, 
уся радасць, летуценне, імклівасць. Ты 
ўвесь час стаіш перад маімі вачыма 
– такая сонечная-сонечная, такая 
светлая-светлая, такая, якой Ты была 
некалі на спатканні ў Оршы (у 1931 г. 
Гаўрыла Іванавіч па дарозе на Салаўкі 
меў апошняе на Беларусі спатканне 
з жонкай. – Р.З.). …У хвіліны самай 
вялікай роспачы, самых цяжкіх 
перажыванняў мне досыць зірнуць на 
Тваю сонечную постаць, што нашу я 
ў сваім сэрцы, каб адразу аднавіцца, 
страпянуцца, стаць сталёвым, 
маладым і трывалым…

Сёння абяцаю Табе, мая Ларута, 
што ў часіну самае лютае нядолі, калі 
трэба было б перастаць жыць, я ніколі 
не скончу самагубствам, я буду жыць 
для Цябе, для дзяцей, для радасці 
хоць праз вузенькую шчылінку бачыць 
Вас, ведаць, што Вы ёсць на свеце, які 
ўжо праз адно гэта шчаслівы для мяне, 
які не варта самахоць пакідаць ніколі.

З Тваім вобразам у сэрцы, у думках 
я заўсёды шчаслівы. Я крамяністы, 
зямлісты, сталёвы, я радасны ёсць і 
буду, незалежна ад самых жудасных 
умоў. Турэмная камера для мяне не 
існуе, калі я з Табою ў сваёй істоце. 
Ты – мой Бог, мой свет, усё жыццё. 
Вось і зараз – я адчуваю сябе такім 
шчаслівым, такім радасным, бо Ты са 
мною, Ты – мой шыльд, мая браня, 
мой талісман да самой смерці. …І я 
ўдзячны свайму лёсу, які разаслаў 
прада мною такі цярністы шлях, бо 
я адшукаў сваю Ларуту, я зразумеў 
вялікасць яе кахання, я стаў узнімацца 
на ўзровень гэтае вялікасці, я пазнаў 
глыбіню любові. Так, я сапраўды 
шчаслівы…”

Сваім сынам Гаўрыла Іванавіч 
перадаў павагу да маці, пашану да 
Радзімы, цікавасць да вывучэння 
прыроды. “Калі я вычуўся ў 8-м, 
а затым у 10-м класе, – узгадвае 
малодшы сын Радзім Гаўрылавіч 
Гарэцкі, – пашанцавала жыць 
з бацькам, часта з ім бачыцца, 
размаўляць. Яго ўплыў на мяне быў 
быццам бы непрыкметны, а на самай 
справе – надзвычайны. Любоў таты 
да Беларусі, яго сум па яе цудоўных 
людзях, прыгожых краявідах, размовы 
пра М.Багацькаўку, у якой самыя 
смачныя аладкі, яешня з скваркамі, 
дранікі, крупеня, адкладаліся ў маім 
сэрцы і абуджалі не толькі цікавасць, а 
ўнутраную цягу да яе”.

А я ўспамінаю адзін выпадак, калі я 
зайшла па справе на кватэру Гаўрылы 
Іванавіча і Ларысы Восіпаўны Гарэцкіх, 
якія жылі па вуліцы Кульман у доме 
нумар 15, і яны мяне сталі запрашаць 
к сталу паабедаць. На абед была 

любімая крупеня Гаўрылы Іванавіча, 
а яшчэ, як казаў ён, вельмі смачнае 
багацькаўскае (так называлася вёска, 
у якой нарадзіўся Г.Гарэцкі) сала, таму 
і смачнае, што багацькаўскае, хоць 
было яно, напэўна, з Камароўкі.

Калі сыны былі далёка, Гаўрыла 
Іванавіч у лістах выказваў ім сваю 
падтрымку, цікавіўся станам здароўя, 
поспехамі ў вучобе, навучаў, даваў 
добрыя парады.

“Любы мой, дарагі мой хлопчык! 
– чытаем мы ў лісце ад 23 студзеня 
1944 г. да старэйшага сына Усяслава. 
– Харошы мой сынуля, кволы 
мой Славунчык! Здрыжнічак мой 
маладзенькі! Некалі гэтым імем 
зваў я Тваю маму, бо ніколі яна не 
была супакоенай, на ўсе падзеі 
жыцця адгукалася яна несупынным 
дрыжэннем, трывогаю, як травінка тая, 
Brizamedia, здрыжнічак па-беларуску.

Кволасць,  уражлівасць, 
неўраўнаважанасць – гэта фамільныя 
асаблівасці характару роду Гарэцкіх, 
узмоцненыя ў Табе ўплывам мамы, яе 
адпаведнай спадчынай.

Што ж, браце, зробіш? І дрэнная 
гэта рыса характару, а разам з тым 
і добрая – бо не дае яна ні душы, 
ні сэрцу магчымасці агрубець, 
прытупіцца. Але рысу гэту трэба 
ўпарадкаваць, падначалічь яе розуму, 
стрымлівасці. Мы, Гарэцкія, усе 
такія крыўдлівыя, такія ўпадлівыя, 
недачэпныя. Не толькі ад слова, ад 
непрыемных падзей, але нават ад 
погляду, ад руху поўніцца наша сэрца 
крыўдаю, балючым успрыманнем…

Але нічога, сыне! Бацька Твой 

быў такім сынам. Але перамог сябе. І 
цвёрда стаў на ногі. …Нічога, нічога, 
Славуня! Пройдзе… Навучыся толькі 
стрыманасці, уладанню сабою, не рабі 
нічога пад уплывам хвіліны, адказныя 
вырашэнні прымай не раней як праз 3 
дні абдумвання…

…беражы сябе, сваё здароўе. 
Не ператамляйся, не галадуй, лепей 
харчуйся, не застуджвайся. Вылечвай 
зубы. Схадзі ў паліклініку, каб зноў 
агледзелі твае лёгкія… Звярні ўвагу 
на фізічную культуру, на чыстату цела, 
на развіццё мышцаў. Захаванне сваіх 
фізічных сіл і развіццё сілы духоўнае – 
Твая пераважная зараз задача. Больш 
чытай класікаў і менш губляй час на 
кіно і тэатр.

Пішы нам часцей. Цалуем Цябе 
ўсёю сям’ёю, галубім, лашчым, 
абыймаем. Твой тата”.

І зноў пісьмо да Усяслава:
“Дарагі мой сыночак! Саколік мой 

любы!.. Тваё вітанне з маім 44-годдзем 
і ліст Твой ад 13 красавіка надзвычайна 
мяне ўсцешылі, узрадавалі, узнялі. 
Вось самы дарагі, самы вялікі мне 
падарунак, надзвычайная ўзнагарода. 
Каб Твае пажаданні ды спраўдзіліся. 
Будзем у іх верыць, будзем пэўныя ў 
нашым шчасці. А я сёння шчаслівы, 
што маю Такіх сыноў. Столькі чуласці 
і кволасці ў Табе, столькі палкага 
жадання пабудаваць разумнае, 
прыгожае жыццё. Я рад Табе 
дапамагчы, мой сыне, у ажыццяўленні 
Тваіх жаданняў. …Цалуем Цябе ўсёю 
сям’ёю, абыймаем, лашчым. Твой 
тата. 7 траўня 1944 г.”.

Лісты да малодшага сына Радзіма 

таксама былі цікавымі, змястоўнымі, 
клапатлівымі: “Вітаю Цябе яшчэ 
раз, мой любы Радзімка, з Тваім 
чатырнаццатым годам. Каб гэты 
год прайшоў для Цябе шчасліва і 
паспяхова. Каб усе Твае родныя былі 
жывы і здаровы, каб усім вам было 
што есці, каб Ты рос вялікі і разумны.

Пачынаецца адказны год у Тваім 
жыцці, калі Ты з хлопчыка ператвара-
ешся ў юнака. Гэты год вельмі важны 
для фармавання чалавека.

Памятай, мой дарагі Радзімка, што 
чалавек – сам каваль свайго шчасця, 
сам – свой настаўнік, сам – ствары-
цель свайго характару. Дык старайся, 
мой дарагі хлопчык, ужо цяпер стаць 
самому сабе настаўнікам. Выпрацуй 
сабе правілы паводзін, запішы іх 
сабе ў кніжачку і цвёрда іх трымай-
ся. Старайся не раздражняцца, будзь 
спакойным, розважлівым. У характар 
Твой перайшло па спадчыне шмат 
рысаў ад Тваіх продкаў, ад прадзе-
да, дзеда і бацькі. І першая такая 
рыса – парывістасць. Усе Гарэцкія 
былі і ёсць парывістыя людзі. І гэта 
часта ім шкодзіла. Старайся стры-
маць сваю парывістасць. Ніколі не 
рабі адразу тое, што Ты надумаешся 
рабіць раптоўна. Лепш адкладзі гэта 
на некаторы час, на 1–2 дні або хоць 
на некалькі гадзін.

І ўзгадуй у сабе павагу да старэй-
шых і да жанчын. Не крыўдзі іх, хоць 
нават к гэтаму былі б і падставы.

Асабліва ж шануй сваю маму…
Старайся, мой любы сыне-

галубіне, і сам быць здаровым. Складзі 
сабе правілы рэжыму фізічнага, рэгу-
лярна гуляй на свежым паветры, зай-
майся ў меру гімнастыкай, хадзі троху 
на лыжах, гуляй у шахматы, майструй 
або дапамагай майстраваць дзеду. …5 
студзеня 1942 г. Чарапавец”.

Гаўрыла Іванавіч меў клопат і пра 
сям’ю брата Максіма, звяртаўся з 
просьбай да Якуба Коласа дапамаг-
чы Леаніле Вусцінаўне Чарняўскай-
Гарэцкай і яе дачцэ Галіне.

“Дарагі Кастусь Міхайлавіч!
Злы лёс не пакідае сям’ю Максіма. 

Адзіны сын яго, Леанід, 17 лютага 
1944 г. забіты на Ленінградскім фрон-
це каля в.Косткава Шымскага раёна. 
Лёня загінуў ад кулі снайпера. Ён меў 
толькі 21 год. Скончыў вайсковую 
школу, быў лейтэнантам. Увесь час 
імкнуўся Лёня на перадавыя пазіцыі, 
загінуў на чацвёрты дзень побыту на 
фронце.

Адзіная дачушка Максіма, Галя, 
скончыўшы Педагагічны інстытут 
імя Герцэна, працавала ў горадзе 
Кіраве… выкладчыцай рускае мовы 
і літаратуры. У снежні мінулага года 
Галя была мабілізавана на працу ў 
вызваленыя раёны і накіравана ў 
с.Ілліно Смаленскае вобласці. Там яна 
працавала выкладчыкам літаратуры ва 
ўсіх старэйшых класах. Галя трапіла ў 
цяжкія матэрыяльна-бытавыя ўмовы. 
Апрача 400 гр хлеба і талеркі супу, Галя 
не мела нічога і нічога не магла набыць 
за грошы. Ад недаядання яна згубіла 
здароўе, захварэла дыстрафіяй, хво-
рая яна і зараз.

Маці Лёні і Галі, Леаніла Вусцінаўна 
Чарняўская, засталася адна ў горадзе 
Кіраве. Невялікая сям’я раскідалася, 
згубілася. Леаніла Вусцінаўна хавае 
літаратурную спадчыну Максіма.

Прашу я Вас дапамагчы 
Максімавай сям’і…

Буду ад усяго сэрца ўдзячны за 
клопат аб сям’і Максіма. З глыбокай 
пашанай і вітаннем Г.Г. 11 чэрвеня 
1944 г., гор.Чусавы”.

Напрыканцы хачу ўзгадаць 
сваю першую сустрэчу з Гаўрылам 
Іванавічам. Адбылася яна ў маі 1969 
года ў Геалагічным інстытуце АН СССР, 
што на Пыжэўскім завулку ў г.Маскве, 
калі там праходзіў Міжнародны 
калёквіум па плейстацэне Еўропы, які 
яшчэ называлі Ціраспальскім. З’ехаліся 
даследчыкі антрапагену з Венгрыі, 
Германіі, Іспаніі, Італіі, Нідэрландаў, 
Польшчы, Югаславіі, Францыі, 
Чэхаславакіі, Швейцарыі і, вядома ж, 
з усіх раёнаў Савецкага Саюза. Усяго 
больш за 170 удзельнікаў. Старшынёй 
аргкамітэта калёквіуму быў акадэмік 
Г.І.Гарэцкі. Ён зрабіў уступнае слова. 
Добра помню, як ён падняўся з-за ста-
ла, падышоў да трыбуны, высокі, крыху 
з нахіленай наперад постаццю, зірнуў 
з-пад густых броў блакітна-шэрымі 
вачыма на залу і пачаў гаварыць на 
выдатнай рускай мове. Я не адрывала 
позірку ад яго, лавіла кожнае слова, а 
ў горле засеў камок ад пачуцця гона-
ру за беларусаў: перада мной стаяў і 
прыгожым па тэмбры голасам гаварыў 
адзін з беларусаў. У першы ж дзень у 
перапынку паміж пасяджэннямі мяне 
і пазнаёміў з Гаўрылам Іванавічам 
смаленскі прафесар Даніла Іванавіч 
Пагуляеў, таксама наш беларус. Ён 
падвёў мяне да Гаўрылы Іванавіч і 
сказаў: “Гаўрыла Іванавіч, я прывёў 
да цябе нашу зямлячку”. Гаўрыла 
Іванавіч зацікаўлена паглядзеў на 
мяне, выказаў падзяку Данілу Іванавічу 
і, паціснуўшы мне руку, пачаў распыт-
ваць, хто я і адкуль. Калі я назвала 
сваё прозвішча “Зінава”, ён запытаўся: 
“А якое ваша дзявочае прозвішча?” І 
калі я адказала “Сярмяжка”, ён тут жа 
заўважыў: “Навошта вы змянілі такое 
прыгожае прозвішча?..” Пацікавіўся 
маёй працай. Я ж пасля заканчэння 
Ленінградскага ўніверсітэта праца-
вала ў Карагандзінскай геолагаз-
дымачнай пошукавай экспедыцыі 
і адначасова вучылася ў завочнай 
аспірантуры ў Геалагічным інстытуце 
АН СССР у г.Маскве. Паслухаўшы 
мяне, Гаўрыла Іванавіч як бы падагуліў: 
“Абараняйцеся і вяртайцеся на 
радзіму. Беларусы павінны працаваць 
на Беларусі!” З гэтай, лічу я, лёса-
вызначальнай сустрэчы з Гаўрылам 
Іванавічам пачаўся мой зварот на 
радзіму пасля 20-гадовага разлучэн-
ня з ёй. Дапамог мне ў гэтым свет-
лы Чалавек Гаўрыла Іванавіч Гарэцкі. 
У мяне захоўваецца 38 паштовак і 
лістоў ад Гаўрылы Іванавіча, 63 – ад 
Ларысы Восіпаўны Гарэцкай, 84 – ад 
Галіны Максімаўны Гарэцкай. Я як бяс-
цэнны дар берагу  пяць манаграфій 
Г.І.Гарэцкага, якія ўвайшлі ў скарбніцу 
класічнай геалагічнай літаратуры, з 
подпісамі рукой акадэміка: “Дарагой 
Розе Адамаўне Зінавай з вялікай 
удзячнасцю за ўзварот на родныя гоні. 
Г.Гарэцкі. 8 красавіка 1980 г. Мінск”. 
На другой чытаем: “Дарагой Розе 
Адамаўне – на добры ўспамін пра 
сумесную працу і шуканні з вялікай 
павагай і найлепшымі пажаданнямі – 
ад Г.Гарэцкага. 8 красавіка 1980 года. 
Мінск”.

Роза Адамаўна  
ЗІНАВА-СяРМяЖкА, кандыдат 
геолага-мінералагічных навук.

Мінск.

Ён так любіў Беларусь…
ПоСТаЦь

разбор ПолеТов

Директора 
«Трансавиаэкспорта» 

подозревают  
в мошенничестве

В отношении Вадима 
Мельника возбуждено 
уголовное дело. 

Бывший пилот и экс-
глава Департамента по 
авиации Минтранса будто 
бы пытался получить 30 
тысяч долларов от 
инвесторов. Правда, 
задержали главу «Транса-
виаэкспорта» не при 
получении денег. 

Для справки
99,88% акций ОАО «Авиакомпания Трансавиаэкспорт» принад-

лежат государству, 0,12% – работникам авиакомпании. 
ОАО «Авиакомпания Трансавиаэкспорт» предоставляет услуги 

по перевозке грузов авиационным транспортом, аренде воздушных 
судов, техническому обслуживанию самолетов Ил-76. 

На балансе авиакомпании – 13 самолетов типа ИЛ-76, из кото-
рых 5 находятся в эксплуатации, 1 планер в летной годности и 7 на 
условиях хранения в Национальном аэропорту Минск.

В понедельник 13 апреля 
на вопрос, можно ли услышать 
Вадима Григорьевича, секретарь 
отвечала: «Нет. И пока его не 
будет».

Несмотря на то, что уже вов-
сю ходили слухи о задержании 
директора «Трансавиаэкспорта», 
в компании эту информацию не 
подтверждали.

«У меня нет официальной 
информации, – сказал «Народной 
Воле» замдиректора  по коммер-
ческой работе олег кудрицкий 
(кстати, именно он сейчас испол-
няет обязанности директора 
компании). – Последний раз я с 
ним разговаривал на прошлой 
неделе, все было нормально. 
Я, кстати, сам только вышел 
на работу после операции. Как 
минимум Вадима Григорьевича 
нет на рабочем месте – это все, 
что я могу сказать…»

Как стало известно «Народной 

Воле», действия Вадима Мельника 
квалифицированы как покушение 
на мошенничество, совершен-
ное в особо крупном размере. 
Некоторое время Мельник вроде 
бы находился под пристальным 
вниманием сотрудников управ-
ления по борьбе с организован-
ной преступностью и коррупцией 
МВД. Задерживали его сотрудни-
ки милиции.

Следственный комитет 
Беларуси о причинах задержа-
ния Вадима Мельника сообщает 
так: «Установлено, что должност-
ное лицо, вводя в заблуждение 
представителя иностранной 
компании, собиралось полу-
чить денежное вознаграждение. 
Преступный умысел не был дове-
ден до конца, поскольку дирек-
тор компании был задержан».

Сейчас Вадим Мельник нахо-
дится под стражей.

Марина кокТЫШ.

ведаЙ наШЫх!

В рейтинге визовых ограничений 
Беларусь оказалась  

на одной ступеньке с Ганой

СлЫШали?

Беларус Сяргей Рутэнка  
ў восьмы раз стаў чэмпіёнам Іспаніі

Пяць з іх – у складзе іспанскай “Барселоны”.

Дэмакраты патрабуюць 
змяніць выбарчае 

заканадаўства
У Лідзіі Ярмошынай свае адгаворкі

Да гэтага дэмакраты заклікалі ўлады 
і раней. Але апошнія адмахваліся ад іх 
прапаноў. Цяпер жа пытанне пастаўлена 
рубам!

Так, дэмакратычныя сілы Беларусі ў 
межах кампаніі назірання «Права выбару» 

прапануюць вынесці на разгляд парламента 
законапраект, які сур’ёзна змяняе практыку 
правядзення выбараў і рэферэндумаў у 
краіне. Ініцыятыва падтрымана аргкамітэтам 
па стварэнні партыі «Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя», Партыяй БНФ, 

кампаніяй «Гавары праўду!», БСДП, рухам «За 
Свабоду», Беларускай партыяй «Зялёныя».

Законапраект прадугледжвае скасаван-
не палажэнняў, якія з’яўляюцца прадметам 
крытыкі з боку нацыянальных і міжнародных 
назіральнікаў, а таксама ўвядзенне дадат-

ковых гарантый свабодных і 
справядлівых выбараў.

1.Пашырыць магчымасці 
палітычных партый 

для ўдзелу ў правядзенні 
выбараў шляхам накіравання 
сваіх прадстаўнікоў у склад 
выбаркамаў. Прадугледзець 
у заканадаўстве ўвядзенне 
інстытута членаў ЦВК з правам 
дарадчага голасу на парламенцкіх 
і мясцовых выбарах.

2.Дадатковыя гарантыі 
с в а б о д н а г а  і 

бесперашкоднага ажыццяўлення 
назірання за працэсам 
галасавання і падлікам галасоў:

– пашырэнне магчымасцяў 
інфармавання грамадзян 
аб дзейнасці выбаркамаў з 
дапамогай інтэрнэту;

– стварэнне рэспубліканскага 
рэестра выбаршчыкаў; 

– скарачэнне перыяду 
датэрміновага галасавання 
да двух дзён з увядзеннем 
дадатковых мер, накіраваных 
на прадухіленне прымусу да 
датэрміновага галасавання, 
датэрміновага галасавання без 
дастатковых падстаў, незаконных 
маніпуляцый са скрынямі 
для галасавання ў перыяд 
датэрміновага галасавання;

– магчымасць анлайн-
трансляцыі, відэаназірання і 
відэазапісу з выбарчых участкаў, 

абавязковы выраб скрынь для 
галасавання з празрыстага 
матэрыялу.

3.Зняць абмежаванні на 
правядзенне агітацыйных 

масавых мерапрыемстваў, 
адмяніць забарону на агітацыю за 
байкот выбараў.

4.Увесці статус асабістай 
недатыкальнасці і іншыя 

гарантыі дзейнасці для ўсіх 
кандыдатаў у прэзідэнты.

5.Прадугледзець увядзенне 
і н с т ы т у т а  ч л е н а 

ўчастковага, тэрытарыяльнага 
выбаркама з правам голасу, 
накіраванага ў якасці прадстаўніка 
кандыдата ў прэзідэнты пасля яго 
рэгістрацыі.

6.Пашырыць магчымасці для 
грамадскага кантролю за 

выбарамі шляхам урэгулявання 
працэдуры стварэння і 
фарміравання складу Назіральнай 
рады па кантролі за выкананнем 
парадку і правілаў правядзення 
перадвыбарнай агітацыі, у якім 
абавязкова будуць удзельнічаць 
і прадстаўнікі недзяржаўных 
СМІ, праваабарончых і іншых 
аб’яднанняў.

7.Пашырыць магчымасці 
для судовага кантролю 

за дзейнасцю органаў, якія 
ажыццяўляюць падрыхтоўку і 
правядзенне выбараў, у тым 
ліку абскарджання дзеянняў 

выбаркамаў і іншых парушэнняў заканадаўства.
Законапраект, падрыхтаваны апазіцыяй, засна-

ваны на высновах і рэкамендацыях нацыянальных 
назіральнікаў паводле вынікаў выбарчых кампаній 
2010–2014 гадоў, рэкамендацыях міжнародных місій 
па назіранні за выбарамі БДІПЧ АБСЕ, практыцы пры-
мянення змяненняў і дапаўненняў, унесеных у Выбарчы 
кодэкс Беларусі ў 2013 годзе, і перадавой практыцы 
развіцця выбарчага заканадаўства ў Еўропе.

да ведаМа

Старшыня Цэнтральнай 
камісіі па правядзенні выбараў і 
рэферэндумаў Лідзія Ярмошына 
заявіла, што перспектыў у такога 
законапраекта цяпер няма.

– Ёсць адпаведныя 
рэкамендацыі ўсіх назіральных 
еўрапейскіх інстанцый, гэта 
пазіцыя Венецыянскай камісіі 
і БДІПЧ (Бюро па дэмакратыч-
ных інстытутах і правах чала-
века) АБСЕ, што за паўгода да 
выбараў заканадаўства не мяня-
ецца. У законе гэтага няма, але 
гэта агульнапрызнаны прынцып, 
– сказала Лідзія Ярмошына.

Кіраўніца ЦВК таксама 
адзначыла, што палітыкі за 
паўгода ўжо рыхтуюцца да 
выбараў і працуюць на старой 
прававой аснове, а змены 
правілаў гульні ставяць усе бакі 
ў складаныя ўмовы.

Так, дэмакратызацыя вы- 
барчага заканадаўства сапраў-
ды ставіць улады ў склада-
ныя ўмовы. Калі ў складзе 
выбаркамаў будуць прадстаўнікі 
тых жа апазіцыйных партый, то 
кантроль за ходам галасавання, 
падвядзеннем яго вынікаў бу- 
дзе больш прынцыповы, любыя 
фальсіфікацыі атрымаюць галос-
насць з прыцягненнем вінаватых 
да адказнасці. Маюць пэўнае 
значэнне і ўсталяванне празры-
стых скрынь для галасавання, і 
вядзенне анлайн-трансляцый з 
выбарчых участкаў.

Што тычыцца спасылак 
Ярмошынай на рэкамендацыі 
міжнародных місій, то хто ж 
супраць таго, каб беларускае 
выбарчае заканадаўства было 
сапраўды дэмакратычным.

Антон кРАЎЦЭВІч.

рЭакЦЫЯ ЯрМоШЫнаЙ

Галоўныя прапановы:
Гандбольны клуб «Барселона» 

ў чэмпіянаце Іспаніі разграміў 
«Самору» з лікам 45:19 і за пяць 
тураў да фінішу выйграў званне 
чэмпіёна. Гэта ўжо 22-і чэмпіёнскі 
тытул «Барселоны», паведамляе 
“Прэсбол”.

Нагадаем, што ў гэтым 
каталонскім клубе гуляе наш 
суайчыннік Сяргей Рутэнка. 
Беларусу гэтая перамога прынес-
ла восьмы тытул чэмпіёна Іспаніі, 
прычым пяць з іх ён заваяваў у 
шэрагах «Барселоны».

Да гэтага Рутэнка трой-
чы выйграваў золата ў шэра-
гах «Сьюдад-Рэала». Таксама 
беларускі гандбаліст чатыры 
разы выйграваў чэмпіянаты 
Славеніі ў шэрагах клуба 
«Цэле».

Сам Сяргей з гэтай нагоды 
кажа так: “Шмат тытулаў не 
бывае. Мне здаецца, калі знікне 
матывацыя, то скончыцца і мая 
кар’ера. Навошта выходзіць на 
пляцоўку, калі не ставіць перад 
сабой самыя высокія мэты?”

Белорусы и граждане бывшей 
британской колонии делят 67-е 
место. Мы можем поехать без виз 
всего в 63 страны из 219, учтен-
ных в рейтинге. Рядом – на одно 
место выше – Тунис и Уганда.

Увы, белорусы в рейтин-
ге визовых ограничений оказа-
лись ниже всех своих соседей. 
Латвийцы могут поехать без виз 
в 158 стран, литовцы и поляки 
– в 157 стран, россияне – в 100 
стран, украинцы – в 79 стран. А 
в лидерах рейтинга пять госу-

дарств: Финляндия, Германия, 
Швеция, США и Великобритания. 
Их жителям визы не нужны для 
поездки в 174 страны.

Рейтинг свободы путеше-
ствий составляется раз в год. 
Этим занимается компания 
Henley & Partners, которая спе-
циализируется на междуна-
родном праве в области граж-
данства и миграции. Рейтинг 
составляется на основе данных 
Международной ассоциации воз-
душного транспорта (IATA).

З сямейнага архіва.

Владимир 
ДЗюБА
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Обед в тюрьме был по-домашнему 
вкусен. По крайней мере в еде россий-
ские студенческие столовки и некоторые 
детские лагеря шведской тюрьме про-
игрывают. Закономерный вопрос «Чем 
питаются ваши подопечные?» вогнал 
надзирателей в ступор. «У нас общая 
кухня, можете сами посмотреть, едят все 
то же, что и вы. Только пиво им не разре-
шается ни в каких количествах. Да, еще 
сегодня им на обед блинчики с джемом 
давали, но к вашему приходу они закон-
чились…» – пояснила одна из провожа-
тых тюрьмы.

У каждого заключенного своя 
отдельная комната в шесть «квадратов». 
Назвать это помещение камерой язык 
не поворачивается. По российским мер-
кам, это действительно комната со стан-
дартным гостиничным набором: кровать, 
стол, стул, полочки для книг и прочих 
мелочей, шкаф, телевизор, раковина. 
Удобства – в конце коридора, доступ к 
ним свободный за исключением ночного 
времени. С восьми вечера до шести утра 
заключенных запирают, так что ночью по 
нужде можно выходить только в сопрово-
ждении надзирателя.

Досуг местных зеков вполне напоми-
нает досуг отдыхающих в каком-нибудь 
среднестатистическом пансионате. 
Честь тюрьмы на спортивных соревно-
ваниях отстаивает футбольная команда. 
Тот, кому этот вид спорта не по душе, 
может встать за теннисный стол, качать 
бицепсы в «тренажерке», играть в карты 
или  на бильярде, а то и  записаться в 
театральную студию (искусство обитате-
лям тюрьмы не чуждо, хотя представить 
кого-то из них в роли Гамлета мне не уда-
лось). Раз в неделю в тюрьму приезжа-
ет «библиотека на колесах» – автобус с 
книгами. Из русской классики здесь, как 
и во всей Швеции, любят Достоевского. 

Никто не запрещает встречаться с 
родными и близкими. В тюрьме есть 
только комнаты для краткосрочных сви-
даний. Допускаются и дети: для них в 
комнате предусмотрены мягкие игруш-
ки, развивающие игры и прочие мелочи, 
чтобы ребенок не чувствовал какой-то 
гнетущей атмосферы.

Заключенный имеет право на отпуск. 
Его размер зависит от срока наказания. 
Первый отпуск можно получить лишь 
после того, как отсидишь четверть все-
го срока. Вместе с сопровождающим 
шведский зек может навестить семью. 
Такое выездное свидание длится шесть 
часов (без учета времени, потраченно-
го на дорогу) и возможно не чаще двух 
раз в месяц. Как нам рассказали, самых 

дисциплинированных заключенных потом 
отпускают к родственникам на более дли-
тельный срок – до трех суток. «Просто 
дневной тюремный стационар какой-
то…» – вздохнул коллега из Смоленска.

В тюрьме создан совет заключен-
ных, который гордо именуется клубом. 
Единственное условие вступления в клуб 
– членский взнос десять крон в неделю. 
Каждый член клуба имеет право стать 
президентом этого объединения, а также 
может брать напрокат за дополнитель-
ные десять крон в неделю DVD-плейер и 
фильмы. Самое главное, что клуб – это 
своего рода связь между заключенными и 
администрацией тюрьмы. Его президент 
вместе со своими соратниками состав-
ляет всевозможные письма, записывает-
ся на аудиенцию к руководителю тюрьмы 
и ведет с ним переговоры. Двое членов 
клуба рассказали нам о своей очеред-
ной петиции. На четырех печатных листах 
авторы призывали сотрудников тюрьмы 
видеть в них прежде всего людей, а не 
заключенных и насильников. «Мы призы-
ваем всех к взаимному уважению, вни-
манию к нам и нашим взглядам, потому 
что у нас такие же права, как и у других 
граждан. Нам бы хотелось большей сво-
боды общения и смягчения правил содер-
жания», – добавил представитель клуба. 

Антонина лАПТЕВА,  
специально для Chelyabinsk.ru.

с в Å Ò
14 крÀсÀвікÀ 2015 ã.

http://www.nv-online.infoп о ш Ò À http://www.nv-online.info

калонка алеСЯ нЯЎвеСЯ

44 55
задУМаеМСЯ…

14 крÀсÀвікÀ 2015 ã.

диСкУССиЯ

Ці не пара, панове, 
загаварыць на мове? 

Напярэдадні прэзідэнцкіх выбараў у Казахстане, якія адбудуцца 
26 красавіка, прэтэндэнты ў кандыдаты павінны прайсці іспыт на 
веданне мовы тытульнай нацыі. Той, хто яго не здасць, да выбараў 
не дапускаецца.

Год дзве тысячы трыццаты.
Расквітнеў наш родны край!
Люд шчаслівы і багаты,
Век жыві – не памірай!
Бацька “плюнуў” на пасаду
(Дый не Бацька ўжо, а Дзед),
Бо здабыткаў многа ззаду,
Дык сысці нарэшце след.
Ён наступніку пакіне
Не краіну – проста цуд,
Бо не з “хлебам на мякіне”
Тут жыве, як колісь, люд.
Захаваў для Беларусі
Моцны суверэнітэт,
І народ жа скажа, мусіць:
– Добры след пакінуў Дзед!
“Не было такой правіны,
Каб аблаяць”, – думаў так.
Але ўсё-ткі грэх адзіны
Клёк вярэдзіў, як чарвяк.
І была вялікай шкода,
Акрамя ўсяго дабра:
Мову матчыну ў народа
Ён калісьці адабраў.
Ён яе заўсёды бэсціў,
Як няроднае дзіцё,
І з трыбун, і ў людзях дзесьці
Мову пхаў у небыццё.
Ці ж на ёй, маўляў, магчыма
Думкі выказаць як след?
З той сярмяжнай мовай чынна
Нават нельга выйсці ў свет…
А тады ж у рот глядзелі
Прэзідэнту людзі ўсе.
Дык не ўздзіў, што без надзеі
Спакваля народ “зрусеў”.
Так што вынік дужа гадкі,
Мовы болей не чутно.
Праклянуць яго нашчадкі –
Герастрата ўсё адно.
Дый цяпер нацдэм адпеты
Можа плюнуць на труну.
А каму прыемна гэта?
І таму сваю віну
Перад нацыяй-народам
Трэ загладзіць хоць крыху,
Мовіць так, аздобіць мёдам
Горкі смак яго граху.
Падпісаў сваёй рукою
Перад выбарамі ўказ:
“Я стаміўся. І ў спакоі
Пражыву астатні час.
Той, хто на чале краіны

Хоча стаць пасля мяне,
Мову вывучыць павінны,
Здаць іспыт на ёй. А  не,
Дык такія кандыдаты
Хай не йдуць у выбаркам.
Мову трэ вяртаць у хаты,
І найперш – кіраўнікам.
У казахаў ці якутаў
Так вядзецца ўжо здаўна.
Там абоўдзілаў-манкуртаў
Не пускаюць да стырна…”
І як выбарчы гарачы
Распачаўся марафон,
Атрымаўшы справаздачы,
Аж знямеў ад жаху Ён.
Мець з уласнае “калоды”
Пераемніка хацеў.
Той яму не зробіць шкоды,
Трон заняўшы, – быў спадзеў.
Ды “сваім” жа шлях закрыты
(Хоць вачам-вушам не вер!),
Бо не вытрымаў іспыты
Нават доблесны прэм’ер.
Мова, думалі чынушы,
Адышла даўно ў нябыт,
Дык нашто вярэдзіць вушы…
Але нá табе – іспыт!
А нацдэмы, знаўцы мовы,
Абудзіліся няўзнак,
Нават ледзь не стогадовы
Знекуль “вынырнуў” Пазьняк.
Дзецюкі, хлапцы і дамы
(Проста цэлы легіён!)
Выйшлі шчыльнымі радамі,
Каб заняць нарэшце трон. 
І прычым агучыць рады,
Што заўжды было наўме:
– Як дарвёмся мы да ўлады,
Дык згнаім Яго ў турме!
Ён падумаў: “Во заразы!
Во нягоднікі!”
І ўраз
Адмяніў другім указам
Папярэдні свой указ.
Толькі грэх датычна мовы
Трэба зняць усё ж з душы.
Варыянт прыдумаў новы,
Вось што ўрэшце парашыў:
“Дзесяць год з такой нагоды
Сам пабуду ля руля.
Хай “тузы” з маёй “калоды”
Вучаць мову спакваля…”

Ад рэдакцыі
Нагадваем, што зборнік Алеся НяЎВЕСя “Авохці мне!..” яшчэ 

можна купіць у мінскай кнігарні “ЛогвінаЎ” (пр. Незалежнасці, 37а).

З каго  
браць прыклад –  

з палякаў ці расіян?
Чаму мы, беларусы, гісторыю сваёй 

зямлі, свайго народа знаем менш, чым 
гісторыю суседняй Расіі? Гэта выпадкова 
ці гэта некаму патрэбна? Добра, што 
хоць разабраліся, хто нас перахрысціў з 
ліцвінаў у беларусаў. Напомню, што гэта 
зрабіла расійская імператрыца Кацярына. 
Думаю, здагадваецеся, з якой мэтай.

Але сёння я хачу павесці размову 
пра другіх суседзяў, з якімі мы ніколі 
не ваявалі, а жылі ў адной дзяржаве па 
шлюбнай дамоўленасці. Я маю на ўвазе 
Рэч Паспалітую, а прасцей кажучы – 
Польшчу. У “Народнай Волі” за 20 лютага 
прыведзены лічбы, якія сведчаць пра 
зарплату і цэны, узровень жыцця ў гэтай 
краіне. Большасці жыхароў памежных 
гарадоў і вёсак Беларусі гэтая публікацыя 
нагадала пра той час, калі на пачатку 
1990-х гадоў усё везлі туды, у Польшчу. 
Ад іголак да тэлевізараў, ад баначкі 
смятаны да кумпякоў. Прадавалі на зямлі 
з падсцеленай цыраты. І палякі куплялі 
ўсё гэта, бо ў крамах цэны былі намнога 
вышэйшыя. А заедзьце цяпер у той жа 
Беласток, зайдзіце ў гіпермаркеты. 
Тысячы найменняў тавараў, у асноўным 
польскай вытворчасці і адначасова 
еўрапейскай якасці, па цэнах намнога 
ніжэйшых за нашы.

Беларусы даўно гэта ацанілі і 
рэгулярна выязджаюць за кардон на 
закупы. Асабліва многа такіх “турыстаў” 
было ў мінулым годзе, большасць з 
тых, хто пражывае ў памежных вёсках, 
перасякалі мяжу пешшу. Некаторыя 
пенсіянеры хадзілі туды ледзь не кожны 
дзень. Прычым такая магчымасць была 
толькі ў тых, хто мае візу. Прыносілі сваёй 
сям’і і суседзям недарагія прадукты, 
садавіну, гародніну, вопратку і абуўку.

Улада, як заўсёды, адрэагавала 
па-свойму, наклала забарону на пешыя 
пераходы. Тым часам як польскія ўлады 
ўжо даўно, больш за тры гады, гатовы 
адкрыць бязвізавыя пераходы для 
жыхароў памежных тэрыторый. Можа, 
лепш было б нашым кіраўнікам не 
адгароджвацца ад суседзяў, а павучыцца 
ў іх? Не здзекавацца, а дапамагчы 
дробнаму і сярэдняму бізнесу. У людзей 
будзе праца і годны заробак. Тады да нас 
будуць прыязджаць, прывозіць валюту і 
купляць беларускае.

Паспрабуем трошкі звярнуцца да 
гісторыі. У XVI–XVIII стагоддзях мы з 
Польшчай складалі адну дзяржаву – Рэч 
Паспалітую. З Масковіяй вялі рэгулярныя 
войны. Прычым, як не адзін раз пісала 
“Народная Воля”, прыход ваяроў з усходу 
завяршаўся гібеллю або рабаўніцтвам 
соцень тысяч мірных жыхароў, нашых 
продкаў. Праўда, былі значныя перамогі 

і на баку нашых продкаў. Яны заваёўвалі 
і гадамі ўтрымлівалі Маскву. Успомнім, 
ад каго вызвалялі гэты горад Мінін 
і Пажарскі. Вядома ж, ад палякаў. А 
разам з палякамі ваявалі ліцвіны, нашы 
продкі. І, можа, сярод тых, каго завёў 
у балоты Сусанін, быў хтосьці з нашых 
прапрадзедаў.

Як бачым, гісторыя сведчыць аб тым, 
што мы ніколі не былі адным народам і 
часта ваявалі паміж сабой. Затым, у канцы 
XVIII стагоддзя, нашу гістарычную Радзіму 
разарвалі і падзялілі паміж сабой тры 
імперыі: Аўстра-Венгрыя, Прусія і Расія. 
Нашы землі і частка Польшчы разам з 
Варшавай дасталіся Расіі. Вось з гэтай 
пары пачалася русіфікацыя нашых людзей. 
Прыслалі расійскіх чыноўнікаў, папоў, 
настаўнікаў. Сваю справу па русіфікацыі 
яны прадаўжаюць да сённяшняй пары, 
асабліва святары. Рэдка калі падчас 
набажэнства пачуеш беларускае слова. 
На жаль, праца расійскіх святароў дала 
поспех. За дзвесце з лішнім гадоў 
большасць нашых грамадзян адракліся 
ад мовы сваіх продкаў. Але гэта не дае 
падставы гаварыць, што мы і расійцы адзін 
народ. Так, мы славяне, але славянамі 
таксама з’яўляюцца балгары, чэхі, сербы, 
палякі і другія народы.

Для беларусаў-патрыётаў абразай 
з’яўляецца той факт, што ў многіх гарадах, 
у тым ліку і ў Гродне, цэнтральныя вуліцы 
названы імем Суворава. Хто ён для нас? 
Рабаўнік, які давіў выступленне нашых 
продкаў супраць Расійскай імперыі. За 
гэта імператрыца надзяліла яго вялікім 
маёнткам у Кобрыне.

Цэнтр горада Гродна, як і многіх 
другіх, складаюць вуліцы Савецкая, 
Сацыялістычная, Карла Маркса, Леніна, 
Кірава і г.д. Альбо возьмем касманаўтаў. 
Ёсць вуліцы Цітова, Мікалаева, Паповіча, 
Церашковай, але няма вуліц Клімука, 
Кавалёнка, якія нарадзіліся ў Беларусі. Ці 
дапамагае гэта ў аб’яднанні нацыі?

А гэта вельмі важна. Калі нацыя 
згуртавана, то яна можа прайсці розныя 
выпрабаванні, нават калі спатрэбіцца 
падцягнуць папругі на некаторы час. Калі 
кожны задумаецца і зробіць у меру сваіх 
магчымасцяў некалькі добрых спраў – то 
разам гэта будзе значны рух наперад.

Палякі, пабываўшы ў такім жа 
становішчы, як і мы, пад уладай Расіі, 
захавалі сваю ідэнтычнасць, сваю мову. 
Можа, гэта і дапамагло ім згуртавацца, 
у лёсавызначальны момант сярод 
іх знайшоўся нацыянальны герой – 
генерал Пілсудскі, і яны ў барацьбе 
заваявалі незалежнасць. З 1920-га па 
1939 год будавалі сваю краіну. Нашы 
заходнія землі таксама ўваходзілі ў 
абноўленую Рэч Паспалітую. Адносіны 
паміж палякамі і беларусамі складваліся 
не зусім раўнапраўныя, але больш-
менш цывілізаваныя. Жыхары ўсходніх 
“крэсаў” гарантавана мелі ў сейме сваіх 
дэпутатаў, якія адстойвалі інтарэсы 
беларускай меншасці. Але ў школах 
вучылі ў асноўным на польскай мове, у 
турмах былі палітычныя вязні. Праўда, 
гэта былі ў большасці камуністы. Цяпер 
стаўленне да іх трохі іншае, чым у 
Савецкім Саюзе.

Пасля Другой сусветнай вайны палякі 

намінальна захавалі сваю краіну, але ім 
быў навязаны сацыялістычны лад жыцця. 
Адсутнасць свабоды, падпарадкаванне 
Маскве стрымлівалі прадпрымальніцкую 
актыўнасць людзей. Але як толькі яны 
атрымалі поўную свабоду, правільней 
кажучы, дабіліся яе ў няпростых 
выпрабаваннях, у краіне ўсталявалася 
дэмакратыя, людзі адчулі сябе вольнымі, 
гаспадарамі на сваёй зямлі. І вынік 
прыйшоў даволі хутка. Польшча цяпер – 
высокаразвітая еўрапейская краіна. Што 
або хто ім дапамог?

Па-першае, з’яднанасць нацыі, 
годнасць, патрыятызм. Галоўным 
фактарам гэтых характарыстык 
з’яўляецца захаванне і любоў да роднай 
мовы. Іх таксама спрабавалі русіфікаваць, 
але яны выстаялі і цяпер узнагароджаны.

Па-другое, іх не паспелі перабудаваць 
камуністы, яны захавалі прадпрымальніцкі 
дух, жаданне працаваць на сябе і на сваю 
краіну. Атрымаўшы свабоду, яны сталі 
хутка развіваць малы і сярэдні бізнес. 
Знайшліся і свае выдатныя тэарэтыкі-
эканамісты, напрыклад, Бальцэровіч.

Па-трэцяе, правільна выбраны 
напрамак на заходнееўрапейскія 
тэхналогіі і адпаведная дапамога 
Еўрасаюза.

Дык з якога суседа нам браць 
прыклад і з кім сябраваць? Расія прадае 
нам танныя нафту і газ, купляе нашы 
малако і мяса, дае крэдыты. Добра 
гэта ці дрэнна? На кароткатэрміновую 
перспектыву добра, мы жывём трохі 
лепш, чым ва Украіне ці Малдове. Аднак 
гэтыя падачкі дзейнічаюць як наркотыкі, 
без іх прыйдзецца некаторы час вельмі 
цяжка. Жыццё на крэдыты, на падачкі 
не дае моцнага стымулу для развіцця 
эканомікі. Мы занадта залежым ад 
Расіі. Усе яе праблемы, а іх у яе многа, 
адгукаюцца на нас.

А з Польшчай мы ніколі не ваявалі, 
жылі разам больш гадоў, стагоддзяў, 
чым з Расіяй. І, заўважце, па згодзе, а 
не па прымусе. Дык вось з яе і трэба 
браць прыклад. Людзі падтрымаюць 
гэты напрамак, таму што ўсе бачаць, 
як усё адбывалася і адбываецца на 
іх уласных вачах. Тады не будзе мяжы 
паміж Беларуссю і Польшчай, як няма яе 
паміж Польшчай і другімі краінамі Еўропы. 
Змагла ж суседка за 20 гадоў падняцца да 
цяперашняга ўзроўню.  Чым мы горшыя? 
У нас такія ж працавітыя і таленавітыя 
людзі. Задумайцеся, што для гэтага трэба 
зрабіць, як дапамагчы сваёй Радзіме.

Васіль МІХАлЬчЫк,  
дацэнт, кандыдат 

сельскагаспадарчых навук.
Гродна.

А если подойти 
 по справедливости…

В мартовских номерах «Народной 
Воли» было опубликовано несколько 
резонансных писем военных пенсионе-
ров. Полковник в отставке Л.Цыганков 
возмущается, что бывшие служаки, 
достигшие 75 лет, не имеют прибавки к 
пенсии. Член Белорусского союза офи-
церов Владимир Холзонов бьет тревогу 
по поводу якобы бедственного положе-
ния прапорщиков, у которых пенсия в 
пределах трех миллионов, но и они лише-
ны надбавки.

Как гражданский пенсионер, хочу 
высказать свое мнение по поводу пенси-
онного обеспечения военных отставни-
ков. Да, у прапорщиков, которые служили 
в армии в должности зав.столовой, зав.
складом или военторгом, пенсия значи-
тельно ниже, чем у старших офицеров, 
которые получают по 5–6 миллионов. 
Поэтому, считаю, прапорщики в 75-лет-
нем возрасте должны добиваться при-
бавки к пенсии от Министерства обороны 
Республики Беларусь. Но на некую льготу 
не должны рассчитывать другие.

Многие бывшие военные, отслужив 
в армии, продолжают работать, занимая 
высокие должности во властных структу-
рах, коммерческих фирмах, в охране раз-
личных объектов, и кроме пенсии полу-
чают приличную зарплату. Причем для 
них узаконено неравенство с обычными 
работающими пенсионерами, которые, в 
отличие от военных, получают неполную 

пенсию. Разве это справедливо, господа 
офицеры? Почему вы не говорите об этой 
несправедливости в отношении город-
ских и сельских пенсионеров, которые, 
отработав на благо страны по 40 и более 
лет, выжатые как лимон, не заслужили 
в пенсионном возрасте президентской 
надбавки, хотя и сейчас их пенсия не 
превышает трех миллионов, а многие 
получают и того меньше?

Однако гражданские пенсионеры 
почему-то не возмущаются, не жалуются 
в высокие инстанции, не выходят на ули-
цы с протестами. Хотя многие бедствуют, 
еле сводят концы с концами. Половина 
пенсии идет на покупку очень дорогих 
лекарств, оплату растущих ежемесячно 
тарифов ЖКХ, проезда в автотранспорте 
и так далее, а повышение пенсий мизер-
ное. Например, в феврале гражданские 

пенсионеры получили чудо-прибавку: кто 
десять, кто восемь тысяч. Лично я… все-
го шесть тысяч. И если бы не президент-
ская прибавка в связи с 75-летием, то и 
трех миллионов не было бы.

Вообще, заслуживают достойной 
пенсии в первую очередь те, кто про-
ливал кровь в суровые годы Великой 
Отечественной войны, спасая нашу стра-
ну от коричневой чумы, а также воен-
ные пенсионеры, прошедшие горнило 
Афганистана, выполняя так называемый 
интернациональный долг, и потеряв-
шие здоровье. Поэтому государство и 
президент правильно поступают, когда 
к 70-летию Великой Победы оказывают 
приличную финансовую помощь участни-
кам войны.

Конечно, в пенсионном обеспечении 
немало перекосов, здесь военные пенси-
онеры правы. Взять хотя бы так называе-
мых элитных пенсионеров. Бывшие депу-
таты-палаточники, госчиновники высоких 
рангов имеют даже большие пенсии, чем 
генералы. Уравниловки не должно быть, 
но и такого высокого разрыва в пенси-
ях тоже. Все, кто в жизни не отлынивал 
от работы, должны в старости получать 
достойную пенсию, чтобы хватало на 
более-менее комфортную жизнь, лечение 
и заслуженный отдых.

Анатолий ШАРАЕВ,  
ветеран труда.

г.Фаниполь.

УражаннІ

Якім моцным 
чалавекам 
быў Джэк 
Лондан!

Я вельмі люблю кнігі аме-
рыканскага пісьменніка Ірвінга 
Стоўна. Прачытаў яго адну кніжку, 
другую, а трэцяя пад назвай 
“Марак у сядле” мяне проста 
ашаламіла. Гэта біяграфія такса-
ма пісьменніка Джэка Лондана. 
Канечне, яго аповесці “Белы 
клык”, “Марцін Ідэн” я чытаў у 
дзяцінстве. Але я не ведаў, што 
гэта за чалавек – Джэк Лондан.

Аказалася, што гэта глы-
ба, мужны, адважны да 
безразважнасці, добры і чуйны 
чалавек. Яго талент і велізарная 
працаздольнасць выліліся 
ў 40 тамоў твораў – па сум-
ным супадзенні столькі ж гадоў 
пражыў пісьменнік.

Сёння нават цяжка ўявіць, 
што 12-гадовы хлопчык пачаў 
зарабляць на жыццё для сваёй 
сям’і, плаваючы на рыбацкай 
шхуне ўздоўж Сан-Францыскага 
заліва. Галеча, голад рана яго 
загартавалі, павялі на пошук 
золата ў далёкую Аляску. Маючы 
жалезную волю, ён, пішучы амаль 
кожны дзень па тысячы слоў, змог 
ажыццявіць сваю мару – стаць 
вядомым пісьменнікам.

Канешне, і ён быў не без 
недахопаў, быў звышдаверлівы 
да людзей, верыў свята ў 
справядлівасць сацыялізму і 
немінучую гібель капіталізму. 
Але прага да жыцця, мужнасць у 
Джэка Лондана былі неверагод-
ныя, вартыя вышэйшай пахвалы!

Моладзі і сталым людям я 
парэкамендаваў бы прачытаць 
“Марака ў сядле” І.Стоўна. Гэты 
твор навучыць мудрасці і адвазе, 
дапаможа вырашыць любыя жыц-
цёвыя праблемы.

Аляксей БУЦЬко,  
жыхар гродна.

ракУрС

Вначале  
не разрешают 

работать,  
а потом 

штрафуют
Здравствуйте, уважаемая 

редакция!
Прочитал в «Народной Воле» 

радостное сообщение: пред-
приятие издателя и книготор-
говца Игоря Логвинова спасено! 
Белорусы скинулись по нитке 
– и дяде рубашка. Государство 
получает почти миллиард рублей. 
Абсолютно халявных! Здорово, 
не правда ли? Сначала не дали 
официальную бумагу на право 
заниматься книготорговлей, а 
потом через суд сорвали такой 
шикарный куш!

Читаю и думаю: не позаим-
ствовали ли наши «государевы 
люди» эту идею из серии «раз-
вести лоха» у российского писа-
теля Евгения Сухова, в книжке 
которого «Короли блефа» хорошо 
выписана подобная схема? Наши 
чиновники в подобных случа-
ях еще могут дать фору членам 
«Клуба червонных валетов» (пре-
ступного сообщества, действо-
вавшего в России в 1871–1875 
годах), кои, как пишет Сухов, 
были «люди не простые, многие 
из них принадлежат к высшему 
обществу». Если уж они произво-
дят «отъем денег у какого-нибудь 
разжиревшего толстосума, то 
делают это элегантно и утончен-
но, с истинным артистизмом».

В нашем же случае «элегант-
ные и утонченные» – это звучит 
цинично. Скорее – беззастенчи-
вые и наглые. Так на то они и 
«государевы люди», а не какая-
нибудь шайка-лейка. Они сами 
себе издают законы, сами их 
«отмеряют»: кому укоротить, а 
кому удлинить…

А вообще, создан вызыва-
ющий изумление прецедент: 
выполняя высочайший указ 
пополнять бюджет любой ценой, 
создавать ситуацию, когда люди 
добровольно отдают деньги.

Если подсчитать все способы 
добровольно-принудительного 
отъема денег у своего «народца», 
изобретенные нашей «любимой» 
властью, то великий комбинатор 
Остап Бендер, как любят теперь 
говорить, просто отдыхает.

Ну что ж, господа чиновники, 
вы небось, повинуясь указующе-
му персту, уже выбираете оче-
редную жертву из числа «вши-
вых блох» с целью загнать ее в 
такой угол, чтобы она не могла ни 
выбраться, ни вздохнуть? Тогда 
мой совет: выбирайте не абы 
какую жертву, а резонансную, 
чтобы на виду у народа была. 
За громкими скандалами легче 
спрятать глубинные проблемы 
страны. А их у нас хватает. 

Главная задача власти – не 
закрывать книготорговые точки, 
а дать людям возможность спо-
койно работать.

г.С.БУРВАН, пенсионер.
г.Пинск.

По ПоводУ

Цепкало, видимо, что-то недоговаривает...
Под рубрикой «Закулисье» в 

«Народной Воле», видимо, в силу 
особой секретности строитель-
ства детского сада и других объек-
тов доморощенной Силиконовой 
долины, был опубликован матери-
ал «Цепкало покритиковал стро-
ителей». Первое, что пришло в 
голову, так это знаменитое «Не 
верю!» Станиславского.

Не понаслышке зная о состо-
янии строительной отрасли, 
могу с большой долей уверенно-
сти предположить, что в случае 
с Парком высоких технологий во 

всем виноват большой урожай, 
я имею в виду количество пред-
ложений на тендерных торгах. 
Как это часто бывает, любое 
хорошее дело можно извратить 
до неприличия. Казалось бы, 
тендер – хорошее дело, однако 
по факту он лишает заказчика 
права самому определиться с 
компанией-подрядчиком. Из-за 
банального страха прослыть 
мздоимцем заказчик опре-
деляет в победители фирму, 
предложившую минимальные 
сроки и цену. Уважающая себя 

и заказчика подрядная орга-
низация ставит реальные цены 
и сроки, учитывая в том числе 
средства на дальнейшее разви-
тие. Сомнительные же структу-
ры пускаются во все тяжкие и, 
как правило, выигрывают торги. 
Самое интересное начинается 
потом. Это и многочисленные 
акты на дополнительные работы, 
и письма на получение аванса, и 
заверения, что уже с понедель-
ника точно все пойдет…

Полагаю, что надо все-таки 
заказчику дать право выбирать 

компанию на строительно-мон-
тажные работы и, соответствен-
но, нести ответственность. А что 
касается коррупции, то опять 
же общеизвестен факт, что ког-
да вору за кражу на площади 
публично отсекали руку, в толпе 
зевак орудовали карманники.

Представляется, что госпо-
дин Цепкало что-то недоговари-
вает. Нам приходится строить и 
строим: заводы, торговые цен-
тры, жилье и никогда строитель-
ство не было больной проблемой, 
надо просто честно, по совести 

делать свое дело обеим сторо-
нам процесса. Конечно, приятно 
слышать, что наш Парк высоких 
технологий работает прибыльно, 
но я никогда не поверю (пока не 
увижу сам), что на таком важном 
объекте строительный комплекс 
буксует. Думается, что име-
ет место попытка снять с себя 
ответственность по известному 
принципу: «С рук сбыть, а с ног 
собаки сорвут…»

С уважением –
В.М.РУБЦоВ,  

житель г.Жодино.

«Хочу в шведскую тюрьму!»
Так воскликнула российская журналистка после посещения с коллегами тюрьмы «Скугумэ» в Гётеборге.  

Затем она поделилась своими впечатлениями в интернете. Что же ее так поразило?  
Приведем несколько фрагментов из статьи.

У них

В польской тюрьме
Польский заключенный может зара-

батывать  500 долларов, учиться и рабо-
тать волонтером. Журналист «Белсата» 
побывал в двух польских тюрьмах и 
узнал, в каких условиях содержатся 
осужденные в соседней стране.

Кардинальные перемены к лучшему 
в польских тюрьмах начались несколько 
лет назад. По крайней мере так считает 
один из осужденных в варшавской тюрь-
ме, принимавший участие во встре-
че с журналистами и посетителями. 
Участникам акции показали несколь-
ко камер в изоляторе. Как признают в 
тюремной службе, места немного – 3 
квадратных метра на человека. Зато 
исправная вентиляция, хорошее осве-
щение. На достаточно больших окнах – 
стеклопакеты. На батареях можно регу-
лировать температуру. О таких усло-
виях белорусский заключенный может 
только мечтать. Но в тюремной службе 
уверяют, что нам показали «не самые 

лучшие и не самые плохие» камеры.
У польских и белорусских заключен-

ных схожие права. Одно из самых важ-
ных для арестанта – возможность встре-
титься с родными. В СИЗО в Радоме 
такие встречи проходят в специальном 
зале, где стоят столики и стулья, есть 
отдельный детский уголок, а рядом – 
киоск, где можно купить сладости или 
обед. Такие встречи должны проходить 
2 раза в месяц. Дополнительная встреча 
полагается, если у заключенного есть 
малолетний ребенок.

«Администрация может поощ-
рить заключенного, дав право на еще 
одну встречу, и этой возможностью 
мы стараемся пользоваться часто. 
Награждаем тех, у кого нет взыска-
ний, кто принимает активное участие в  
работах, – говорит заместитель дирек-
тора СИЗО в Радоме майор Павел 
Любэрски. –Лишение права на свида-
ние – одно из самых суровых наказа-

ний. Также наказанием служит встреча 
в специальном помещении, когда посе-
тителя и заключенного разделяет стек-
ло, и они говорят по телефону, когда 
заключенный не может даже прикос-
нуться к любимому человеку».

Что касается тюремной пищи – 
при наличии медицинских показаний 
заключенный может получать отдельное 
меню. В Радоме тюрьма рассчитана на 
тысячу человек. И каждый день здесь 
кормят осужденных по 8 различным 
меню. Есть меню для диабетиков, для 
вегетарианцев, для тех, кто по религи-
озным причинам не может есть свинину.

В польских тюрьмах существуют 
образовательные программы. Можно 
получить среднее и специальное обра-
зование, учить иностранные языки. Но, 
пожалуй, главной привилегией считает-
ся возможность работать.

Подготовил к печати  
Сергей ИВАНоВ.

Великобритания стала первой 
страной, где можно зачать 

ребенка с использованием ДНК 
трех человек

Палата лордов британского парламента 280 голосами против 48 
утвердила законопроект, разрешающий производить искусственное 
оплодотворение с использованием образцов ДНК от трех человек, 
сообщает газета The Daily Mail. Таким образом, Великобритания ста-
ла первой страной в мире, узаконившей изменение генов человека с 
целью появления на свет детей с тремя родителями.

Законопроект позволяет использовать при искусственном опло-
дотворении гены трех человек – родителей и донора-женщины. Эта 
инициатива должна помочь устранить риск возникновения наслед-
ственных заболеваний, вызванных нарушениями в генах митохон-
дрий (частей клетки, служащих для нее источником энергии). 

 Критики, возражавшие против принятия этого закона, указы-
вали, что разрешение изменять гены может привести в будущем 
к появлению людей с заданными свойствами – так называемых 
«дизайнерских детей».

 В митохондриях содержатся всего 37 генов. Вся информация, 
которой задан облик человека, заложена в ядре клетки, содержащем 
около 23 тысяч генов. Однако серьезная мутация генов митохон-
дрии, передающаяся по материнской линии, может вызвать тяжелые 
заболевания, способные стать причиной инвалидности и преждевре-
менной смерти. Среди них атрофия мышц (митохондриальная мио-
патия), поражение печени, почек, мозга, сердца, слепота.

Ученые из английского города Ньюкасла еще в 2010 году соз-
дали эмбрион человека на основе генетического материала трех 
родителей. Исследователи изъяли из оплодотворенной яйцеклетки 
два ядра, при соединении которых образуется эмбрион. Затем 
перенесли оба ядра в другую яйцеклетку, из которой было предва-
рительно изъято ядро. При этом не были перенесены митохондрии 
и содержащиеся в них гены. Таким образом, ребенку передается 
только 0,1% генов женщины-донора, но по этой причине у него не 
будет отклонений.

***
Некоторые читатели скажут: мир сходит с ума. Действительно, 

далеко зашли те же английские ученые. Интересно, а что думают на 
сей счет наши мозговики-генетики? «Народная Воля» обратится к 
ним в ближайшее время и ознакомит с их мнением читателей.

Эврика!

Такое жЫЦЦЁ

СТоП-кадр

Cкандалы

какой политик сможет 
отказать ребенку, 

желающему сделать 
совместное фото?

Президент Эквадора 
Рафаэль корреа не смог 
отказать мальчику, даже 

несмотря на то, что тот был 
одет в футболку с надписью 

«я с придурком». Стрелка 
под надписью указала прямо 

на президента, который 
приветливо приобнял 

подростка.
Пользователи социальной 

сети отреагировали на 
снимок язвительными 

комментариями.

яны прайшлi ў ганконгу i 
iншых месцах свету i былi 
прымеркаваны да 
Мiжнароднага дня баёў 
падушкамi. Iх арганiзатары 
пераконваюць, што такiя 
вясёлыя мерапрыемствы 
ўжо сталi неад’емнай 
часткай масавай культуры.

Баi падушкамi

СалІдарнаСЦь

Камароўскi: Польшча 
працягвае руку Украiне

Прэзiдэнт Польшчы Бранiслаў 
Камароўскi паабяцаў зрабiць усё 
магчымае для таго, каб дзяржавы 
Захаду падтрымалi Украiну ў цяжкай 
сiтуацыi, у якой яна  знаходзiцца. 
Пра гэта ён заявiў, выступаючы ў 
Вярхоўнай Радзе. Лiдар Польшчы 
знаходзiўся з двухдзённым 
афiцыйным вiзiтам ва Украiне.

“Польшча працягвае руку Украiне! 
Польшча зробiць усё, каб руку Украiне 
працягнулi iншыя дзяржавы i народы 

вольнага свету Захаду!” – адзначыў 
прэзiдэнт Польшчы.

Акрамя таго, Камароўскi заклiкаў 
украiнцаў i палякаў да ўзаемнага 
прабачэння. Лiдар Польшчы меў на 
ўвазе цяжкiя, а момантамi трагiчныя 
адносiны памiж двума народамi ў 
мiнулым.

Бранiслаў Камароўскi таксама 
заявiў, што Еўропа не будзе 
стабiльнай i бяспечнай, калi яе 
часткай не стане Украiна.

У СУСедзЯЎ

Унiверсiтэты трэцяга ўзросту
Польскае грамадcтва старэе, з кожным 

годам расце працэнт людзей, якiм 60 i 
больш гадоў. Важна, каб яны адчувалi сябе 
патрэбнымi, не замыкалiся ў чатырох сценах, 
развiвалi свае хобi, карысна служылi  далей  
грамадcтву. I з гэтай мэтай амаль 40 гадоў 
таму ў Польшчы былi створаны так званыя 
ўнiверсiтэты трэцяга ўзросту.

Днямi ў Варшаве адбыўся iх кангрэс. 
Яго адкрыла жонка прэзiдэнта Польшчы 
Ганна Камароўска, перад дэлегатамi таксама 
выступiў прэзiдэнт Бранiслаў Камароўскi. Гэта 
сведчыць пра вялiкую цiкаўнасць улад краiны 
да пытання старэння грамадства i добрага 
функцыянавання ў iм пажылых людзей.

З Емена эвакуіраваны  
яшчэ дзевяць беларусаў 

З ахопленай вайной краіны днямі карабель ВМФ Расіі вывез 308 
грамадзян з 19 дзяржаў. Эвакуіраваны 45 расіян, 14 украінцаў, дзевяць 
беларусаў, а таксама грамадзяне ЗША, Вялікабрытаніі, Балгарыі, 
Эстоніі, Кубы і г.д. 

Як вядома, сітуацыя ў Емене абвастрылася пасля захопу ўлады ў 
гэтай краіне шыітамі-хаўсітамі і ўцёкаў прэзідэнта. Саудаўская Аравія 
26 сакавіка пачала наносіць па тэрыторыі Емена авіяўдары. Дзеянні 
Эр-Рыяда падтрымаў збеглы прэзідэнт Емена і значная частка арабскіх 
краін. У сваю чаргу лідар шыіцкага руху «Хезбалах» Хасан Насрала 
назваў дзеянні арабскіх краін агрэсіяй. Саудаўская Аравія сцвярджае, 
што хаўсітаў актыўна падтрымлівае Іран, і таму захоп улады ў Емене 
можна лічыць знешняй агрэсіяй. Тэгеран рэзка асудзіў авіяналёты, 
адмаўляючы сваё ўмяшанне. 

Паводле звестак Сусветнай арганізацыі аховы здароўя, падчас 
баявых дзеянняў у Емене па стане на 6 красавіка загінулі 643 чалавекі, 
2226 атрымалі раненні. Больш як 254 тысячы еменцаў пакінулі краіну.

Раней, нагадаем, з Емена ўжо былі эвакуіраваныя 33 беларусы.

СлЫШали?

Хиллари 
Клинтон 

хочет стать 
президентом 

США

к СловУ

Лидеры каких стран  
будут на параде в Москве?

Парад Победы в Москве 
будет проходить без лидеров 
многих западных государств. 
Так, на торжествах не будет пре-
зидента США Барака Обамы и 
канцлера ФРГ Ангелы Меркель. 
Пока не принял окончательного 
решения по поводу визита 9 мая 
президент Франции Франсуа 
Олланд.

Как сообщают СМИ, посе-

тить Парад готовы лидеры 
Китая, Сербии, Греции, КНДР, 
Кубы и Индии. Также на торже-
ствах, по данным прессы, будут 
главы Азербайджана, Армении, 
Буркина-Фасо, Вьетнама, 
Гамбии, Гвинеи, Кабо-Верде, 
Кипра, Киргизии, Лесото, 
Либерии, Мавритании, Монголии, 
Руанды, Сомали, Таджикистана, 
Танзании, Узбекистана и ЮАР. 

Бывшая глава Госдепарта-
мента США Хиллари Клинтон 
будет баллотироваться в пре-
зиденты США на выборах 2016 
года.

Клинтон опубликовала видео, 
в котором объявила, что наме-
рена быть поборником инте-
ресов рядовых американцев. 
«Американцам каждый день 
нужен кто-то, кто будет отстаи-
вать их интересы, и я хочу быть 
этим человеком», – сказала экс-
первая леди США.

В 2008 году Хиллари Клинтон 
проиграла Бараку Обаме в 
борьбе за номинацию в каче-
стве кандидата в президенты 
от Демократической партии. 
Сейчас, по оценкам политологов, 
в рядах демократов серьезных 
соперников у нее нет.

Трамвай  
с президентом 

Польши 
сошел  

с рельсов
В городе Константынув-

Лодзинский трамвай, на кото-
ром ехал президент Польши 
Бронислав Коморовский, внезап-
но сошел с рельсов и сломал-
ся, сообщила польская Gazera 
Wyborcza.

Ретротрамвай ехал с очень 
маленькой скоростью, так что 
никто из-за аварии не пострадал. 
Но Брониславу Коморовскому 
пришлось на этом закончить 
свою поездку на трамвае и пере-
сесть в президентский лимузин.хачУ СказаЦь…

Парад іх не абрадуе
Рыхтуецца грандыёзны парад у сувязі з 70-годдзем Вялікай 

Перамогі. Але гэта не радуе тых, хто ў гады вайны зведаў столькі 
гора, што немагчыма апісаць. Няўжо дзяржава не можа вярнуць ім тыя 
льготы, якія былі ў іх яшчэ з савецкіх часоў, але якіх яны былі нечакана 
пазбаўлены? Што, нельга прыняць рашэнне, каб, напрыклад, тыя ж 
“дзеці вайны” мелі права на бясплатны праезд у гарадскім транс-
парце? Тых, хто браў непасрэдны ўдзел у ваенных дзеяннях, наогул 
засталося вельмі мала…

Тамара БЕлАя.
Мінск.

ПринЦиПиально!

Не обдирайте бедняков
Похоже на то, что вклады (весьма немалые) наше правительство 

возвращать людям не собирается. А вот квартиры, построенные пол-
века назад, принуждают выкупать по огромным ценам, иначе пере-
ведут в арендное жилье. Придется отдать всю пенсию и помереть с 
голода.

Так подождите, господа чиновники! Ведь вы их не строили. Нам 
когда-то дали квартиры в пожизненное пользование за наш доблест-
ный и тяжкий труд. Нельзя присваивать чужое. Раз не возвращаете 
вклады времен СССР, то и не требуйте выкупа за квартиры. 40–70 
миллионов у нас нет.

Нельзя отнимать у нищего торбу. Стройте сами дома и сдавайте 
их в аренду. Это будет справедливо. В России приватизация квартир 
бесплатная.

Понятно: государству нужно много денег. Строить ледовые двор-
цы, устраивать рождественские хоккейные турниры… Ищите спонсо-
ров. У бедняков денег нет…

людмила Михайловна ИСАЕВА, всю жизнь проработавшая 
на ферме дояркой.

Агрогородок Семенча – Красный бор Житковичского района.

из ПиСьМа

«Медаль тебе  
не положена…»

В 2003 году Белорусский республиканский фонд 
«Взаимопонимание и примирение» вручил мне медаль «Узник нациз-
ма» и в качестве моральной компенсации за страдания, пережитые в 
годы войны, выдал мне еще 800 евро.

После этого я обратился в райсобес, чтобы получить и от нашего 
государства соответствующую медаль. Сказали: поскольку не был в 
концлагере, то не положено.

А поинтересовался ли кто-нибудь тем, что выпало на мою долю 
с сентября 1943-го по июнь 1944 года? Не по собственной воле фак-
тически вся наша семья оказалась в немецкой оккупации. Да, мы не 
прошли через концлагеря, но нас фашисты использовали как рабочую 
силу. Сколько раз мы, дети, оказывались в роли живого щита! Брат 
просидел 40 дней и ночей под немецким арестом на воде, к которой 
выдавался еще кусочек хлеба.

Из нашей семьи, в которой насчитывалось шесть душ, до сегод-
няшнего дня дожили только я и брат Анатолий. То, что мы, дети войны, 
перенесли, –  дай Бог никому подобного не испытать!

Евгений Тимофеевич АРБУЗоВ,  
житель п.Веселово Борисовского района.

знаеТе ли вЫ, чТо?..
На 100 тысяч населения 

приходится сотрудников МВД
Беларусь – 1442

Польша – 264
США – 233

Швеция – 195
В СССР было 214

Среднемировой показатель – 300

Степан кУХТА.

In memorI

Гюнтер ГРАСС: 

«Я слишком много видел…»
На 88-м году жизни умер 

Гюнтер Грасс. Казалось, что в 
последние годы нобелевского 
лауреата 1999 года забыли. Да, 
он больше занимался рисунка-
ми, акварелями. Хотя выходили 
и книги. Впрочем, последний 
роман «Слова Гримм» вышел 
пять лет назад.

Грасс всегда казался мне 
загадочным писателем. Как это 
в самом деле получалось у него 
– реальность восточнопрусско-
го быта, почти мифического 
Данцига окружить такой плотной 
вязью стилистического гротеска. 
Читая  вышедший с более чем 
тридцатилетним опозданием 
русский перевод его «Жестяного 
барабана», я не мог не думать о 
слиянии кровей и традиций. Это 
была и трагедия, и оправдание 
его жизни, его предназначения 
– то, что отец был немцем, а 
мать – кашубкой. В этой немец-
ко-польской «каше» истоки его 
острейшего зрения, его непри-
ятия фальши в мире и в себе.

Ах, какая буря поднялась, 
когда в 2006 году он, всемирно 
известный писатель, признался, 
что служил в войсках Waffen SS! 
Да, пошел 15-летним подрост-
ком и носил мундир с двойными 
рунами в петлицах. Теми рунами, 
которые сегодня в моде среди 
какой-то части украинской моло-
дежи. Но роман «Кошки-мышки» 
и мемуары «Луковица памяти» 
говорили читателю о сложности 
жизни, о необходимости отка-
за от черно-белой палитры. Тем 
более когда речь идет о форми-
ровании молодой души. К это-
му призывал писатель далеко не 
всегда понимавших его и даже 
выражавших возмущение его 
книгами соотечественников, не 
принимавших ни реальности нар-

ратива, ни тем более смешан-
ных с ним апокрифов. Он был 
против воссоединения Германии. 
Свидетелю и участнику Второй 
мировой войны, ему мерещилось 
возрождение немецкого милита-
ристского духа.

Грасс был и международным 
скандалистом. В 2012 г. за сти-
хотворение «То, что должно быть 
сказано» Израиль объявил его 
персоной нон грата. Зато еврей-
ская община Германии вступи-
лась за писателя.

Грасс всегда был предельно 
откровенен в своих эссе, интер-
вью. Когда, кажется, в 2001 г. 
было объявлено, что в Гданьске 
(его родном городе) состоится 
встреча с писателем в связи с 
выставкой его графики, я не мог 
не поехать. Надо сказать, что 
суровая нобелевская формули-

ровка – «Его игривые и мрачные 
притчи освещают забытый образ 
истории» – никак не вязалась 
с образом автора «Данцигской 
трилогии». Грасс был активен, 
даже напорист и вполне оптими-
стичен. Не знаю его высказыва-
ний по поводу последних собы-
тий в Украине (если они вообще 
были), но, конечно, его коммен-
тарий был бы сегодня особенно 
важен. 

А на той памятной встрече 
в Гданьске он попытался в оче-
редной раз развеять польские 
исторические страхи перед 
Россией, говорил об  опасностях 
национализма (как не вспомнить 
его повесть «Траектория рака!»), 
остро критиковал формализм 
европейской демократии, пред-
рекал  приход к власти попули-
стов. Парламенты многих евро-

пейских стран напоминают рейх-
стаг веймарских времен: много 
болтовни, общих фраз, ничего 
полезного для граждан. Такая 
атмосфера содействует попули-
стам. Не случайно в Веймарской 
республике к власти пришли 
национал-социалисты, люди 
тогда утратили доверие к пар-
ламенту. И сегодня, считал 
Гюнтер Грасс, популисты поль-
зуются все большей поддержкой 
в европейских странах – как с 
левой, так и с правой стороны 
политической сцены.

«Не чересчур ли вы пессими-
стичны в своем видении сегод-
няшней Европы?» – спросил 
один из журналистов. «Я слиш-
ком много видел, чтобы быть 
пессимистом или оптимистом», 
– ответил писатель. 

Семен БУкчИН.
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Сначала наша улица была 
переулком, в основном с дере-
вянными домами, которые 
выглядывали на дорогу из-за 
палисадников. Высилось тут 
еще несколько двух- и трех-
этажных каменных хоромов. С 
каждым годом домов станови-
лось больше, они меняли облик 
нашего переулка – и скоро он 
был переименовал в улицу 
Краснознаменную. Она переня-
ла название у переулка. Иначе 
и быть не могло. Жителям оно 
нравилось, они так себя и назы-
вали – «краснознаменцы».

Была на нашей не то, что-
бы окраинной, однако и не цен-
тральной улице одна традиция: 
два раза в неделю, а точнее в 
среду и субботу, под окном у 
дяди Савушки собирались и стар 
и млад послушать музыку.

В полоске неплотно занаве-
шенного окна виднелось огром-
ное, точно из мрамора, белое 
плечо, оттянутое ремнем гар-
мони, да выступал, как нарисо-
ванный, неподвижный профиль 
лица дяди Савушки.

Играл он для себя, нахо-
дясь по обыкновению на кухне. 
Набрасывал ремни гармони на 
голые плечи и играл. Так ему, 
наверное, было удобнее. Возле 
окна останавливались прохо-
жие. Подходили сюда и сосе-
ди. Сперва он об этом не знал, 
не догадывался даже. А когда 
узнал, то не прекратил свои 
концерты, потому что все равно 
играл он для себя.

А теперь, должно быть, надо 
рассказать о самом Савушке 
– так его звали взрослые, мы 
же, дети, – дядя Савушка. 
Бывало, правда, что его вели-
чали и чуточку официально – 
Савелий Игнатович. Это было, 
если он выходил «на люди» под 
руку со своей молодой женой 
Валентиной. Выходил в сапогах 
и галифе, в суконном кителе, на 
котором поблескивал золотом 
орден Отечественной войны, 
вызванивали что-то медали. Но 
особую строгость ему придава-
ли фуражка военного образца и 
темные очки, скрывавшие глаза.

Помню, когда в сорок чет-
вертом, сразу после освобож-
дения Минска, дядя Савушка 
вернулся домой, мама долго не 
могла успокоиться, ходила по 
комнате, по скрипучим полови-
цам, и все приговаривала:

– Ай-яй, проклятая война… 
Ай-яй, что она сделала с чело-
веком, изуродовала такого кра-
савца…

А для нас, мальчишек, дядя 
Савушка был героем-красав-
цем, именно красавцем – высо-
ким, сильным, статным, с муже-
ственным лицом, разделенном 
на подбородке впадинкой. Она, 
как я слышал, была признаком 
твердого характера. Ну а то, что 
на лице синие оспинки пороха, а 
на глазах темные очки – ничего, 
разве это определяет красоту?!

Возвратившись, поселился 
дядя Савушка с Валентиной в 
домике, который стоял в самом 
конце переулка, где он жил еще 
до войны. Но тогда у него была 
другая жена, было двое маль-
чишек-близнецов, моих одно-

годков. Прежняя семья дяди 
Савушки погибла во время бом-
бежки под Оршей, в беженском 
эшелоне. А новая – дядя Савушка 
да Валентина – была пока семья 
не семья: разве семья быва-
ет без детей?.. Говорили, что 
Валентина работала медсестрой 
в том сибирском госпитале, где 
после ранения на Курской дуге 
лежал дядя Савушка, смотре-
ла за ним, как за маленьким, а 
потом привезла в освобожден-
ный Минск. Привезла да так и 
осталась.

Нам, краснознаменским 
мальчишкам, многое было 
непонятно. Во-первых, как это 
так – остаться? Но и не остать-
ся Валентине нельзя было: 
кто бы присматривал за дядей 
Савушкой? Во-вторых, мы никак 
не могли смириться с тем, что 
вот был человек во всем и всег-
да уверенный, ловкий, а теперь, 
прежде чем сделать шаг, прице-
ливается, словно щупает ногами 
землю.

Но как бы там ни было, а воз-
вращение дяди Савушки внесло 
что-то новое в жизнь и взрос-
лых, и детей нашего переулка, 
а ныне улицы. Все – да, да, все! 
– точно помягчели и подобрели, 
появилась у всех общая забота: 
сделать хорошее дяде Савушке.

Тогда, как я помню, воз-
ле каждого дома были сады и 
огороды. Пригибаясь от плодов, 
стояли яблони, груши, сливы; 
изнывали от обилия ягод кусты 
крыжовника; лопушились буй-
ной зеленью, точно окропленные 
живой водой, рядки картофеля, 
огуречные да помидорные гря-
ды; грелись на солнце, выставив 
желтые бока, тыквы.

Так вот, когда созревал 
урожай, каждый старался, най-
дя для этого повод, поделить-
ся дарами садов и огородов с 
дядей Савушкой и Валентиной. 
Как сейчас вижу, с каким тор-
жеством несли мы с мамой в 
мешочках картошку и морковь в 
дом дяди Савушки.

– Чем богаты, тем и рады, 
– приговаривала мама, словно 
помолодев в эти минуты.

Увидев нас, Валентина от 
растерянности разводила рука-
ми, а дядя Савушка подраги-
вающими пальцами искал на 
столе свои темные очки. В тот 
раз, покуда он надевал вслед 
за очками рубашку, я заметил 
у него на груди два коричнево-
лиловых шрама, которые тяну-
лись от шеи до самого живота.

Целый день ходил я сам не 
свой. В голове все вертелась 
неотвязная мысль, пришедшая 
неизвестно откуда: по ранам 
дяди Савушки можно сложить 
книгу про человека на войне. 
Мысль эту, наверное, я где-то 
вычитал. Но мне казалось, что 
она моя.
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Наши дома стояли рядом, 
разделял их дощатый заборчик. 
Любимым местом, где я прово-
дил свободное время, в ту пору 
была для меня крыша невысокой 
деревянной пристройки. Здесь 
я обычно писал стихи. И неволь-
но наблюдал за соседним дво-
ром. А там, как назло, все вре-
мя мельтешила Валентина – то 
одно делала, то другое… Я же, 
признаюсь, боялся влюбиться в 
Валентину – была она очень кра-
сивая и, как считал я, необыкно-
венная, не похожая ни на знако-
мых мне девчонок, ни на других 
женщин. Именно в таких, как 
Валентина, влюбляются поэты.

В одно время к нам загляну-
ла соседка, маленькая и желчная 
тетка Грыся и сказала:

– Не понимаю, как 
Валентина, молодая и пригожая, 
может жить со слепым и намного 
старше себя…

– Есть еще и внутренняя 
красота, – нахмурилась мама и, 
подойдя к тетке Грысе, выпрово-
дила ее за дверь, вдогонку крик-
нула: – Есть еще благородная 
любовь.

Я пригнул голову, жаром 
полыхнуло мое лицо, будто и 
меня уличили в чем-то нехоро-
шем. После этого я постарал-
ся не думать о Валентине, по 
крайней мере так, как думал о 

ней раньше, и у меня это получи-
лось, может быть, еще и потому, 
что я бросил писать стихи.

И сразу же мне стало жить 
легче и веселее. Снова я мог 
сколько угодно смотреть на 
соседский двор.

Однажды дядя Савушка 
сидел под старым кленом на 
табурете в кителе, фуражке и в 
очках. Валентина была в свет-
лом выходном платье. Должно 
быть, они собирались в город по 
делам. Однако видно было, что 
дядя Савушка не изъявлял боль-
шого желания идти куда-либо. 
Уж в крайнем случае не спешил.

– Тебе нужно, Савелий, чем-
то заняться. Ведь образован, 
силушки во-он сколько! – гово-
рила Валентина. – Сходим в 
Общество слепых – подскажут 
что-нибудь, помогут.

– Куда там… незрячему.
– Незрячий! Незрячий! – рас-

сердилась Валентина, такой я ни 
разу ее не видел. – Для меня 
твои глаза были, есть и будут 

всегда зрячими. Понял? И видят 
они не то, что наверху, снару-
жи, а глубже – то, что внутри. 
Понял?.. Вот и требую от тебя 
много, потому что верю в тебя. 
Может, потому и полюбила тебя 
такого.

Дядя Савушка молчал. Он 
выглядел каким-то жалким и 
очень усталым. Я отвернулся. 
А когда посмотрел снова, то не 
смог оторвать взгляда – очень уж 
гордым, чудесно просветленным 
стало вдруг лицо дяди Савушки. 
Он снял очки, а слепые глаза 
его и в самом деле в эту минуту 
видели нечто такое, чего никогда 
никто-никто не увидит.

Наверное, и Валентина 
залюбовалась дядей Савушкой, 
так как подошла к нему, обняла и 
счастливо засмеялась.

С этого дня дядя Савушка, 
должно быть, и заиграл на своей 
гармони. Да, пожалуй. Но было 
это позже, где-то вечером, ког-
да потух, привял перед ночным 
покоем старый разлапистый 
клен.

А перед этим, в пятницу, 
у нас произошел конфликт с 
дядей Савушкой. Валентина сто-
яла в стороне и лишь растерянно 
поглядывала своими смешливы-
ми голубыми глазами. Мы же, 
тимуровцы, решившие незамет-
но помочь фронтовику, суетливо 
складывали в сарайчике послед-
ние охапки колотых дров. Прямо 
скажу, носились, как черти. Но 
дело вовсе не в этом. Мы были 
рады, что быстро в общем-то 
управились с дровами. Вернее, 
были бы рады, если б нас, паца-
нов, не заметил и не рассердил-
ся дядя Савушка.

– Молодые люди, что все это 
значит?!

Мы молчали.
– Не оправдываетесь?.. И то 

лучше. А ну, Валентина, заплати 
им, как платят за такую работу… 
Еще что придумали, жалостни-
ки…

И тут мы все сникли. Совсем. 
Уже и не представляю, что б 
дальше было, однако тут этак 
смешно петушком – иначе и 
не скажешь – вперед выскочил 
Славик-Рыжий и, заикаясь, – 
раньше он никогда не заикался 
– выпалил:

– М-мы, м-мы хотели как 
лучше и к-красивей… М-мы, как 
тимуровцы!.. А в-вы…

Дядя Савушка аж вздрогнул. 
Присел на крыльцо. На верх-
нюю ступеньку. Почему-то снял 
очки. Тяжело и часто задышал. 
Не знаю, чем бы все кончилось, 
если б не вмешалась Валентина. 
Она развела руками и не сказа-
ла, нет, а пропела:

– Ой-ой, ребято-очки, да 
вы всамделишние гайдаровцы-
тимуровцы!.. Спаси-ибо вам! 
Угощайте-есь пряниками…

А вечером мы услыша-
ли музыку. Сначала не могли 
понять, откуда она, такая неожи-
данная, не совсем обычная для 
всех нас музыка. А потом слух 
привел к окну дяди Савушки. Мы 
облепили низенькую скамейку, 
как ласточки провод. Тогда-то я 
и увидел плечо дяди Савушки, 
перечеркнутое ремнем гармони, 
крепкое и белое, как из мрамо-
ра…

Что он играл?.. По-моему, 
была эта музыка, были эти пес-
ни про то, как в тесной печурке 
землянки бьется огонь, тоскует 
солдатская душа, как надо ждать 
и любить солдата, и тогда с ним 
ничего не случится, как провожа-
ла девушка на позицию бойца, и 
ему потом светил огонек верно-
сти, мужества и любви. Но меня-
лись мелодии. И вот уже встава-
ли деревца и деревья, виделась 
большая, зеленая, в солнечных 
пятнах поляна. И звучал, звучал 
вальс «В прифронтовом лесу». 
И кружились в зеленой одежде 
лихие солдаты, обняв за талии 
таких же девушек-солдат, тоже в 
зеленой одежде. А рядом стояли 
прикрытые ветками танки. Тоже 
зеленые.

Затем, как волны на море, 
которое я видел в кино, наплы-
вали задумчивые, широкие и 
спокойные, но такие волнующие 
звуки «Вечера на рейде» – назва-
ния песен мы узнавали позже, 
а бывало, кто-либо из присут-
ствующих вполголоса называл 
их тут же.

Нельзя не сказать о гармони 
дяди Савушки. До войны у дяди 
Савушки ее не было. По край-
ней мере так утверждала мама. 
И вообще, раньше он не прояв-
лял никакой охоты к музыке. Так 
вот, из-за этой гармони у нас, 
друзей, нет-нет да возникали 
споры.

– Обыкновенная «тулка», – 
говорил Петя.

– Необыкновенная у дяди 
Савушки гармонь… От Теркина, 
от самого Василия Теркина! – 
кипятился Славик.

– Кто еще такой? – ирони-
чески выпячивал свои толстые 
губы Петя – он ходил на репе-
тиции духового оркестра при 
ЖЭКе.

– Темнота! Прямо темнота! 
Развиваться надо, – наступал 
Славик и спрашивал: – Никто не 
знает?

– Почему же… Есть такой 
герой. Литературный.

– Он-то литературный, но 
поэт Твардовский взял его из 
жизни. Я сам читал! – торже-
ствовал Славик. Надо понимать, 
сам знаменитый солдат Василий 
Теркин подарил дяде Савушке 
гармонь. Не верите? Спросите у 
дяди Савушки.

Только как спросить? Не 
подойдешь же и с бухты-барах-
ты…

3

Снова я «оседлал» свою 
крышу. Волнуясь, встаю во весь 
рост, ощущая ее ненадежность, 
и вижу: сидит дядя Савушка на 
табурете неподалеку от меня и 
водит указательным пальцем по 
серым листам бумаги. Плотной, 
словно картон. Я уже знал, что на 
картоне  – рельефные точки. Это 
специальная азбука для слепых.

– Изучай, изучай, дорогой, – 
говорит Валентина.

– Не получится.

– Получится. Ты ведь как 
первоклашка у меня. Тебе нужно 
начинать все сначала.

Валентина подошла и обняла 
дядю Савушку. И он обнял ее. Я 
отвернулся и почему-то вздох-
нул.

А он снова уже водил сво-
им пальцем по плотным листам 
с выпуклыми точками. Я решил: 
расскажу ребятам, как он осва-
ивает свою грамоту. Скажу, обя-
зательно скажу, что и нам надо 
будет в учебе поднажать.

Хотя я и узнал о чтении дяди 
Савушки, но не узнал ничего про 
гармонь Василия Теркина. И это 
разжигало мое любопытство. 
И не одно оно. Ведь я обещал 
ребятам, разузнав все, расска-
зать про эту знаменитую «тулку».

Однажды в полдень дядя 
Савушка сидел на лавочке, как у 
нас говорили, уличной лавочке. 
Подсел и я. Думаю, ну теперь 
заведу разговор о гармони. Не 
успел раскрыть рот, как вдруг, 
точно из-под земли, выросла 
тетка Грыся. Мне даже показа-
лось, что и она стерегла дядю 
Савушку. Поахала, поойкала, 
повздыхала неведомо чего, 
страдальчески сморщила свою 
лисью мордочку и говорит:

– Тяжело жить, ой тяжело, 
Савелий ты мой Игнатович!

– Чего же так? Наоборот! 
Разбили фашиста, жизнь мир-
ная налаживается. А ты, сосед-
ка… – дядя Савушка в сердцах 
тряхнул головой, на лету поймал 
очки, которые соскочили с носа, 
и с нажимом сказал: – Тяжко. А 
ты в завтра загляни – полегчает. 
Непременно.

– Не потому ли, Савелий 
ты мой Игнатович, на работу в 
артель определился? – собра-
ла в гусиную гузку ниточки-губ-
ки тетка Грыся. – Иль пенсия не 
прокармливает?

Как никогда, мне стала вдруг 
противна тетка Грыся, захоте-
лось сказать ей что-либо непри-
ятное, но я сдержался. Из-за 
уважения к дядя Савушке.

– Нет, нам всего хватает. 
Не беспокойся, – ответил дядя 
Савушка с достоинством и встал. 
– А ты представляешь, соседка, 
что для человека значит труд? 
Не представляешь. А что значит 
движение, коллектив? Не пред-
ставляешь! А в душу лезешь. 
Нехорошо это.

– Не обращайте на нее вни-
мания, дядя Савушка, – сказал я, 
когда тетка Грыся отошла.

– И не буду! – тряхнул он сно-
ва, правда, не так резко, головой 
(у него была такая привычка), а я 
вдруг, осмелев, ляпнул:

– Верно ли, что гармонь вам 
сам Василий Теркин подарил?

– Кто, кто? – не понял дядя 
Савушка, помолчал, а затем рас-
смеялся.

– Ну, Теркин, известный сол-
дат, – повторил я.

– Теркин? Пускай себе 
Теркин. Приходи вечером. 
Дадим концерт.

– Дадим.
И в тот вечер был концерт. 

И в последующие вечера… И 
после каждого такого концерта 
во мне звучали мелодии, точно 
во мне был спрятан маленький 
оркестрик и под его музыку кто-
то напевал: «Жди меня, и я вер-
нусь…», «И пока за туманами…», 
«Ночь коротка, спят облака…», 
«Соловьи, соловьи, не тревожьте 
солдат…».

И, должно быть, такие орке-
стрики с певцами были внутри 
каждого, кто приходил слушать 
дядю Савушку, и, конечно, без 
них нельзя было жить, потому и 
не росла трава под окном дяди 
Савушки.

В один из дней со своей кры-
ши я увидел в соседнем дворе 
Петю-Трубача. Он сидел, обли-
зывая кончиком языка оттопы-
ренные красные губы, и внима-
тельно слушал.

– Одобряю, Петюнь, – гово-

рил дядя Савушка. – Езжай в 
мореходку. Парень ты крепкий. 
А жэковский оркестр – не дело… 
Тем более, я слышал, водочкой 
балуетесь…

В другой раз я увидел, как 
выходил со двора, чему-то улы-
баясь, Славик -- Мои Сестрички. 
В этот же год, осенью, он стал 
учиться в музыкальном училище.

Я тоже наведался к дяде 
Савушке.

– Механиком хочешь быть? 
– сказал он и добавил: – Вот это 
дело, брат. Мужская специаль-
ность.

И светлей стало вокруг.
К дяде Савушке заходили 

частенько и взрослые. И я знаю, 
знаю, почему и зачем.
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Так сложилось у меня  
в жизни, что долгое вре-
мя не был я дома, не был на 
Краснознаменной. Но живая 
нить памяти связывала меня с 
родной улицей.

Наконец я снова дома, на 
своей милой земле детства. 
Все незнакомо. Не осталось ни 
одной деревянной постройки, 
ни одного огорода. Все это под-
мяли под себя многоэтажные 
красавцы-близнецы; все это, как 
и мое детство, где-то далеко-
далеко, где-то под асфальтом, 
крупнопанельными блоками, 
аккуратными, под линейку, газо-
нами, под липами да кленами, 
пришедшими с лесных полян.

Иду по улице, в прошлом 
переулку, во дворах играют 
другие мальчишки и девчонки. 
Здороваюсь по давней тради-
ции-привычке со встречными, 
пускай и незнакомыми людьми. 
Какой-то мужчина в шляпе удив-
ленно, как на марсианина, смо-
трит на меня. Наверное, думает: 
ну и чудак! А потом, приподняв 
шляпу, кивает головой.

Останавливаюсь у Петькиной 
матери (так вышло: мои родные 
здесь уже не живут, город даже 
поменяли), спрашиваю:

– Как дядя Савушка? 
Последнее время не было отве-
та на письма. А может, не дошли 
они…

Клавдия Ивановна, занятая 
своими делами, не слышит меня. 
И я переспрашиваю. И слышу:

– Похоронили Савелия 
Игнатовича…

Затихает вечер, переходя в 
ночь. Я высовываюсь, как в дет-
стве, в открытое окно. Пахнет 
теплой пылью и листьями липы.

Сушит, першит в горле. 
Будто во сне слышу музыку дяди 
Савушки.
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МинСкаЯ бЫль…

На аукцион  
за автомобилем!

Протоптанная в лесу тропинка ведет прямо к цели – скромному на вид магазину с солидным названием 
РУП «Торговый дом «Восточный». Впрочем, покупатели, знающие сюда дорогу, по старинке называют  
его «конфискатом». Каждый четверг и субботу здесь царит оживление. На аукционы выставляются 

конфискованные автомобили. 

Дежурство  
под дверью 

«конфиската» 
Автолюбитель из Минска 

Антон кУРгАНоВИч десятки 
раз участвовал в торгах и делит-
ся некоторыми секретами гонки 
за лотом. 

– О существовании магази-
на конфискованных товаров я 
услышал в 2000 году от соседа 
по двору. Для парней из Уручья 
это стало локальной забавой 
– ходить туда, как на работу, 
ожидая, что в продаже появится 
сказочная халява. Манили бай-
ки о том, как люди купили по 
дешевке плоский телевизор или 
модный телефон. Кроме авто-
магазина там еще был отдел 
автозапчастей, а рядом нахо-
дился универсальный магазин.

В первые годы машины про-
давались без всяких аукционов, 
да и количество их было совсем 
небольшое. Некоторые ржа-
вели на стоянках по полгода и 
дольше. Со временем поток их 
стал увеличиваться, появились 
интересные модели. Но схема 
продажи была непрозрачной. 
Скажем, ты прибежал на пло-
щадку, куда приехал автовоз с 
красивой машинкой. И удиви-
тельно: она еще не разгружена, 
а уже «выписана». Тогда покупка 
оформлялась в два этапа: вна-
чале вручалась бумажка, давав-
шая два часа на то, чтобы съез-
дить за деньгами, а потом уже 
– справка-счет в конторе. Так 
вот все хорошие машины были 
всегда «выписаны».

Иногда авто, стоявшие 
довольно долго, отправляли 
на переоценку. Все примерно 
знали новую цифру: если авто-
мобиль стоил 10 миллионов, то 
вернется с ценой в 8 миллионов 
– то есть минус 20%. Эти 20% 
для многих решали всё – мой 
сосед по дому три дня просидел 
там от открытия до закрытия, 
ожидая прибытия документов. 
Другой знакомый пришел к 8 
утра («конфискат» открывался 
в 8.30), дождался открытия, а 
машина уже выписана. Потом 
все эти «выписанные» машины 
появлялись в соседних дворах, 
так как работники магазина 
жили рядом, в Уручье, и их дру-
зья тоже жили неподалеку.

Иногда дело доходило до 
драк. Кажется, в 2009 году при-
волокли из Германии автовоз 
старых «БМВ» и «Мерседесов»: 
тогда в ФРГ вроде начала дей-
ствовать программа утилиза-
ции именно устаревших 124-х 
«Мерседесов» и 34-х «БМВ». У 
машин были сделаны пропилы 
на крыше, что, по задумке нем-
цев, делало их непригодными 
для езды. И вот представьте 
себе: стоят немецкие «мерси-
ки» и «бэшечки» – не ржавые, 
аккуратные и оцененные в «три 
копейки» из-за этих пропилов. 
Естественно, набежало блатных 
и перекупщиков, все волнуют-
ся, а партия, как обычно, уже 
расписана. В итоге два дядьки 
подрались, не поделив машину.

Первую машину я купил в 
«конфискате» в 2005 году. Мне 
приглянулась «БМВ»-пятерка с 
трехлитровым двигателем и без 
ключей. 10 лет назад это было 
пугающее сочетание, а всяких 
вопросов с заводскими иммо-
билайзерами завсегдатаи кон-
фиската побаивались. Машина 
оказалась хорошая, история ее 
тоже была без темных пятен – 
забрали у казахов на литовско-
белорусской границе за про-
блемы с документами. Потом у 
меня наступил период любви к 
американским авто, и я доволь-
но долго ничего не покупал в 
«конфискате». Все эти войны 
перекупов и драки возле машин 
абсолютно не манили. Но новые 
пошлины, введенные с 2011 
года, закрыли возможность при-

гона чего-то стояще-
го из внешнего мира. 
Так что пришлось 
обратить внимание 
на лесной магазин 
опять. Тем более ког-
да заговорили об аук-
ционах.

Залог  
за лот

– Осенью 2013 
года конфискованные 
машины стали про-
давать с аукционов. 
Гласно – с объявлени-
ями в правительствен-
ной газете и на специ-
альном сайте. Правда, 
сайт мог бы выглядеть и лучше: 
если списки машин в формате 
«марка, год, цена, дата прода-
жи» публикуют, то фотографии 
не всегда обновляются. То есть 
посмотреть, что там продается, 
можно только вживую. Аукционы 
проводят два раза в неделю, по 
четвергам и субботам, но перед 
Новым годом прошло несколько 
торгов подряд, похоже, закры-
вали отчетный год и разгружа-
ли площадку от скопившихся 
машин.

Перед началом аукциона 
каждый участник должен опла-
тить залог – 10% от стартовой 
цены выбранного автомоби-
ля. В самом магазине залог 
не принимают, надо платить 
через банк, а в банке еще берут 
комиссию. Она копеечная – 
1–2% от залога, но раздражает. 
Затем с паспортом и квитком из 
банка – бегом в магазин писать 
заявление: прошу допустить к 
аукциону по лоту такому-то, вот 
залог, вот мои паспортные дан-
ные. И в назначенный день в 10 
утра – на торги.

Сама процедура торгов 
выглядит достаточно просто: 
аукционист рассказывает об 
ответственности организаторов 
и покупателей, объявляет лот 
с ценой – и участники подни-
мают таблички. Затем называ-
ет новую цену – и те, кого она 
не испугала, опять поднимают 
таблички. Когда остается один 
участник, аукционист объявляет, 
что машина продана. Начальник 
аукционной комиссии запи-
сывает ФИО счастливчика. 
Начинаются торги по следую-
щему лоту. А проигравшие в тот 
же день забирают свои залоги в 
кассе магазина. Уже без комис-
сии, к счастью.

Безусловно, с появлением 
аукционов шансы автолюбите-

лей уравнялись: купить автомо-
биль может каждый. Но не все, 
на мой взгляд, готовы соизме-
рить азарт с трезвым расче-
том. Некоторые воспринимают 
аукцион как битву, проигрыш 
в которой смерти подобен. 
Многие делают ставки наоб-
ум, просто из азарта и желания 
«уесть» конкурентов. А потом 
отказываются от выторгованных 
машин.

Штраф за отказ  
от покупки

В прошлом году я 10 раз уча-
ствовал в торгах. Отсматривал 
машины, которые интересова-
ли по цене и состоянии модели. 
Ждал последнего дня приема 
заявок и шел в контору выяс-
нять количество участников. 
Если заявилось больше одного 
– я пас: шансов дешево купить 
никаких, цена взлетит прилично.

Торговался, держа в голо-
ве сумму, при которой покуп-
ка была мне интересна. Почти 
всегда не дотягивал до конеч-
ной цены. В итоге смог купить 
полноприводной универсал 
«Ауди» начала нулевых годов. 
Машина стояла в дальнем углу, 
заставленная микроавтобусами, 
на спущенных колесах и с при-
мятым крылом. Кроме того, у 
нее не работала пневмоподве-
ска, а мощный и прожорливый 
двигатель обещал немалый рас-
ход бензина. Все это отпугивало 
покупателей. Однако салон был 
аккуратный, кузов не ржавый, а 
цена медленно приближалась 
к половине рыночной. Я ждал 
машину все лето, дождался трех 
переоценок и в итоге забрал 
по стартовой цене. В момент 
покупки был счастлив, а сейчас 

думаю: может, и мне она тоже 
была не нужна? (Ну, так всегда с 
машинами: радуешься два раза 
– когда купил и когда продал.)

Торговался и за 10-летнюю 
праворульную «Шкоду». Вышел 
из игры на цифре 45 миллио-
нов. А какой-то чудак догнал 
цену до 83 миллионов – почти 
9000 долларов на тот момент. И 
не забрал машину в итоге.

За отказ выкупить выторго-
ванный лот положены штраф-
ные санкции – организаторы 
аукциона вправе забрать 10% 
задатка и выставить еще 10% 
от итоговой суммы. Так что мое-
му конкуренту общий размер 
штрафов вышел довольно при-
личный. Был и другой забавный 
случай – один дядька отказался 
забирать 30-летний «фордик», 
выторгованный за 3 миллиона. 
И штраф его совсем не пугал.

От более опытных участ-
ников слышал, что, в принци-
пе, можно договориться меж-
ду собой «мимо аукциона». 
Скажем, если на машину заяви-
лись только двое участников, то 
зачем набивать цену – лучше 
предложить 100–200 долларов 
второму человеку отступных 
и забрать по стартовой цене. 
Кто-то не согласится, а кто-то 
может и взять. Лучше синица в 
руках сразу, чем торги за журав-
ля. Насколько это правда – не 
знаю, сам так не делал.

Тайник  
с 10 блоками 

сигарет 
Хороших машин, на мой 

взгляд, на аукционах мало. 
Зато очень много откровенного 
мусора за 1–2, 5–7 миллионов: 
ржавые «Жигули» и иностран-
ный автохлам 20–30-летней 

давности. Похоже, это маши-
ны из регионов, забранные за 
повторное вождение в нетрез-
вом виде. Всерьез их мало кто 
из покупателей рассматривает, 
так что они потихоньку захлам-
ляют территорию торгового 
дома. Очень много машин из 
разряда сигарето-бензовозов: 
микроавтобусы с двойными 
полами, «пассаты» В3-В4 с тай-
никами для контрабанды. Мой 
знакомый купил «БМВ»-тройку, 
конфискованную за контрабан-
ду сигарет. Год ездил, потом 
решил перекрасить машину 
с полным разбором – маляры 
нашли еще 10 блоков сига-
рет, до которых не добралась 
таможня. 

Попадаются авто из Европы 
с просроченной датой времен-
ного ввоза, часто этим грешат 
итальянцы. Немало машин с 
российскими номерами и пере-
битыми номерами кузова. То 
есть у человека сгнила-развали-
лась-сломалась старая машина, 
к примеру «Ауди А6» 1995 года 
выпуска, он взял госномера от 
нее, табличку кузовную с номе-
ром и поехал в Европу за маши-
ной аналогичной модели и года. 

На границе попался – и авто 
прямиком отправилось 
в «конфискат». При этом 
всегда возникают мысли: 
а сколько же не попалось 
таких ловкачей? Если едут 
– выходит, схема работает? 

В целом состояние 
автомобилей весьма сред-
нее, никакой предпро-
дажной подготовки никто 
не делает. Хорошо, если, 
наоборот, что-то из авто 
не вытащат. Мой товарищ 
купил в могилевском «кон-
фискате» «БМВ», у кото-
рого из ксеноновых фар 
была выдрана вся начинка 
– лампы, провода, бло-
ки. Нередкая картина на 
площадке: машины стоят 
на спущенных колесах, 
не заводятся, с грязными 

салонами, протекающим мас-
лом и тому подобными пробле-
мами, которые обычно не при-
нято показывать покупателям. 

Цены, по моим наблюдени-
ям, на конфискованные автомо-
били довольно высокие, часто 
выше рыночных – при том, что 
обычно выставляют на продажу 
десяток машин. Давки на торгах 
не видел ни разу. В зале соби-
рается человек 20–30 – многие 
приходят с друзьями-болель-
щиками. На недавнем аукци-
оне, например, предлагалось 
150 лотов, а проданы были 1–2 
машины.

Впрочем, есть у «конфиска-
та» какая-то магия. Особенно 
много людей съезжается по 
выходным – как правило, не из 
Минска. Наведываются энтузи-
асты, которые бьются за какую-
то редкую машину из тех, что 
невозможно найти в Беларуси 
или привезти самому из-за 
запретительных пошлин. Не 
сказал бы, что много перекуп-
щиков, поскольку стартовые 
цены довольно высоки.

Мое личное мнение: сегод-
ня покупка автомобиля в «кон-
фискате» невыгодна. Рынок 
перенасыщен, и играть на 
повышение, когда 90% продав-
цов-частников готовы серьезно 
торговаться, глупо. Здесь нель-
зя серьезно проверить маши-
ну, свозить ее на СТО, поднять 
на подъемнике, иногда даже 
завести не удается. Да, быва-
ют редкие автомобили, вроде 
«БМВ»-тройки 1980-х годов с 
кузовом кабриолет, которую 
должны разыгрывать в первых 
числах апреля. Но всё осталь-
ное и даже больше можно най-
ти на популярных автопорталах 
– причем дешевле, в нормаль-
ном виде, а хозяева готовы к 
торгу.

людмила СЕлИЦкАя.

жах!

Атрымаў пасведчанне і…  
праз тыдзень загінуў

Мотасезон афіцыйна яшчэ не пачаўся, а ў Мінску ў аварыі ўжо 
загінуў матацыкліст.

Яму было 22 гады. 4 красавіка малады чалавек атрымаў 
пасведчанне кіроўцы катэгорыі «А», якое дае права на кіраванне 
матацыклам, а днём 10 красавіка разбіўся на сталічнай вуліцы.

Кіраўнік прэс-службы Мінскай ДАІ Таццяна Харлінская распавяла 
журналістам, што гэта першае смяротнае ДТЗ з удзелам матацыкліста 
ў гэтым годзе ў Мінску. Летась у сталіцы здарылася 53 такія ДТЗ, у іх 
загінулі 6 чалавек, яшчэ 54 пацярпелі.

Старое жилье  
в зачет нового

недвижиМоСТь

В Беларуси разработаны 
методические рекомендации для 
застройщиков о передаче ста-
рого жилья клиента в качестве 
взноса в зачет стоимости нового 
жилья.

Они содержатся в постанов-
лении Министерства строитель-
ства и архитектуры №9.

В документе указано, что 
перед заключением договора 
застройщик имеет право осмо-
треть предлагаемое в зачет 
жилье и сделать оценку его 
состояния. При этом в случае 
отказа застройщик имеет право 
не мотивировать свое решение.

Передача старого жилья в 
зачет нового осуществляется 
на основании договора между 
застройщиком и собственником, 
в котором должны быть пропи-

саны сроки и условия передачи 
зачетного жилья, его цена, права 
и обязанности сторон, порядок 
изменения, дополнения и рас-
торжения договора, ответствен-
ность сторон. Срок передачи 
может быть установлен как на 
конкретную дату, так и на опре-
деленный период после переда-
чи собственнику нового жилого 
помещения.

Цена зачетного жилья засчи-
тывается как первоначальный 
или последующий взнос при 
строительстве нового и опре-
деляется по соглашению сто-
рон. Вместе с тем она может 
отличаться от рыночной, если в 
договоре прописано, что старое 
жилье перейдет к застройщику 
только после передачи собствен-
нику нового жилья.

Цягнік да Варшавы 
застаецца

Ёсць папярэдняе пагадненне 
з польскім бокам.

Пра гэта журналістам 
паведаміў першы намеснік 
кіраўніка пасажырскай служ-
бы Беларускай чыгункі Андрэй 
кашко.

Яшчэ ў сакавіку купіць квіткі 
на цягнік Мінск–Варшава было 
можна толькі да канца красавіка. 
Некалькі дзён таму абмежаванне 
знялі.

«Я не хачу загадваць, але ўжо 
ёсць папярэдняе пагадненне з 
польскім бокам, цягнік застаец-

ца. Як мінімум да зімы Мінск–
Варшава будзе хадзіць. Нічога 
не мяняецца, час адпраўлення 
таксама пакідаем традыцыйны», 
– расказаў Андрэй Кашко.

Як раней паведамлялася, 
скасавання гэтага міжнароднага 
цягніка дамагаўся польскі бок. 
Прычына – нерэнтабельнасць. 
Сярэдняя колькасць пасажыраў 
не дацягвала і да 40 чалавек з 
амаль 200 магчымых. Беларусы 
былі вымушаны штомесяц 
даплачваць за выкарыстанне 
польскай чыгункі.

воПроС–оТвеТ

С учетом 
рассрочки 

приватизация 
 стоит  

недорого
Для белорусов, которые 

живут в неприватизирован-
ных квартирах, остается чуть 
больше года, чтобы оформить 
жилье в собственность – до 
1 июля 2016 года. До сих пор 
5–7% жилых помещений оста-
лись неприватизированными. 
Возникают спорные ситуации, 
когда стоимость приватиза-
ции существенно отличается 
от среднего по региону цен-
ника. Как быть в таком слу-
чае? На этот и другие вопро-
сы по приватизации во вре-
мя олайн-конференции на 
БЕЛТА ответил председатель 
Государственного комитета по 
имуществу Андрей гаев.

В 10–15% 
случаев 

стоимость 
приватизации 
уменьшалась

– Бывает так, что в одном 
доме приватизируемая кварти-
ра может оцениваться в 200 млн 
белорусских рублей, а в сосед-
нем доме аналогичной плани-
ровки – в 400 млн, – пояснил 
Андрей Гаев. – Надо учесть, что 
затраты на строительство сетей 
для нескольких объектов мог-
ли быть включены в стоимость 
жилья последнего введенного 
в эксплуатацию дома. Выходит, 
что люди по объективным при-
чинам сталкиваются с такой 
ситуацией. В этом случае зако-
нодательством предусмотрено, 
что если стоимость приватизи-
руемого жилья отличается от 
стоимости ранее приватизиро-
ванных в данной местности объ-
ектов на 30%, то есть возмож-
ность провести рыночную оцен-
ку. Для этого нужно обратиться 
в соответствующие структуры, 
гражданину не нужно за это пла-
тить. Если рыночная стоимость 
окажется меньше, то по ней и 
будет производиться привати-
зация.

В связи с такими обращени-
ями мы планируем выйти с ини-
циативой предусмотреть в слу-
чае несогласия со стоимостью 
приватизации возможность 
обращения к независимому 
оценщику, заказать у него оцен-
ку, чтобы потом была возмож-
ность приватизировать жилье 
по рыночной стоимости. Сейчас 
это предложение в стадии раз-
работки.

Всего поступило около 130 
обращений по поводу перео-
ценки стоимости приватизации. 
Из них около 10–15% – ситуа-
ции, когда приходилось коррек-
тировать стоимость приватиза-
ции. При этом бывали случаи, 
когда выявлялась ошибка со 
стороны оценочной комиссии и 
стоимость пересматривалась в 
сторону увеличения.

Где  
разрешаются 

оценочные споры? 
– Если у граждан возни-

кают вопросы по стоимости 
приватизации, то они долж-
ны обратиться в райисполком 
или другой орган, при котором 
создана оценочная комиссия. 
При несогласии с полученной 
информацией можно обратить-
ся в облисполком. Если и там 
люди не находят поддержки, 
тогда они могут обратиться в 
Госкомимущества, и наши спе-
циалисты вникнут в суть кон-
кретного дела, дадут пояснения 
и рекомендации.

Суммы 
небольшие?

–  Срок приватизации уста-
новлен до 1 июля 2016 года. 
Поэтому хотелось бы напомнить 
людям, что не нужно дожидать-
ся окончания этого срока, нужно 
обращаться по этому вопросу 
сейчас. Стоимость приватиза-
ции определяется на момент 
обращения гражданина, а 
индексы строительно-монтаж-
ных работ меняются, поэтому 
лучше сделать это как можно 
раньше. 

В целом скажу, что любым 
вопросом, в том числе прива-
тизацией, оформлением иму-
щества, необходимо заниматься 
своевременно. Ведь была воз-
можность использовать чеки 
«Жилье», и тем, кто это сде-
лал, не пришлось сталкивать-
ся с вопросами, которые сей-
час решают некоторые люди. 
Вместе с тем, если посмотреть 
на стоимость приватизации, 
которая иногда вызывает воз-
мущение людей, с учетом рас-
срочки на 40 лет и сравнить ее 
с рыночной стоимостью объек-
та, то суммы как раз получаются 
совсем небольшими.

незвЫчаЙнаЯ СПрава

Салата з кукурузай  
і атрутай

У Брэсце разглядаецца 
крымінальная справа ў дачыненні 
да 49-гадовай мясцовай жыхаркі, 
якая абвінавачваецца ў тым, 
што ў жніўні мінулага года на 
пікніку падсыпала свайму мужу ў 
салату парашкападобнае рэчыва, 
думаючы, што гэта яд. 

Як высветлілася падчас 
судовага пасяджэння, гэты 
выпадак быў не адзінай спробай 
жанчыны пакончыць са сваім 
мужам. За некалькі гадоў 
сямейнага жыцця яна двойчы 
параніла яго нажом (адзін раз 

будучы нецвярозай) і спрабавала 
абрабаваць .

Судзяць жанчыну па некалькіх 
артыкулах – замах на злачынства, 
падрыхтоўка да яго і гэтак далей. 
Калі яе віна будзе даказана, 
тэрмін ёй пагражае немалы – да 
дваццаці пяці гадоў пазбаўлення 
волі.

Дарэчы, муж абвінавачанай 
на судовыя пасяджэнні не 
з’яўляўся. Суд вынес вызначэнне 
аб яго прыводзе на наступнае 
пасяджэнне ў прымусовым 
парадку.

нУ І нУ!

На месцы чатырох 
пасажыраў аказалася 14
Супрацоўнікі Транспартнай 

інспекцыі па Мінску і Мінскай 
вобласці ў студзені–сакавіку 2015 
года правялі 521 пазапланавы 
аператыўны тэматычны рэйд.

Было праверана 15.727 
аўтамабіляў, выяўлена 1730 
парушэнняў.

Па-ранейшаму самымі 
распаўсюджанымі застаюцца 
парушэнні правілаў перавозкі 
пасажыраў. Як правіла, гаворка 
ідзе пра тое, што людзі ў марш-
рутках едуць без квіткоў або 
стоячы ў колькасці, якая пера-

вышае дапушчальныя нормы. 
Напрыклад, у асобна ўзятым 
транспартным сродку дазволе-
на правозіць стоячы не больш за  
4 чалавекі, а на справе ў пра-
ход паміж радамі сядзенняў уму-
драюцца змясціцца 14. Кіроўца 
гэтаму не перашкаджае, а толькі 
падлічвае выручку. Таксама ў поле 
зроку правяраючых трапілі 34 
таксісты, якія правозілі кліентаў, 
не ўключаючы таксометр, а то і 
зусім без яго, і 207 вадзіцеляў-
міжнароднікаў, якія не выконвалі 
рэжым працы і адпачынку.

ТрагедЫЯ

чУлІ?

Кветка Перамогі
Ніякіх “георгіеўскіх стужак”, якія пас-

ля ўкраінскіх падзей сталі сімвалам не 
толькі Перамогі, але таксама расійскіх 
імперскіх амбіцый і агрэсіі, у Беларусі 
пры святкаванні 9 Мая не будзе. 
Святкаванні пройдуць у Беларусі са сваёй 
“кветкай Перамогі”. 

Магілёўскае прадпрыемства "Стужка" ўжо пачало вырабляць 
"Кветкі Вялікай Перамогі" – да 5 тысяч бутаньерак штодня. Гэта 
белыя кветачкі яблыні на чырвона-зялёнай стужцы – у адпаведнасці з 
колерамі афіцыйнага сцяга.

Вясна, май, квецень садоў, Перамога… Цудоўныя асацыяцыі!!!

Былы міліцыянер застрэліў інспектара аховы
Трагедыя адбылася падчас палявання ў Талочынскім раёне Віцебскай вобласці.

Падрабязнасці жудас-
нага здарэння раскрыў 
Следчы камітэт. Як выця-
кае з афіцыйнага паве-
дамлення, раніцай 11  
красавіка супрацоўнікі Аршан-
скай міжраённай інспекцыі 
аховы жывёльнага і расліннага 
свету праводзілі планавы 
рэйд каля вёскі Петрашы. Там 
яны атрымалі звесткі, што на 
тэрыторыі іх участка адбыва-
ецца браканьерства. Адзін з 
інспектараў пабачыў чалавека 
са зброяй і калі паспрабаваў 
падысці да мужчыны, каб пра-

верыць дакументы, той стрэліў 
у інспектара і ўцёк. Ад агня-
стрэльнай раны інспектар 
памёр на месцы.

Яго напарнік адразу ж 
паведаміў міліцыянерам пра 
здарэнне і апісаў стралка. 
Міліцыя затрымала мужчы-
ну – гэта быў 55-гадовы жыхар 
Талочына. На яго распачалі 
крымінальную справу па 
падазрэнні ў забойстве служ-
бовай асобы. На месцы зда-
рэння працавала перасоўная 
крыміналістычная лабарато-
рыя. Праваахоўнікі знайшлі там 

паляўнічую стрэльбу, патроны 
да гладкаствольнай зброі і стрэ-
ляную гільзу.

У загінуўшага 40-гадова-
га інспектара Генадзя Раўкова 
засталіся двое дзяцей-сірот.

Пра затрыманага вядо-
ма, што раней ён служыў у 
органах МУС. Таксама паве-
дамляецца, што раней ён меў 
судзімасць за крадзеж асабістай 
маёмасці і спробу падпалу гара-
жа егера паляўнічай гаспадаркі 
Талочынскага раёна. Але 
судзімасць некалькі гадоў таму 
была пагашана.

Савушкина 
судьбаолег 

ФоМЧЕнко

Улица Старожевская (киселева) на пересечении 
 с Александровской (М.Богдановича).

Пры якіх умовах Папа Рымскі 
можа прыехаць у Беларусь…

Для візіту ў Беларусь 
пантыфіка ў якасці кіраўніка 
дзяржавы не патрэбны «даз-
вол» Беларускай Праваслаўнай 
Царквы, заявіў айцец Сяргей 
Лепін, старшыня сінадальнага 
Інфармацыйнага аддзела БПЦ. 
«Наш прэзідэнт запрашае да сябе 
кіраўніка іншай дзяржавы, і, калі 
гэта дзяржаўны візіт, Беларуская 
Праваслаўная Царква ў гэтым 
не бярэ ніякага ўдзелу, і ніякіх 
“дазволаў” з яе боку ў дадзеным 
пытанні не патрабуецца», – заявіў 
праваслаўны святар, словы якога 
прыводзяцца на афіцыйным сай-
це БПЦ.

«Але Папа з’яўляецца не 
толькі свецкім кіраўніком, але 
яшчэ і кіраўніком Каталіцкага 

Касцёла. І нюансы могуць 
быць, калі ён плануе свой візіт 
не толькі як дзяржаўны лідар, 
але і як кіраўнік рэлігійнай 
канфесіі, асабліва калі ў выніку 
гэтага візіту магчымы змены 
ў міжканфесійных адносінах 
у нашай краіне», – адзначыў 
айцец Сяргей. Паводле яго слоў, 
у краіне ўсталяваліся цёплыя 
адносіны паміж католікамі і 
праваслаўнымі.

«Для нас гэта вельмі важ-
на, і асцярогі з нагоды маг-
чымага візіту Папы звязаны 
менавіта з бояззю страціць 
гэтыя ўзаемаадносіны», – 
сказаў ён і дадаў, што «многія 
праваслаўныя і нашай краіны не 
хаваюць сваёй занепакоенасці 

з нагоды візіту пантыфіка», не 
ўдакладняючы, на чым паля-
гае гэта занепакоенасць.Трэба 
нагадаць, што падчас нядаўняга 
візіту ў Беларусь Дзяржаўнага 
Сакратара Яго Святасці Папы 
кардынала Пьетра Параліна 
прагучала запрашэнне Святому 
Айцу наведаць краіну не толькі 
з боку Каталіцкага Касцёла, але 
і дзяржаўных улад, у тым ліку і 
прэзідэнта.

Кіраўнік Беларускай 
Праваслаўнай Царквы Мітрапаліт 
Мінскі і Заслаўскі Павел сказаў 
пасля сустрэчы з ватыканскім 
кардыналам, што магчымы візіт 
пантыфіка з ім не абмяркоўваўся 
і «пакуль такое пытанне не 
стаіць».

адгУкнІЦеСЯ!

Не хапае мільёна долараў
Дзіцячы хоспіс, збор сродкаў 

на будаўніцтва якога распачаўся 
4 гады таму, яшчэ не пабудаваны. 
Выведзены пакуль толькі першы 
паверх.

Паводле слоў дырэктара 
Беларускага дзіцячага хоспіса 

ганны гАРчАкоВАй, яшчэ 
патрабуецца паўмільёна у.а., 
каб давесці будоўлю да канца, 
і столькі ж сродкаў неабходна 
на закупку абсталявання. Калі б 
грошай было дастаткова, то ўжо 
ў верасні гэтага года дзіцячы 

хоспіс атрымаў бы новы будынак.
Дарэчы, як адзначыла 

Ганна Гарчакова, ахвяруюць на 
будаўніцтва хоспіса ў асноўным 
звычайныя людзі, не бізнес.

Ігар ЗАлЕСкІ.

лІчба днЯ

3 млн 950 тыс. рублёў
Столькі сёлета будзе каштаваць пуцёўка  

ў дзіцячы летні лагер. Праўда, без уліку датацыі.

На працягу летняга сезона 2015 года запла-
навана аздаравіць у лагерах розных тыпаў больш 
за 61,5 тысячы дзяцей, або 36,7% школьнікаў 
Мінска, паведаміў начальнік Мінскага гарад-
скога ўпраўлення Рэспубліканскага цэнтра па 
аздараўленні і санаторна-курортным лячэнні 
насельніцтва Валерый Нафрановіч.

Паводле ацэнак спецыялістаў, сярэдні 
разліковы кошт пуцёўкі ў лагер з кругла-
сутачным знаходжаннем складзе 3 млн  
950 тыс. рублей (у 2014-м – 3 млн 150 тыс. 
руб.). Праўда, каб пуцёўкі былі даступныя, яны 
будуць даціравацца. Удзельны вес датацыі 
складзе 35%.

ПраПанова

Збяром, захаваем 
 і перададзім!

ГА “Саюз беларускіх пісьменнікаў” ладзіць незвычайную акцыю. 
…У кожнага з вас на кніжных паліцах сярод 

мноства розных кніг ёсць такія, дзе аўтар пакінуў 
свой аўтограф. 

Часам гэта проста подпіс, а часам – 
прысвячэнне, пажаданне, верш. Такія кнігі нам 
дарагія, паколькі яны адрасныя, ачалавечаныя. 
І разам з тым гэта наша агульная культурная 
спадчына. 

Давайце збяром яе! Не згубім у “букіністах”, 
у макулатуры, у няпэўных пакаленнях. Давайце 
перагледзім тое, што маем на ўласных паліцах. 

Бацькоўскіх, сяброўскіх. 
Кожны аўтограф – хай сабе і “хвіліна стварэння”, 

аднак – хвіліна жыцця нашага выбітнага пісьменніка, 
ці, напрыклад, літаратуразнаўцы, ці навукоўца, ці 
“кніжнага беларуса”, ці проста Беларуса.

Усё, што мы знойдзем і захаваем, – застанецца. 
Не толькі ў Саюзе беларускіх пісьменнікаў. 
Застанецца ў Беларускім дзяржаўным архіве-музеі 
літаратуры і мастацтва. Самае цікавае з аўтографаў 
будзе выдадзена. І ў друку, і ў электронным 
выглядзе.

Перагледзець сваю бібліятэку і знайсці 
аўтографы. Пераставіць, скласці асобна. Вылучыць 
“цікавосці”. Калі магчыма, то і па аўтарах.

Калі маеце магчымасць, то зняць на ксераксе 
ці адсканіраваць, зрабіць фота (фарзац кнігі, 
аўтограф, дадаць каментарый, калі аўтограф быў 
напісаны і КАМУ, дзе, пры якіх абставінах).

Скан, ксеракопію або фота ў электронным 
варыянце дасылайце на паштовы адрас sbp@lit-
bel.org, тэма ліста «Аўтографы».

У папяровым выглядзе копіі можна даслаць 
звычайнай поштай на офіс ГА “Саюз беларускіх 
пісьменнікаў” (220012 Мінск, вул. кузьмы 
чорнага, 31–906, гарадскі тэл. (8017) 200-80-
91). Або прыносьце саму кнігу – мы адсканіруем 
яе на месцы.

Збяром, захаваем і перададзім!
Акцыя праходзіць у межах ГА “Саюз беларускіх 

пісьменнікаў”. Куратары праекта – Наталля 
гардзіенка і Сяргей Тарасаў. 

Як рабІЦь:

задУМаеМСЯ…

Что выбираем:  
допинг или дары природы?

Наши спортивные руководители самого высо-
кого уровня уже не раз объявляли войну приме-
нению допинга, но белорусские спортсмены, как 
говорят, редко, но метко продолжают попадать в 
списки допинг-нарушителей. Спорту по этой при-
чине, кстати, уже нанесен и моральный, и матери-
альный ущерб.

Видимо, наступило время, когда и тренеры, и 
спортсмены обязаны понять, что таблеточный путь 
к славе – бесперспективен. Каждый молодой атлет 
должен знать, что и без допинга можно достичь 
самых высоких результатов, не причиняя вреда ни 
своему здоровью, ни своей стране.

К тому же есть природные дары, которые спо-
собствуют подготовке организма к значительным 
физическим и нервным нагрузкам. К ним относит-
ся прежде всего мед. Еще Авиценна писал: «Если 
хочешь сохранить молодость, то обязательно ешь 
мед». Современные ученые также подтверждают 
волшебные свойства этого продукта.

Нельзя забывать и о маточном молочке – одном 
из самых удивительных пчелиных производных. 
Японцы, например, употребляют его в три раза 
больше, чем европейцы. Они используют и пчели-
ный яд, который активизирует иммунитет.

А оливковое масло, рыба, орехи, курага, лимо-
ны, десятки лечебных трав, которые давно и успеш-
но используются в тибетской медицине!..

В березовом соке также живительная сила! 
Бабушка мне часто говорила, что в каждой тра-
винке, цветке и ягодке есть то, что нужно человеку. 
Природа все продумала, но мы как-то не придаем 
всему этому должного значения.

В общем, есть повод задуматься всем нам. И 
есть над чем работать нашей спортивной медици-
не. Не стану утверждать, что только в этом выход, 
но убежден – это не навредит. Допинг не должен 
быть палочкой-выручалочкой.

Юрий яСИНСкИй,
заслуженный тренер Беларуси.

mailto:sbp@lit-bel.org
mailto:sbp@lit-bel.org


– Я не планировала жить в России, – 
рассказывает Ольга. – Все вышло как-то 
совсем случайно. Кстати, мои близкие дру-
зья, которые живут в Москве, только сейчас 
поняли, что я постоянно нахожусь тут.

– Вы уезжали на пустое место или 
были какие-то связи, знакомства, кото-
рые вам помогли? как, например, выби-
рали место для магазина?

– Для бренда Olga Osipenko все началось 
с нуля. Как-то ко мне в ателье зашли знако-
мые, которым очень понравилось то, что я 
делаю. И спросили, почему мои коллекции 
не представлены в Москве. Я ответила, что 
для этого нужно жилье, начальный капитал… 
С жильем мне помогли, а капитал не понадо-
бился. С бутиком получилось еще проще: я 
зашла в торговый центр Lotte Plaza и каждой 
клеточкой души поняла, что это мое место…

Бутик открылся меньше года назад, а 
первый год – самый трудный. Конечно, я 
стараюсь делать выводы, анализировать 
рынок. Естественно, всплывают какие-то 
ошибки, и требуется время, чтобы их испра-
вить. Иногда это происходит не быстро, ведь 
осеннюю коллекцию отшиваешь весной, а 
весеннюю – осенью. И производство не 
остановишь…

– В Беларуси у вас открыт не 
один бутик. А где проще открыть 
магазин дизайнерской одежды и 
вообще заниматься модным биз-
несом – в Москве или Минске?

– В Москве все происходит 
стремительно. Например, два 
года назад мы очень быстро 
открыли свой шоурум на 
Манежной площади – почти 
напротив Кремля. Но через 
два месяца еще быстрее 
его закрыли – не смогли 
выдержать темп, не хватило 
напора и закалки. А эксклю-
зивный бутик в Lotte Plaza 
уже открывали осознанно, 
взвесив все за и против.

Минск – совер-
шенно другой город. 
Спокойный, правиль-
ный, очень качествен-
ный во всем. Я его 
люблю. В Минске у нас 
по-прежнему работа-
ет производство, здесь 
отшиваются все мои 
коллекции, которые 
можно приобрести в 
московском бутике.

– Не страшно 
было оставлять ате-
лье без присмотра?

– На производстве работает 
команда профессионалов, которая 
собиралась не один год и пережила 
вместе со мной самые трудные вре-
мена. У нас не так много людей, но 
каждый на своем месте. При совре-
менных интернет-технологиях можно 
работать в любой точке мира и в режи-
ме онлайн наблюдать, как отшивается 
новая коллекция в Минске.

– На ваш взгляд, где сегодня 
больше спрос на красивую одежду: в 
России или в Беларуси? Например, где 
лучше продаются ваши наряды?

– Красиво наряжаться любят везде. И 
мои коллекции одинаково хорошо продают-
ся в Беларуси  и в России.

– Ваш московский бутик работает 
меньше года, но там побывало уже нема-
ло знаменитостей. Наталья Подольская 
недавно выложила в интернет фото в 
платье от ольги осипенко, другие рос-
сийские звезды тоже регулярно появля-
ются в ваших нарядах…

– Для меня каждый клиент – звездочка. 
А с Наташей Подольской мы дружим еще со 
школы. Я горжусь ее успехами и помню, как 
она делала свои самые первые шаги в шоу-
бизнесе. Всегда болею за нее и искренне 
радуюсь победам. Конечно, ценю ее под-
держку.

– А расскажите, что вам посовето-
вала Алла Пугачева? После того, как 
она зашла в ваш магазин, вы на своей 
странице в «Фейсбуке» написали: «Для 
нас большая удача внимание самой 
Примадонны. Вот просто обратила вни-
мание и по-доброму высказала свое 
мнение! А когда ушла, такой заряд энер-
гии остался в бутике, что мы, обалдев-
шие, подумали: не приснилось ли нам 
это? Спасибо Вам, Алла Борисовна!»

– Подробности раскрывать не буду. 
Скажу лишь, что как раз сейчас ее совет и 
воплощаем в жизнь. В следующих коллекци-
ях все увидите сами!

– Бренду Fashion-Design by 
OlgaOsipenko в этом году исполнилось 
10 лет. какие планы на будущую деся-
тилетку?

– Сегодня мы активно продвигаем мар-
ку, для того чтобы в будущем воплотить 
мою мечту. Я хочу иметь свой Дом моды 
Olga Osipenko. Благодаря моей подруге дет-
ства архитектору Ольге Новиковой, которая 
скромно стоит за всеми дизайн-проектами в 
моей жизни, этот Дом моды уже есть на кар-
те реконструкции Минска. Это будет трех-
этажное здание из стекла и бетона.

– ольга, в последнее время о вас в 
превосходных тонах написали практически 

все модные российские ресурсы. Журнал 
Мода.Ру назвал вас открытием года. как 
удалось добиться узнаваемости?

– Дизайнер должен думать о том, как 
продать свою коллекцию. Если продукт 
любят и раскупают, ты автоматически стано-
вишься популярным. 

– В одном из своих интервью вы 
заметили: «В Москве мы нашли свое-
го покупателя, который ценит не только 
сиюминутность тренда, но и качество». 
означает ли это, что на российском рын-
ке сегодня много, если так можно выра-
зиться, модной халтуры?

–  Не хочу судить кого-то, так как ува-
жительно отношусь к каждому дизайнеру, 
даже если он мой заклятый конкурент. Мы 
все как пчелки в одном улье. А вот качество 
продукции от OlgaOsipenko могу гарантиро-
вать. Кстати, за 10 лет нас дважды проверял 
Госстандарт Беларуси. Так что работать мы 
умеем!

– В этом году вы второй раз участво-
вали в Неделе моды в Москве. как ощу-
щение?

– Ощущение подъема в творчестве. 
Кстати, поддержать меня на показе при-
ехал даже директор нашей «Элемы» вместе 
с супругой.

– Имела ли успех коллекция? И не 
пугала ли вас конкуренция с российски-
ми дизайнерами?

– Конкуренция – это основной двигатель 
развития, поэтому обожаю своих конкурен-
тов! Что касается успеха, то судить об этом 
можно будет только осенью, ведь на Неделе 
моды был представлен сезон осень–зима 
2015–2016. Так что я в томительном ожи-
дании…

– кстати, на Неделе моды в Москве 
вас представляли как российского, а не 
белорусского дизайнера. Почему?

– Это техническая ошибка, не успеваю 
отследить, что и где про меня пишут. На 
всех моих изделиях указано: «Сделано в 
Беларуси». И наш покупатель в России зна-
ет, что я – дизайнер из Беларуси. Я горжусь 
тем, что я белоруска.

– Была информация, что за участие в 

Белорусской неделе моды этого 
сезона нужно заплатить около 15 
миллионов белорусских рублей. 
Некоторые белорусские дизай-
неры считают, что это дорого. 
Намного ли дороже в пересче-
те стоит участие в Российской 
неделе моды? И окупаются ли 
затраты?

– Насколько я знаю, в этом 
сезоне Неделю моды отменили…

– Пока вроде бы перенесли на 
осень.

– По моему глубокому убежде-
нию, Белорусская неделя моды 
должна быть бесплатной для дизай-

неров. Это прежде всего рекламный 
проект, задача подобных модных недель 

– открывать новые имена. По результатам 
мероприятия представители предприятий 

легкой промышленности должны пригла-
шать самых ярких и талантливых дизайнеров 
к себе на работу.

– Вашу весенне-летнюю коллекцию 
характеризуют так: «Навевает воспоми-
нания о романтичной, но в то же время 
смелой и порой неожиданной моде 1950-
х». Назовите пять вещей, без которых 
модницам, на ваш взгляд, ну никак не 
обойтись в этом сезоне.

– Юбка или платье в пол в стиле 1970-х 
годов, платье со шлейфом, платье в стиле 
New Look. Укороченный жакет. 

Сейчас очень актуальны приталенные 
силуэты, в которых сделан акцент на жен-
ственность. Тренд сезона – длина миди: 
подол примерно на середине икры.

– Недавно читала о том, как соотно-
сится длина юбок и кривая роста фондо-
вого рынка. Есть мнение, что в кризис-
ные времена волосы и юбки становятся 
короче. В вашей коллекции, кстати, мно-
го и коротких платьев…

– У меня антикризисная коллекция! А 
если серьезно, то никогда не задумывалась 
о длине юбок в таком контексте.

– Знаю, что вы начали шить пальто и 
шубы. Может, скоро появится обувь или 
сумки от ольги осипенко?

– Шубы действительно были в этом 
сезоне – как небольшой эксперимент. В пла-
нах – обувь, сумки и многое под ярлыком by 
OlgaOsipenko.

– оля, складывается ощущение, что 
вы работаете круглосуточно. Если не 
секрет, как у вас с личной жизнью?

– Так и есть: например, вчера мой день 
начался в 5 утра, а домой я попала уже после 
12 ночи.

Что касается личной жизни, то я не 
замужем. У меня есть любимый мужчина, 
но гражданский брак я не приемлю, а для 
свиданий немного времени находится даже 
в моем безумном графике. Возможно, когда 
я все-таки решусь выйти замуж, многое в 
моей жизни изменится. Но, как говорила 
Скарлетт О’Хара из “Унесенных ветром”, я 
подумаю об этом завтра...

Марина кокТЫШ.

14 крÀсÀвікÀ 2015 ã.
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Замучали простатит и аденома 
предстательной железы?  

Потенция недопустимо упала?  
Проблемы очень серьезные, но решаемые. 
Один курс «Кастокрина» – и Вы в норме

«кастокрин» – препарат нового поколения. Его основу составляют 
мускус и касториум железа речного бобра, экстракт бобровой струи, фрук-
тоза и цинкт сульфат гептагидрат. Этот препарат действует комплексно. 
Каждый знает, что с усилением простатита и  аденомы простаты, сильно 
падает потенция. Поэтому «кастокрин», стабильно и неумолимо убирая 
аденому простаты и простатит, так же стабильно и добросовестно повыша-
ет потенцию. Происходит значительное повышение уровня тестостерона в 
крови, стимулирующее рост сексуальной энергии до такого уровня, словно 
Вам снова 20. Впрочем, не будем вдаваться в биохимию и урологию, для 
этого надо быть хорошим специалистом. Главное, что «кастокрин» про-
изводится по государственной программе «Родники долголетия» и только 
на фармакологических предприятиях. Клинические испытания подтвер-
дили его отличные восстановительные свойства. Он благотворно влияет 
на работу всех органов человека, приводя в норму сердечно-сосудистую, 
нервную, эндокринную и иммунную системы. Организм наполняется жиз-
ненной энергией. Отличное самочувствие, хорошее настроение и опти-
мизм помолодевшего организма – работа «кастокрин». 

Если Вы считаете, что «кастокрин» – это то, что Вам требуется,  
то приобрести его  можно в магазине  

«Натуральные препараты фито- и биокосметика» по адресу:  
г.Минск. ул.Козлова, 3. «Дворец искусства» 2-й этаж.  

Время работы: Вт.–Сб. 11.00–18.00. Вскр 11.00–16.00. Тел.: (017) 284-91-96.  
По Беларуси высылается наложенным платежом.  

Заказ по тел:  
8029-774-46-16 МТС, 8029-325-71-70 Velсom, 8025-915-24-27 Лайф.

ЧУП «Содрофарм» 
УНП 190571481 

СертифЕвразесRU 
77.01.34/001.Е. 

002.909/0т 21.03.2013 
Сертиф. гос. соот-
ветствия (Россия, 

Беларусь, Казахстан) 
№РОСRU/АИ 32.Д.01750 

от 21.06.2013.
УНП 191018046 ИП 

Зильбург Г.В.

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СяРЭДЗIч

ФУТбол

Псориаз?  
«Супер Псори – крем»,  
безусловно, поможет, 

 а «Супер Псори – шампунь» 
остановит выпадение волос  

и сделает их красивее.
Лаборатория «Гарни» многие годы специализиру-

ется на фито- препаратах, и ее разработки выделяются 
высокой эффективностью. Высококвалифицированный 
штат работает под руководством докторов и кандидатов меди-
цинских наук. Современное японское и немецкое оборудование. 
Именно поэтому «Супер Псори – крем» очень эффективен. И 
конечно, «ноу хау» «Гарни» – особый секрет изготовления. Супер 
добавлено  в название не зря. Предыдущие средства от псориаза 
отличаются от «Супер Псори – крема», как наш аспирин от немец-
кого. «Супер псори – шампунь», особенно на покрытых волосами 
местах, по отзывам пациентов, намного ускорит процесс, а также 
он останавливает выпадение волос, стимулирует рост новых и 
делает волосы упругими и более красивыми. 

Подлинный «Супер Псори – крем» и «Супер псори – шам-
пунь» прямо из лаборатории ПВК «Гарни» вы можете приобре-
сти по адресу: г. Минск ул. козлова 3. Дворец искусства,  
2 этаж. Магазин «Натуральные препараты. Фито и Био косметика».  
Тел. (017) 284-91-96. Время работы: Пн-Сб с11.00 до 18.00.  
Вскр с 11.00 до 16.00. Пн – вых. По Беларуси высылаем наложен-
ным платежом. 

Заказ высылки: тел. 8-029-774-46-16 МТС. 8-029-325-71-70 Vel.  
ЧУП «СОДРОФАРМ» УНП 190571481 

Сертификат Евразес rRU. 77. 01.34/001.E. 002.909/ от 21.03.2011г.  
Д Соответствия. № РОС RU/АИ 32.Д.01750. от 21.06.20011.

ИП Зильбург Г.В. УНП 191018046.

Паехалі!
Стартаваў чэмпіянат Беларусі па футболе.

10–11 красавіка прайшлі матчы 1-га тура чэмпіянату Беларусі па 
футболе сярод каманд вышэйшай лігі. Вось іх вынікі:

БАТЭ (Барысаў) – “Славія” (Мазыр) – 1:0
“Гомель” – “Белшына” (Бабруйск) – 2:0
“Нёман” (Гродна) – “Дынама” (Мінск) – 1:1
“Тарпеда-БелАЗ” (Жодзіна) – “Дынама” (Брэст) – 1:3
“Шахцёр” (Салігорск) – “Слуцк” – 2:0
“Мінск” – “Нафтан” (Наваполацк) – 0:0
“Граніт” (Мікашэвічы) – “Віцебск” – 1:1.
Другі тур адбудзецца 18–20 красавіка.

Алесь СВяТлАНІч.

«Беларусь –  
мая мова і песня»

З нагоды 80-годдзя з дня нараджэння 
народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна
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Па гарызанталі: 3.“… над 
стэпам” – першая кніга вершаў 
народнага паэта Беларусі 
Рыгора Іванавіча Барадуліна 
(1959 г.). 8.Прэснаводная рыба. 
9.“Чым цягнецца вышэй/ у … 
дрэва –/ глыбей/ ідуць карэнні 
у зямлю” – з верша паэта “Я – 
сын зямлі”. 10.Умелы працаўнік, 
майстар. 11.“Мая Радзіма зноў 
пасірацела//На гук …, на слова, 
на радок” – з верша М.Влады-
Верасень “Неба зноў на зорачку 
збяднела”, прысвечанага памяці 
Рыгора Барадуліна. 13.“Калі 
возьме …” – песня на верш 
Р.Барадуліна, музыка Я.Глебава, з 
якім паэт сябраваў. 14.Раструбы 
на пальчатках. 16.Паэт і 
музыкант; ім з’яўляецца Алесь 
Камоцкі, які сябраваў з Рыгорам 
Барадуліным і пераклаў на музыку 
шэраг яго вершаў. 17.Крыніца 
паэтычнага натхнення (перан.). 
19.“… Перуновы” – зборнік 
паэзіі Рыгора Барадуліна (2006 
г.), у якім, як і ў зборніку “Ксты” 
(2005 г.), пераважае духоўная 
лірыка. 20.Буйназярністы 
снег, які ўтвараецца ў гарах. 
21.Адзінка падліку пісчай паперы, 
роўная 1000 лістам. 22.“Згару 
я/ на вейцы/ тваёй/ расінкай,// 
Беларусь –/ мая…/ і песня” – з 
верша паэта “На Беларусі пчолы, 
як гусі”. 24.Левы ці правы край 
шарэнгі, фронту. 26.Складзены, 
але не разрэзаны друкаваны 
аркуш у кнізе, брашуры. 28.“… і 
Ева” – адна з лепшых кніг лірыкі 
Р.Барадуліна. 29.Прывядзенне 
ў рух, у дзеянне. 30.“Заінелая 
…” – верш, які паэт прысвяціў 
свайму земляку, народнаму 
паэту Беларусі Петрусю Броўку, 
ураджэнцу Ушацкага раёна.

Па вертыкалі: 1.“Вушацкі 
… Рыгора Барадуліна” – кніга 

пра мову малой радзімы паэта 
(2013 г.), якую ён пачаў пісаць 
амаль з самага дзяцінства. 2.“… 
сасны” – кніга вершаў паэта 
(пасмяротнае выданне), якая 
выйшла ў свет летам 2014 года. 
4.Гранічная норма. 5.“Чырвоная 
…” – рэспубліканская газета, у 
якой у 1953 годзе Р.Барадулін 
дэбютаваў вершам. 6.“Не 
забыць, як падвялы …// На 
памытай падлозе пахне” – з 
песні  “Трэба дома бываць 
часцей” (словы Р.Барадуліна, 
музыка І.Лучанка). 7.“Салдаты 
бетонныя/ здымуць бетонныя 
…// Над курганамі,/ слязамі 
абмытымі” – з паэмы “Блакада”, 
якую паэт прысвяціў светлай 
памяці свайго бацькі, Івана 
Рыгоравіча, які загінуў падчас 
вайны. 12.Ранішняя ці вячэрняя 
зорка. 15. … Андрэеўна – імя маці 
паэта, якой ён прысвяціў многія 
вершы. 18.“Мы не бачылі,//Што 
плакалі …,//Якіх сурова назвала//
Бязбацькавічамі вайна” – з верша 
Г.Бураўкіна “Бязбацькавічы”, які 
ён прысвяціў Рыгору Барадуліну. 
21.“… у спадчыну не пераходзіць” 
– афарызм Р.Барадуліна. 
22.“Ледзьве холад на парог,//... 
шусь у свой бярлог” – з верша 
паэта для дзяцей “Як звяры 
зіму сустракаюць”. 23.Тое, 
што і летапіс. 25.Міжнародная 
арганізацыя, у рабоце сесіі 
якой у складзе беларускай 
дэлегацыі паэт браў удзел у 
1984 годзе (абрэв.). 27.Зборнік 
вершаў Р.Барадуліна, які разам 
з перакладам выбранай лірыкі 
Ф.Гарсія Лоркі “Блакітны звон 
Гранады” быў у 1976 годзе 
адзначаны Дзяржаўнай прэміяй 
БССР імя Янкі Купалы.

Склаў лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

Адказы
Па гарызанталі: 3.Маладзік. 8.Лінь. 9.Неба. 10.Умелец. 11.Адзін. 

13.Туга. 14.Крагі. 16.Бард. 17.Муза. 19.Руны. 20.Фірн. 21.Стапа. 
22.Мова. 24.Фланг. 26.Сшытак. 28.Адам. 29.Пуск. 30.Ушаччына.

Па вертыкалі: 1.Словазбор. 2.Сны. 4.Ліміт. 5.Змена. 6.Аер. 
7.Каскі. 12.Заранка. 15.Акуліна. 18.Аднагодкі. 21.Сорам. 22.Мішка. 
23.Аналы. 25.ААН. 27.“Рум”.

чУлІ?

Домрачава будуе пад 
Мінскам дом-карабель

Трохразовая алімпійская чэмпіёнка  
па біятлоне Дар’я Домрачава будуе дом  

на беразе Мінскага мора.

Журналістам у Папернян- 
скім сельскім Савеце 
пацвердзілі інфармацыю, што 
вядомая спартсменка “атрыма-
ла ў Лапаравічах участак згод-
на з заканадаўствам – там ідзе 
будаўніцтва”.

Як паведамляе tut.by, для  
свайго будучага дома біятланістка 
выбрала вельмі незвычайны пра-
ект, які значна адрозніваецца 
ад суседніх дамоў. Некаторыя 
бачаць у ім карабель, а некато-
рыя – горныя спускі.

ольга оСИПЕнко:

«Белорусская 
неделя моды 
должна быть 
бесплатной  

для дизайнеров»
Несколько лет назад успешный белорусский дизайнер  

Ольга Осипенко переехала в Москву. За последний год о ней в восторженных тонах  
написали почти все модные российские издания, а в ее бутике дизайнерской одежды  

побывало немало российских звезд, в том числе и Алла Пугачева.
«Народная Воля» расспросила Ольгу не только о том, как ей покорялась Москва…

УСМІхнІЦеСЯ…
Жонка, страшна раззлава-

ная тым, што муж адмовіўся 
купіць ёй норкавае футра, 
кажа:

– Сваёй адмовай ты можаш 
давесці мяне да смерці. І маё 
пахаванне абыдзецца табе 
нашмат даражэй!

– Так, – пагаджаецца муж, – 
але я патрачуся толькі адзін раз.

***
Урач:
– Вашаму мужу патрэб-

ны пастаянны спакой, таму я 
выпісаў заспакаяльныя прэпа-
раты.

– І калі яму іх даваць?
–  Ніколі. Самі піце.

***

– А ці ёсць у Беларусі 
чыноўнікі, якія не крадуць?

– Ёсць, але яны ўжо сядзяць.

***
– Што, усё чакаеш прынца 

на белым «Лексусе»?
– Ды не... Галоўнае, каб 

чалавек быў добры. А якога 
колеру «Лексус» – усё роўна.

***
– Ёсць толькі адно месца, 

дзе цябе заўсёды чакаюць і пры-
муць такім, які ты ёсць.

– Дом?
– Ад.
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